
 ايران سال گذشته 
۵۴ ميليارد دلار نفت فروخت

وزير اقتصاد در نامه اي به رييس كل بانك مركزي درباره انحراف بانك ها هشدار داد

به بانك هاي خصوصي متخلف اول اخطار داده و در مرحله دوم تعطيل شوند

اولتيماتوم خاندوزي

يادداشت-2 يادداشت-1

مذاكره خارج از مسائل 
هسته اي؟

معضلات نرخ خوراك 
پتروشيمي ها

»توافق موقت يا توافق دايم.« 
به نظر مي رس��د، اين دوگانه، 
اين روزها بيشتر از هر موضوع 
ديگري در خص��وص پرونده 
هسته اي كشورمان مطرح شده 
اس��ت. برخي افراد و جريانات 
معتقدند، ايران بايد از فرصت 
توافق موقت براي سر و سامان 
دادن به اقتصاد خود، بازگرداندن بخشي از دارايي هاي 
مسدودي و زمينه سازي براي بهبود دورنماي مذاكرات 
اس��تفاده كند و گروه ديگري هم اعلام مي كنند، بدون 
يك توافق دايم و بلندمدت، هيچ شركت و سرمايه گذار 
خارجي حاضر به س��رمايه گذاري در ايران نيست و اين 
توافق موقت بيشتر به نفع بايدن است تا ايران؛ بنابراين 
اي��ران نبايد زير بار يك چنين خواس��ته و توافقي برود. 
شخصا نمي دانم افراد و گروه هايي كه از توافق موقت انتقاد 
مي كنند از چه چيزي انتقاد كرده و اين نقد را مبتني بر چه 
سند و ادله اي ارايه مي كنند؟ تحليلگر بايد ابتدا نسبت به 
موضوع آگاهي داشته باشد و بداند متن توافق و مذاكره 
چيست و بعد از مطالعه در نقد يا تاييد آن نظرات خود را 
مطرح كند. اغلب افرادي كه از توافق موقت انتقاد مي كنند، 
مبتني بر گزارش رس��انه هاي غربي، نقد مي كنند. اين 
مشكلي است كه در زمان امضاي برجام هم مشاهده مي شد؛ 
به محض اينكه امريكا يك گزاره برگ )فكت شيت( منتشر 
مي كرد، بلافاصله برخي افراد و جريانات در ايران فرياد وا 
اسلاما سر مي دادند كه فاجعه اي رخ داده است! اين در حالي 
است كه مشخص بود، امريكا در حال سوءاستفاده از افكار 

عمومي در ايران است. 
يعني در فكت ش��يتي ك��ه امريكا منتش��ر ك��رده بود، 
دستاوردهاي خود را برجسته كرده و امتيازات داده شده به 
ايران را پنهان كرده بود. تنها پس از انتشار متن كامل برجام 
بود كه مشخص شد، امريكايي ها چه كار كرده بودند.  امروز 
هم رسانه هاي امريكايي و اروپايي متناسب با گرايش هاي 
خود و منافعشان، بخش هايي از مذاكرات و توافق موقت را 
متناسب با ميل خود منتشر مي كنند. من به عنوان تحليلگر 
چطور مي توانم اعتماد كنم كه ادعاهاي مطرح ش��ده در 
ادامه در صفحه 2 رسانه هاي غربي درست است؟  

همانط��ور ك��ه مي داني��د در 
چند روز اخير ش��اهد انتشار 
نامه اي در رابطه با نرخ خوراك 
پتروشيمي و صحبت هاي در 
رابط��ه با اين اتف��اق بوديم كه 
جلوتر ب��ه معض��لات و موارد 
اساسي اينگونه تصميم ها كه 
ناگهاني و پس از گذشت مدت 
زمان قابل توجهي هم منتشر مي شوند مي پردازيم. در پله 
اول دولت حاضر و دولت هاي قبلي در تعداد دفعات زيادي 
چشم به س��ود اين صنايع س��ودآور كه از معدود صنايع 
س��ودآور كش��ور و البته مهم تر از آن يكي از دريچه هاي 
ارزي مهم كشور به حساب مي آيند چشم دوخته اند. در 
مهم ترين قسمت يكي از نتايج اين اتفاق مي تواند جهش 
نرخ ارزي باشد كه چند وقتي است آرام گرفته و محدوده 50 
هزارتومان را ناحيه امن خود انتخاب كرده است و با توجه 
به اين نرخ ها با تضعيف و بعضا تعطيلي شركت هايي مواجه 
هستيم كه ديگر نه توانايي تزريق ارز را به كشور خواهند 
داشت و حتي در صورت تعطيلي ها در برخي شركت ها 
شاهد بيكاري تعداد بسياري از افراد خواهيم بود. در اصل 
مهم ترين و اساسي ترين مورد براي يك شركت پتروشيمي 
خ��وراك يا همان ماده اصلي محصولات خود اس��ت كه 
عملا با اين افزايش با كاهش چشمگير سودآوري و بعضا 
زيان سازي همراه هستيم كه عملا در حال بيمار سازي اين 
صنعت همانند صنايعي مانند خودرو هستيم كه سال ها 
خود، بازار و اقتصاد كشور را درگير چالش هايي بي پايان و 
عذاب آور كرده است. آخرين باري هم كه شاهد اين اتفاق 
و چشم دوزي به اين صنعت بوديم زماني بود كه دولت در 
حال بس��تن بودجه 1402 بود كه با پيگيري هاي مداوم 
برخي از مديران و فعالان، خصوصا همين صنعت موفق به 
حذف اين بند از بودجه 1402 شدند ولي انگار دولت پس از 
اين اتفاق اين موضوع را كنار نگذاشته و پس از مدتي با توجه 
به تغييراتي كه شايد در بدنه اين صنايع هم شاهد بوديم 
بار ديگر تلاش مي كند تا اين اتفاق را به سرانجام برساند، 
چيزي كه با توجه به اتفاقات بودجه 1402 اندكي با قدرت 
كمتري نسبت به دفعه قبل پيگيري شده است كه انتظار 
ادامه در صفحه 4 مي رود از... 
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چرا واردات آيفون ممنوع شد؟

چه كساني دو هفته مانده به ممنوعيت، آيفون ۱۴و ۱۳ وارد كردند؟

اداره اطلاعات انرژي امريكا: 

صفحه 3    صفحه 7    

 ردپاي انحصارطلبان 
در واردات »سامسونگ«

 نخستين آمار مسكن 
پس از 6  ماه به صورت قطره چكاني اعلام شد

 همزمان با »روز ملي صنعت و معدن« 
هفت نهاد غيردولتي بيانيه دادند

نشت آمار بازار اجاره

 12مطالبه بخش خصوصي 
از دولت

فع��الان بخش خصوص��ي در بيانيه اي به مناس��بت 
فرارسيدن روز ملي صنعت و معدن ضمن برشمردن 
12 مشكل و خواسته اصلي اين حوزه، خواستار اجراي 

سند راهبردي توسعه اقتصادي كشور شدند. 
در اين بيانيه كه توسط بخش خصوصي و به نمايندگي 
از فعالان »اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران، خانه صنعت، معدن و تجارت ايران، اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي تهران، خانه معدن ايران، 
س��ازمان نظام مهندس��ي معدن ايران، خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان ايران و انجمن مديران صنايع«، 
همزمان با دهم تير، روز ملي صنعت و معدن و در حضور 
رييس جمهوري قرائت شد، آمده است: چندين سال 
است كه از سوي رهبر معظم انقلاب اهداف و شعارهاي 

سالانه كش��ور به دليل اهميت و ضرورت آن با محتوا 
و رويك��رد موضوع��ات اقتصادي و تولي��دي تبيين و 
ابلاغ مي شود و امسال نيز چنين است و اميد و انتظار 
داريم خواسته هاي توليدكنندگان كه در گذشته طي 
پيگيري ها از سوي مجموعه تشكل هاي فعال و فراگير 
اين بخش و در روزهاي صنعت و معدن ادوار گذش��ته 
اعلام شده و در غالب موارد اصل مطالبات مطروحه همه 
ساله تكرار مي شود، با عنايتي خاص و رويكردي راهگشا 
و پاسخي شايسته مواجه ش��ود و سال آتي در همين 
روز به تكرار مكررات نپردازيم. آنچه كه در ادامه تبيين 
مي شود، با بهره گيري از جمع بندي ديدگاه ها و نظرات 
طرح شده از سوي فعالان اقتصادي بخش خصوصي به 
صفحه 7 را بخوانيد عنوان اهم مشكلات و...  

مجيد اع�زازي| بن��ا به اع��لام معاون وزي��ر راه و 
شهرس��ازي 11 هزار و 5۷4 قرارداد اجاره در سامانه 
املاك و مس��تغلات بين موجران و مستاجران ثبت 
شده اس��ت. »خوب، بد، زشت« اگرچه اسم يك فيلم 
وسترن است اما تنها كلماتي است كه با دريافت آمار 
تعداد قراردادهاي اجاره در سامانه املاك و مستغلات 
در ذهن نقش مي بندد. از سويي، »خوب« است كه در 

ش��رايط حبس آمار تحولات بازار مسكن طي 6 ماهه 
گذشته از سوي بانك مركزي و مركز آمار ايران، حالا 
وزارت راه و شهرسازي پيش قدم شده و بخش كوچكي 
از تحولات اين بازار در خرداد سال جاري را اعلام كرده 
است. از سوي ديگر »بد« است، چه آنكه آمار اعلام شده 
بس��يار ناقص و منحصر به دوره زماني 3 خرداد تا روز 
صفحه 5 را بخوانيد گذشته است.   

بانك مركزي  در سيطره 
بانك هاي خصوصي

وزي��ر اقتص��اد در 
نام��ه اي ب��ه بانك 
مركزي نس��بت به 
عملكرد نامناس��ب 
بانك ه��اي بخ��ش 
ر  د ص��ي  خص�و
تس��هيلات دهي و 
راهب��ري اقتصادي 
هش��دار داده و عملكرد صفر آنه��ا در فرآيند 
تس��هيلات دهي و رويكرده��اي س��وداگرانه 
بانك هاي بخش خصوصي را به عنوان عاملي 
براي بروز مش��كلات عديده اقتصادي معرفي 
كرده است. جالب اينجاست دولت در شرايطي 
نسبت به مشكل نظام بانكي بخش خصوصي 
انتقاد دارد كه ريش��ه بسياري از اين مشكلات 
ناشي از نظام تصميم سازي و سياست گذاري 
دولت اس��ت. زماني كه وزارت اقتصاد و س��اير 
نهادهاي دولتي، اس��تقلال بان��ك مركزي را 
خدش��ه دار مي س��اختند بايد فكر امروز را هم 
 مي كردند كه بانك هاي خصوصي براي بانك 
مركزي تره هم خورد نكنند. ش��خصا معتقدم 
تا به امروز بانك مركزي تحت سلطه بانك هاي 
كشور بوده است. نه اينكه نظام بانكي كشور تحت 
نظر بانك مركزي باشد. اينكه مدام در خصوص 
عدم استقلال بانك مركزي صحبت مي شود و 
تحليلگران اعلام مي كنند دولت خواسته هاي 
خود را بر بانك مركزي تحميل مي كند هرچند 
گزاره درستي است؛ اما واقع آن است كه سيطره 
نظام بانكي بر بانك مركزي بسيار بيشتر است. 
فلسفه وجودي بانك هاي خصوصي، ايجاد رقابت 
در نظام پولي و بانكي كشور است؛ اين بانك ها 
ايجاد شدند تا ضمن ايجاد رقابت، نرخ سود بانكي 
و هزينه پول را در اقتصاد ايران كاهش دهند، اما 
در ادامه به ليدر سوداگري ها و سودجويي ها بدل 
شدند. اين بانك ها با نرخ هاي بالاي سود وارد بازار 
ش��دند و هر زمان كه صحبت از سود بانكي بالا 
شده اين بانك ها از آن استقبال كردند تا نقدينگي 
در دست مردم را جذب كرده و صرف سوداگري 
كنند. استدلال آنها هم جذب نقدينگي بازار و 
فقدان سرمايه ها بوده است. بنابراين معتقدم 
مشكلي كه وزير اقتصاد روي آن دست گذاشته، 
محصول همان نظام تصميم س��ازي است كه 
دولت در آن نقش محوري را دارد. روساي بانك 
مركزي و روساي بانك ها همواره به بانك هاي 
خصوصي به عنوان ابزاري نگاه كردند كه از يك 
طرف كسري بودجه دولت را در زمان مقتضي 
پوشش دهد و در ساير برهه ها هم كسب و كاري 
براي مديران دولتي ايجاد كند. نگاه مديران به 
نظام بانكي اين بود كه فضا را براي كسب سود 
و سوداگري فراهم سازند، در حالي كه سيستم 
بانكي وظيفه دارد، ساختارهاي مولد در جامعه 
را تقويت كند. مديران بانكي كشور همواره اين 
نگاه سودجويانه را دارند، آنها معتقدند همانطور 
كه بازار ارز، خودرو، مس��كن و... با س��وداگري 
و سودجويي همراه اس��ت، چرا سپرده بانكي 
س��ودآور نباش��د؟ اين حرف در هر نقطه اي از 
دنيا باعث تعجب مي ش��ود ام��ا در ايران امري 
پذيرفته شده اس��ت. بانك ها براي سوداگري 
به جاي توليد و اشتغال سرمايه هاي خود را به 
س��مت بنگاه داري، خريد ملك، سوداگري و... 
ادامه در صفحه 4 مي فرستند.   

نگاه

آلبرت بغزيان

 در ش��رايطي كه تحليلگ��ران و كارشناس��ان اقتصادي، 
سال هاست در خصوص تاثير نامناسب و مخرب بانك هاي 
خصوصي در س��اختار كلان اقتصادي كش��ور هش��دار 
مي دهند، اما اين هش��دارها اغلب ب��ا بي توجهي دولت و 
متوليان تصميم ساز مواجه ش��ده است. روز گذشته وزير 
اقتصاد در نامه اي خطاب به فرزين، رييس كل بانك مركزي 
از عملكرد پايين بانك هاي خصوصي در نظام تسهيلات دهي 
در استان ها گلايه كرد و از رييس كل بانك مركزي خواست 
تا راهبردهاي لازم براي پايان دادن به اين وضع را تدارك 
ببيند. سيداحسان خاندوزي به رييس كل بانك مركزي 
پيشنهاد داده اس��ت كه »به بانك هايي كه در اسرع وقت 
نسبت به ارتقاي نسبت هاي تسهيلات به سپرده استاني 
خود به حداقل 50 درصد اقدام نكنند، در مرحله نخست 
اخطار داده شده و در صورت تداوم روند ناصحيح گذشته، 
بانك خاطي ملزم به تعطيلي شعب ناكارآمد استاني خود 
ش��ود.«  بر اساس آمارهاي ارايه ش��ده، بيشتر بانك هاي 
خصوصي و موسسه هاي اعتباري داراي نسبت تسهيلات 
پاييني )زير صد( ب��وده و حتي در بين آنها برخي بانك ها 
در شماري از استان ها، داراي عملكرد صفر و زير 5 درصد 
نيز هس��تند.  در بين بانك هاي خصوصي و موسسه هاي 
اعتباري، 3 بانك داراي پايين ترين نسبت هاي تسهيلات 
به سپرده ها هستند به  طوري كه در بيشتر استان ها نسبت 
تسهيلات به سپرده آنها صفر ثبت شده است.  در واكنش 
به اين نامه، اما بسياري از تحليلگران با يادآوري عملكرد 
ضعيف دولت در از بين بردن استقلال بانك مركزي، اعلام 
كردند. يكي از مقصران شكل گيري ناترازي در نظام بانكي، 
نظام تصميم سازي هاي اقتصادي دولتي است كه بي توجه 
به نقش نظارتي بانك مركزي اي��ن نقش را كاهش داد. از 
سوي ديگر دولت كه با مشكل كسري بودجه مواجه است؛ 
براي اينكه متهم به استقراض از بانك مركزي نشود، كسري 
بودجه مورد نظر خود را از نظام بانكي جبران كرده است. در 
واقع اينكه بانك هاي خصوصی نمي توانند تسهيلات مورد 
نياز دولت را تامين كنند ناش��ي از تلاشي است كه دولت 
براي تامين كسري مورد نياز خود از بانك هاي خصوصي 

داشته است.
وزير اقتصاد با ارس��ال نامه اي به رييس كل بانك مركزي 

نسبت به انحراف چشمگير بانك هاي خصوصي در نسبت 
تسهيلات به سپرده در استان ها هشدار و پيشنهاد داده كه 
»به بانك هايي كه در اسرع وقت نسبت به ارتقاي نسبت هاي 
تسهيلات به سپرده استاني خود به حداقل 50 درصد اقدام 
نكنند، در مرحله نخست اخطار داده شود و در صورت تداوم 
روند ناصحيح گذشته، بانك خاطي ملزم به تعطيلي شعب 
ناكارآمد استاني خود شود.« احسان خاندوزي در اين نامه 
عنوان كرده كه طي سال هاي اخير، برخي بانك هاي كشور 
كاركرد اصلي خود را كنار گذاش��ته و با سرمايه گذاري در 
فعاليت هاي غيربانكي به دنبال كسب سود بيشتر هستند. 
با توجه به اينكه نظام اقتصادي اي��ران بانك محور بوده و 
حجم قابل توجهي از منابع مالي مورد نياز توليدكنندگان 
از طريق بانك ها تامين مي شود بنابراين طبيعي است كه 
تحقق اهدافي كه وزارت اقتصاد در نظر دارد همانند رشد 
و رفاه اقتصادي و همچنين افزايش اش��تغال در گرو اين 

مساله باشد.
بانك ها از طريق اعطاي تسهيلات به واحدهاي توليدي 
و مش��تريان، به رشد اقتصادي كشور كمك مي كنند. در 
صورتي كه واحدهاي توليدي به دليل خودداري بانك ها 
از اعطاي تس��هيلات نتوانند به منابع مالي نيازمند خود 
دسترسي داشته باش��ند، قادر به توليد و همچنين ايجاد 
شغل جديد و افزايش اشتغال نخواهند بود و در نهايت رشد 

اقتصادي كشور كاهش مي يابد.
بنابراين خودداري بانك هاي خصوص��ي ايران از اعطاي 
تسهيلات به مشتريان و واحدهاي توليدي مي تواند منجر 
به مشكلات جدي در اقتصاد كشور شود كه شامل كاهش 
سرمايه گذاري و رشد اقتصادي، كاهش اشتغال، كاهش 
توانايي رقابتي و صادرات و كاهش توليد و ركود اقتصادي 
است. در همين راستا ضروري است بانك ها به وظيفه اصلي 
خود يعني ارايه تسهيلات به مشتريان خود عمل كرده و 
اين نسبت را حفظ و تقويت كنند. وزير امور اقتصاد و دارايي 
توضيحاتي درمورد تصميم جديد بانك مركزي درمورد 
اجراي عدالت در دسترسي به تسهيلات بانكي در مناطق 
مختلف كشور ارايه كرد. سيد احس��ان خاندوزي با بيان 
اينكه يكي از دغدغه هاي دولت موضوع عدالت منطقه اي 
در دسترسي به تسهيلات بانكي است، اظهار كرد: برخي 

استان ها و مناطق كش��ور به تسهيلات بانكي دسترسي 
بيشتري دارند اما دسترس��ي برخي مناطق كم تر است. 
در جريان س��فرهاي رييس جمهور يكي از پرتكرارترين 
موارد نارضايتي اين بود كه برخي از بانك هاي كشور منابع 
و سپرده هاي مردم آن استان را جمع كرده اما فقط بخش 
ناچيزي از آن را صرف پروژه هاي استان مي كنند و مقصد اين 
سپرده ها به سمت دو يا سه استان ويژه و برخوردار است. وي 
ادامه داد: اطلاعات نشان مي دهد كه اين وضعيت در اكثر 
استان هاي كشور شايع است. براي مثال در استان بوشهر 
درحالي كه نسبت تسهيلات به سپرده بانك هاي دولتي 
حدود ۸3 درصد است، اين نس��بت در يكي از بانك هاي 
غيردولتي شش درصد، در يك بانك غيردولتي ديگر پنج 
درصد و يك بانك غيردولتي ديگر سه درصد است، يعني 
۹۷ درصد سپرده هاي مردم اس��تان به پروژه هاي خارج 
از استان هدايت مي شود. اين نس��بت در كرمانشاه براي 
بانك هاي دولتي ۹6 درصد يعني بالاتر از حدي كه انتظار 
مي رود است. اما نسبت در برخي بانك هاي غيردولتي در 
اين استان 13 درصد اس��ت؛ همچنين دو بانك هستند 
كه 11درصد منابع جذب ش��ده در استان را به پروژه هاي 
استان برمي گرداند و يك بانك نيز 6 درصد را برمي گرداند. 
استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، آذربايجان شرقي نيز 
از اين قاعده مس��تثني نيستند. در اس��تان چهارمحال و 
بختياري دو بانك 4.5 يا پنج درصد سپرده هاي مردم استان 
را در همان استان سرمايه گذاري مي كنند. اين موضوع در 
استان هاي قم، همدان و... نيز وجود دارد و تلاش مي شود با 
تدابير بانك مركزي اين نابرابري اصلاح شود. وزير اقتصاد كه 
در يك گفت وگوي تلويزيوني صحبت مي كرد، با بيان اينكه 
بانك مركزي در بخش نامه اي بانك ها را مكلف كرده است 
حداقل 50درصد از سپرده هايي كه از مردم استان جمع 
مي شود درپروژه هاي عمراني همان استان سرمايه گذاري 
ش��ده يا به مردم تسهيلات خرد اعطا ش��ود، عنوان كرد: 
پيشنهاد وزارت اقتصاد اين است بعد از مهلت قانوني كه 
به بانك ها براي اصلاح رويه داده شده است، اگر بانكي روند 
را اصلاح نكرد امكان توسعه شعب از بانك متخلف گرفته 
شود. برخورد بيشتر با بانك هاي متخلف نيازمند مصوبات 

جديد بانك مركزي است.



يكي از موضوعاتي كه امروز كمتر مس��وول و تصميم گير 
نسبت به آن ترديد دارد اين است كه در دوره هاي اخير، با 
توجه به مشكلاتي كه در بخش هاي مختلف اقتصاد ايران 
خود را نش��ان داده اند، دسترس��ي به اهداف كلان در نظر 
گرفته شده در برنامه هاي پنج ساله توسعه يا غير ممكن بوده 
يا در بهترين حالت تنها بخشي از آن محقق شده است. از 
اين رو در شرايطي كه زمان اجراي برنامه ششم توسعه دو 
بار تمديد شده و مجلس تنها تا شهريور امسال زمان دارد كه 
اين برنامه را نهايي كند، اين سوال به وجود آمده كه چطور 
مي توان برنامه اي را نهايي كرد كه بتوان لااقل بخش مهمي 
از اهداف كلان آن را به مرحله اجرا رساند. رشد اقتصادي 
ش��تابان و پايدار و اش��تغال زا به گونه اي كه با بسيج همه 
امكانات و ظرفيت هاي كش��ور، متوسط رشد ۸ درصد در 
طول برنامه محقق شود، بهبود مستمر فضاي كسب وكار 
و تقويت ساختار رقابتي و رقابت پذيري بازارها، مشاركت و 
بهره گيري مناسب از ظرفيت نهادهاي عمومي غيردولتي 
با ايفاي نقش ملي و فراملي آنها در تحقق اقتصاد مقاومتي، 
توس��عه پيوندهاي اقتصادي و تجاري متقابل و شبكه اي 
كشور به ويژه با كش��ورهاي منطقه آسياي جنوب غربي، 
تبديل شدن به قطب تجاري و ترانزيتي و انعقاد پيمان هاي 
پولي دو و چندجانبه با كشورهاي طرف تجارت در چارچوب 
بندهاي ۱۰، ۱۱ و ۱۲ سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي، 
گسترش و تعميق نظام جامع تأمين مالي و ابزارهاي آن 
)بازار پول، بازار س��رمايه و بيمه ها( با مشاركت اشخاص 
حقيقي و حقوقي داخلي و خارجي و افزايش سهم موثر بازار 
سرمايه در جهت توسعه سرمايه گذاري و ثبات و پايداري و 
كاهش خطرپذيري فعاليت هاي تجاري و اقتصادي كشور 
با تأكيد بر ارتقاء شفافيت و سلامت نظام مالي و تأمين مالي 
فعاليت هاي خرد و متوسط به وسيله نظام بانكي تنها بخشي 
از اهداف كلان برنامه ششم توسعه بود. نگاهي به عملكرد 
ماه هاي گذشته نشان مي دهد كه عملا حتي دستگاه هاي 
اجرايي و دولتي نيز واقف هستند كه بخش زيادي از اين 
اهداف محقق نش��ده است اما با توجه به اينكه كشور بايد 
خود را براي يك افق پنج ساله جديد آماده كند، دولت باز 
هم پيشنهاداتي داده كه بخش مهمي از آن لااقل در سال 
۱4۰۲ دور از دسترس به نظر مي رسد.  در چنين شرايطي 
نمايندگان مجلس آماده بررس��ي جزييات برنامه هفتم 

توسعه مي شوند. 
يك عضو هيات رييسه كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم 
توسعه گفت كه جلسات اين كميسيون براي بررسي كليات 
لايحه برنامه هفتم توسعه از شنبه هفته آينده )۱۷ تيرماه( 
آغاز مي شود. رمضانعلي سنگدويني درباره زمان بررسي 
كليات لايحه برنامه هفتم توس��عه در كميسيون تلفيق 
اظهار كرد: هفته گذشته زمان ارايه پيشنهاد كميسيون هاي 
تخصصي به كميسيون تلفيق به اتمام رسيد و پيشنهادات 
به كميسيون تلفيق ارايه شد. وي ادامه داد: از هفته جاري 
پيشنهادات كميسيون ها در كميته هاي كميسيون تلفيق 
مورد بررسي قرار مي گيرد كميته ها تا آخر هفته فرصت 
دارند گزارش بررسي هاي خود را به كميسيون ارايه كنند. 
اين عضو هيات رييسه كميس��يون تلفيق لايحه برنامه 
هفتم توسعه در پايان اظهار كرد: براين اساس از شنبه هفته 
آينده جلسات كميسيون تلفيق براي بررسي پيشنهادات 
و كليات لايحه برنامه هفتم توسعه شروع مي شود. مجلس 

يك مصوبه مربوط به برنامه هفتم توسعه نيز داشت. يك 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس گفت: كميسيون 
برنامه و بودجه در جريان بررس��ي برنامه هفتم توس��عه 
پيشنهادي مبني بر همسان سازي حقوق بازنشستگان 
كشوري، لشكري و تامين اجتماعي تصويب كرد. عليرضا 
شهبازي اظهار كرد: كميس��يون برنامه و بودجه در زمان 
بررسي پيش��نهادات لايحه برنامه هفتم تصويب كرد كه 
همسان سازي حقوق بازنشستگان نيز در لايحه درج شود. 
وي توضيح داد: اين موضوع در قالب پيش��نهاد و مصوبه 
كميس��يون برنامه و بودجه به كميسيون تلفيق لايحه 
برنامه هفتم داده ش��ده است و در نهايت اين موضوع بايد 
در كميسيون تلفيق تصميم گيري و نهايي شود. در چنين 
بس��تري بايد ديد كه نگراني هاي موجود در ميان فعالان 
اقتصادي و كارشناسان و حتي نمايندگان مجلس به چه 
شكل پاس��خ خواهد يافت و در نهايت آيا راهي براي دور 
زدن موانع پيدا مي شود؟ فعلا آنچه كه از سوي نمايندگان 
مجلس مطرح مي ش��ود، در حد پيشنهادات كلي است. 
نايب رييس كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه، 
با تاكيد بر اينكه بايد در برنامه هفتم منابع اهداف و احكام 
به تفكيك تعيين و شفاف اعلام شوند، گفت: محقق شدن 
اهداف برنامه توسعه منوط برايجاد عزم سياسي فراگير و 

نظارت برحسن اجراي جدي آن است.
محس��ن پيرهادي در جمع خبرنگاران گفت: متاسفانه 
مهم ترين اهداف كمي برنامه ششم كه اهداف متناظري در 
برنامه هفتم وسياست هاي كلي آن نيز دارند، محقق نشده 
يا در اغلب موارد از هدف برآورد ش��ده بسيار دور هستند؛ 
برآورد دقيق از مسائل و نيازهاي كشور و اولويت بندي آنها، 
سياس��ت گذاري براي رفع مسائل و تعيين جداول كمي 
منابع قابل برنامه ريزي براي تحقق اهداف س��ه ضرورتي 
است كه برنامه هفتم توس��عه را عملكردي خواهد كرد. 
وي اضافه كرد: شفاف شدن و قابل وصول و حصول كردن 
منابع هرحكم در تدوين و تصوي��ب گامي جدي در رفع 
كاستي و ناكامي هاي برنامه هاي توسعه اي گذشته است 
كه بايد در تصويب لايحه برنامه هفتم مورد توجه دولت و 
مجلس قرار گيرد. اين عضو هيات رييسه مجلس شوراي 
اسلامي با تاكيد بر اينكه در جريان تصويب برنامه هفتم 
بايد منابع اهداف و احكام به تفكيك تعيين و شفاف اعلام 

شود، ادامه داد: يكي از اش��كالاتي كه مانع توفيق اهداف 
برنامه هاي توسعه اي از جمله برنامه ششم توسعه شد، عدم 
تعيين دقيق منابع تامين آن اهداف و احكام در قالب برنامه 
بود، روندي كه سبب شد در ۳۰ سال گذشته فهرستي از 
اهداف به صورت غير واقع بينانه و بدون تعيين منابع و محل 
دقيق تامين اعتبار آن پروژه هادر جداول به دستگاه هاي 
اجرايي ابلاغ شوند، در حالي كه بايد براي پرداخت به اهداف 
و مسائل مطرح شده منابع تخصيص يافته و مربوط به آنها 
نيز به صورت مجزا معين مي ش��د و امكان رصد و نظارت 
براي واگذاري اين منابع به دستگاه يا دستگاه هاي ذيربط 
و متولي نيز از سوي مجلس و ديگر نهادهاي نظارتي مهيا 
مي شد. پيرهادي با بيان اينكه مثلا در لايحه برنامه هفتم 
تامين يك ميليون مسكن جزو تكاليف دولت است و براي آن 
احكامي صادر شده، افزود: در احكام اين بخش احداث يك 
ميليون واحد مسكن )۳۰۰ هزار واحد حمايتي، ۲۰۰هزار 
واحدروستايي، ۱۰۰ هزار واحد بافت فرسوده و 4۰۰ هزار 
واحد ساير( تعيين شده است براي توفيق در اين احكام بايد 
منابع و محل تامين اعتباراتي كه به آن اختصاص داده شده 
و زمان تخصيص منابع نيز روشن شود تا هم نظارت پذير 
باشد هم روند تحقق اين حكم عيني شود. نماينده تهران 
ادام��ه داد: واقع بينانه كردن اهداف و ايجاد همبس��تگي 
ميان اهداف، اولويت بخش��يدن به مسائل و تامين منابع 
برنامه ريزي ش��ده براي پرداختن به آن مس��ائل الزاماتي 
است كه اگر تصويب برنامه توسعه هفتم از سوي مجلس 
و دولت مورد توجه قرار نگيرد برنامه 5 ساله هفتم را هم به 
سرنوشت شش برنامه قبلي دچار خواهد كرد. وي تاكيد 
كرد: با توجه به تحقق ناچيز اهداف برنامه ششم توسعه و 
5 برنامه پيشين آن، رفع مانع اصلي اين ناكامي ملي تامين 
منابع مشخص براي اهداف و احكام سياست گذاري هاي 
انجام شده است كه در پي آن مي توان و با تعيين نقش براي 
نهادهاي اصلي متولي توسعه، امكان رصد، پايش و ارزيابي 
با ش��اخص هاي دقيق وكمي از س��وي مجمع و شوراي 
نگهبان و ساير نهادهاي نظارتي مسير توسعه را از برنامه 
هفتم احيا كرد. عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي 
يكي ديگر از موانع اصلي بر سر توفيق برنامه هاي توسعه اي 
را وجود برنامه هاي موازي دولت ها همزمان با دوره اجراي 
برنامه و به تعبيري به حاش��يه رفتن اهداف برنامه در پي 

وعده هاي انتخاباتي دولت ها مستقر عنوان و اظهار كرد: 
بر اس��اس ارزيابي مركز پژوهش هاي مجلس تقريباً ۳۸ 
درصد احكام قوانين برنامه توسعه ششم و احكام دايمي 
برنامه هاي توسعه كشور موفقيت حداقلي داشته اند. البته 
اگر بخواهيم سنجش از تحقق احكام را موفقيت كامل و ۱۰۰ 
درصدي در نظر گيريم، درصد احكام محقق شده به 9 درصد 
كاهش مي يابد. پيرهادي ادام��ه داد: در كنار عدم تعيين 
منابع به اهداف، عدم تعهد به اجراي برنامه هاي توسعه اي 
و عدم تخصيص بودجه مناس��ب در زمان اثر گذار به اين 
اهداف از ديگر دلايلي اس��ت كه بر اجراي احكام و اهداف 
برنامه هاي توسعه اي اثر گذار بوده است. زماني كه كارزارهاي 
انتخابات رياست جمهوري شكل مي گيرند، كانديداهاي 
رياست جمهوري بدون توجه به سياست گذاري هاي كلان 
و اهداف و احكام برنامه هاي توسعه بر بستر جو انتخاباتي 
واجتماعي جامعه شعارهايي را مطرح مي كنند و وعده هاي 
انتخاباتي را به هوادارانش��ان اعلام مي كنند كه برخاسته 
از نگاه كانديدا و حداكثر تيم مش��اوران آنهاست كه اغلب 
با اهداف برنامه توس��عه اي آن بازه زماني همخواني و هم 
راستا نيست و متاسفانه در آن ايام نظارتي هم بر روند طرح 
شعارها و وعده ها كه منجر به شكل گرفتن مطالبات مردمي 
و اجتماعي مي شود صورت نمي گيرد. وي يادآورشد: اولين 
گام در به حاشيه رفتن اهداف برنامه توسعه اي كه با سال دوم 
استقرار دولت ها همزمان مي شود، طرح مطالبات و شعارها 
بدون در نظر گرفتن منافع ملي است كه دولت و مجلس 
مستقر بر اساس نيازهاي جامعه و در روندي كارشناسانه 
و آسيب شناس��انه به تدوين و تصويب آن رس��يده اند. به 
گفته وي، تكيه براهداف كلي و غيرمس��تند، شوكه هاي 
خارجي بيروني به حوزه اقتصادي از جمله نوسانات بازار 
ارزي و نفتي، خشكسالي يا دگرگوني روابط بين المللي از 
ديگر عواملي هستندكه مانع از تحقق اهداف برنامه هاي 

توسعه اي شده اند. 
پيرهادي گفت: هماهنگي بين اركان حكومت، اولويت 
بخشي به مسائل كشور، توانمندسازي دولت ها و برقراري 
تعادل ميان بخش هاي اجرايي اهداف و خروجي اساسي 
برنامه هاي توس��عه است اما خوب اس��ت يك بار به اين 
پرسش پاسخ دهيم كه چرا عزم اجرايي جدي براي اهداف 
و تكاليف برنامه ها شكل نمي گيرد؟ نايب رييس كميسيون 
تلفيق برنامه هفتم در پايان بيان كرد: محقق شدن اهداف 
برنامه توسعه منوط برايجاد عزم سياسي فراگير و نظارت 
برحس��ن اجراي جدي آن است كه از طريق ايجاد تعهد 
براي دولت ها فارغ از نگاه طيفي و گروهي از طريق ابلاغ 
و تهيه برنامه هاي اجرايي و عملياتي حول آن مي توان در 
اين مسير گام موثري را برداشت و به تحقق اهداف برنامه 
توسعه اي هفتم براساس منافع ملي و به دور از نگاه سياسي 
– اجتماعي دولت ها كمك كرد.  صحبت از برطرف كردن 
مشكلات سياسي، در نظر گرفتن مقدمات و پيش نيازهاي 
مهم، اهميت به كار گماردن مديران كاربلد و مسائلي شبيه 
به اين در سال هاي گذشته و در جريان بررسي برنامه هاي 
توسعه قبلي نيز تكرار ش��ده اند و در عمل چندان به كار 
نيامده اند اما بايد ديد كه در دوره فعلي نيز مجلس براي 
نهايي كردن برنامه توسعه، به همين كليات اكتفا مي كند 
يا راهكاري عملي براي اجراي سياست ها نزديك به اهداف 

در نظر گرفته شده، پيش بيني خواهد شد. 

اقتصادكلانسياست
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درخواست توضيح كنگره از 
دولت درباره وضعيت راب مالي

رييس كميته روابط خارجي مجلس نمايندگان امريكا 
از دولت اين كشور خواست تا درخصوص اتهامات مطرح 
ش��ده عليه نماينده ويژه دولت امريكا در امور ايران كه 
منجر به تعليق مجوز امنيتي او شده است، توضيحات 
كامل ارايه دهد. ش��بكه خبري س��ي ان ان گزارش داد 
كه به يك نامه جديد دس��ت پيدا كرده است كه نشان 
مي دهد مايكل مك كال، رييس كميته روابط خارجي 
مجلس نمايندگان امريكا از وزارت امورخارجه اين كشور 
خواسته است تا درباره وضعيت راب مالي، نماينده ويژه 
دولت امريكا در امور ايران و اتهامات مطرح شده عليه او 
به طور كامل توضيح دهد. اين نامه پس از آن منتشر شده 
است كه س��ي ان ان اولين بار گزارش داد كه مجوز راب 
مالي در بحبوحه تحقيقات داخلي در مورد دسترسي 
او به اطلاعات طبقه بندي شده تعليق شده است. مك 
كال در اين نامه آورده است كه اين گزارش ها نگراني هاي 
جدي را هم در مورد رفتار راب مالي و هم اينكه آيا وزارت 
خارجه كنگره و افكار عمومي امريكا را گمراه كرده است، 
ايجاد مي كند. وي در نامه خود افزود: در حالي كه تعليق 
مجوز مالي به طور مستقل نگران كننده است، نگراني 
ما با قص��ور وزارت امورخارجه در پاس��خ به تلاش هاي 
كميته براي نظارت بر مذاكرات و سياست خود در قبال 
ايران تشديد مي شود. اين عضو جمهوري خواه مجلس 
نمايندگان امريكا همچنين نوشت: مقامات ارشد وزارت 
امور خارجه به كميت��ه روابط اط��لاع داده اند كه راب 
مالي به دليل بيماري يكي از اعض��اي نزديك خانواده 
در مرخصي ش��خصي قادر به حضور يا ارايه توضيحات 
نيست اما در هيچ جا اعلام نكرده است كه مجوز امنيتي 
او به حالت تعليق در آمده يا در حال بررس��ي اس��ت، يا 
اينكه وي به دليل س��وء رفتار احتمالي تحت بازجويي 
قرار گرفته است. مك كال در نامه خود خاطرنشان كرد 
كه عدم اطلاع وزارت امورخارجه در مورد اين موضوع، 
در بهترين حالت نشان دهنده فقدان صراحت است و در 
بدترين حالت نشان دهنده ارايه عمدي اطلاعات غلط و 
بالقوه غيرقانوني است. وي علاوه  بر اين از آنتوني بلينكن، 
وزير امور خارجه امريكا خواست تا گزارش مفصلي از تمام 
اتهامات، تحقيقات يا يافته هاي هر گونه سوء رفتار مربوط 
به راب مالي ارايه دهد. ش��بكه سي ان ان روز پنج شنبه 
اعلام كرد كه منابع متعدد به اين رسانه گفته اند، رابرت 
مالي، نماينده ويژه امريكا در امور ايران بدون دستمزد به 
مرخصي فرستاده شده است، اين امر پس از تعليق مجوز 
امنيتي وي در اوايل سال جاري )ميلادي( انجام گرفته 
است. مالي در اين ارتباط به سي ان ان گفت: به من اطلاع 
داده ش��ده است كه مجوز امنيتي من در دست بررسي 
است. اطلاعات بيش��تري در اختيار من قرار نگرفته اما 
انتظار دارم تحقيقات به نحو مطلوب انجام و موضوع به 
زودي حل شود. در حال حاضر نيز من در مرخصي هستم. 
همچنين يك مقام امريكايي كه خواست نامش فاش 
نشود در اين باره گفت: براي مدتي پس از تحقيقات وزارت 
امور خارجه، مالي در كار باقي ماند اما اجازه دسترسي به 
اطلاعات طبقه بندي شده را نداشت. رابرت مالي حدود 
يك هفته پس از روي كار آمدن جو بايدن در سال ۲۰۲۱ 
به عنوان نماينده ويژه دولت امريكا در امور ايران منصوب 
شد و از ابتداي دولت بايدن در تلاش براي احياي توافق 
هسته اي با ايران بود. اما تلاش هاي او كه شامل رفت و آمد 
مالي به خاورميانه و عمدتاً كار كردن از طريق متحدان 
ايالات متحده براي برقراري ارتب��اط با ايران بود، هيچ 
پيشرفتي ايجاد نكرد. در پايان سال ۲۰۲۲، مقامات 
وزارت امور خارجه امريكا مي گفتند كه تلاش ها براي 
احياي توافق هسته اي در كانون توجه اين وزارت خانه 
نبوده اس��ت،  مالي در دوران دولت هاي كلينتون و 
اوباما روي موضوع ايران كار مي كرد. در دوران اوباما 
او بخش��ي از تيم مذاكره كننده ديپلماتيك بود كه 
به تدوين توافق هس��ته اي با ايران كمك كرد. مالي 
همچنين با آنتوني بلينكن وزير امور خارجه امريكا 
براي چندين دهه دوس��ت بوده اس��ت كه به دوران 

نوجواني و همكلاسي آنها در پاريس برمي گردد.

براي اكبر طبري
راي جديد صادر شده است

مركز رسانه قوه قضاييه اطلاعيه جديدي درباره اكبر 
طبري صادر كرد. يك روز پس از اعلام خبر آزادي اكبر 
طبري )مديركل پيش��ين امور مالي و معاون اجرايي 
پيشين قوه قضاييه( از سوي رييس سازمان زندان ها در 
روز چهارشنبه هفتم تير، قوه قضاييه پنج شنبه هشتم 
تيرماه اطلاعيه اي صادر و در بخشي از آن درباره اكبر 
طبري -كه به ۳۱ سال حبس قطعي محكوم شده بود- 
اعلام كرد كه او بعد از تحمل 45 ماه حبس، با وثيقه و 
تصميم مرجع قضايي از زندان خارج شده است. ديروز 
شنبه ۱۰ تير نيز قوه قضاييه اطلاعيه جديدي درباره 

اكبر طبري به شرح زير صادر كرده است: 
»طب��ري ۲۳ تيرماه س��ال 9۸ به دلي��ل اتهاماتي از 
جمله »تشكيل شبكه ارتش��ا با وصف سردستگي«، 
»پولش��ويي«، »جع��ل اس��ناد« و »اعم��ال نفوذ در 

پرونده هاي قضايي« بود، بازداشت شد.
پس از صدور كيفرخواست و ارسال پرونده اكبر طبري 
به دادگاه، اولين جلس��ه رسيدگي به اتهامات وي روز 
)يكشنبه( ۱۸ خردادماه س��ال 99 به رياست قاضي 
بابايي در ش��عبه 5 دادگاه كيفري يك استان تهران 

برگزار شد.
۱4 جلس��ه دادگاه براي رس��يدگي به پرونده اكبري 
طبري برگزار و در نهايت س��خنگوي قوه قضاييه در 
نشس��ت خبري ۸ مهرماه سال 99 از صدور حكم ۳۱ 
س��ال حبس براي اكبر طبري خبر داد. پس از صدور 
حكم، وكلاي طبري درخواست اعاده دادرسي نسبت 
به حكم صادره را دادند. ديوان عالي كشور در دو مورد از 
عناوين اتهامي )جعل سند و سردستگي شبكه ارتشاء( 
با توجه به مستندات ارايه  شده از سوي وكلاي متهم، 
نقض گرف��ت. با پذيرش اعاده دادرس��ي اكبر طبري 
مطابق ماده 4۷4 قانون مجازات اسلامي و قانون 5۳۰ 
كيفري پرونده به شعبه ۱5 دادگاه كيفري يك تهران 

ارجاع داده شد.

مذاكره خارج از مسائل 
هسته اي؟

بايد بدانيم، مذاكرات محرمانه است و طرف ايراني هم 
هيچ اطلاعي از مذاكرات نمي دهند. همين افرادي كه 
امروز مذاكره مي كنند در زمان ظريف انتقاد مي كردند 
كه چرا دولت )و ظريف( اطلاعات درست را به مردم و 
كارشناسان نمي گويند، مگر مردم نامحرم هستند؟ 
در همان زمان مقاله مي نوشتم كه در روابط بين الملل 
افشاي جزييات متن مذاكرات، عاقلانه نيست، چون 
تحت تاثير جريان سازي هاي رسانه اي و جناحي قرار 
مي گيرد. نتيجه اين فرايند ممكن است مذاكرات را با 
شكست مواجه كند. آخرين نمونه از اين اثرگذاري هاي 
مخرب در اسفندماه ۱4۰۰ در دولت ابراهيم رييسي 
مشاهده ش��د؛ دولت بخش قابل توجهي از مذاكرات 
را منتش��ر كرد و دامنه وس��يعي از انتقادات حول آن 
ش��كل گرفت و مس��ير مذاكرات تغيير كرد. بنده به 
عنوان يك پژوهش��گر همان زمان هم نظرم را اعلام 
كردم كه انتظار انتش��ار جزييات توافق را ندارم، اما به 
نظرم مي شود تصويري از كليات مذاكرات ارايه كرد. 
من آموخته ام كه نبايد به ط��رف غربي اعتماد كرد و 
هر حرف آنها را حجت دانس��ت. هرچند ممكن است 
به مذاكره كنندگان فعلي انتقاداتي داش��ته باشم، اما 
معتقدم بايد از تيم مذاكره كننده ايراني حمايت كرد. 
افرادي كه بدون سند طرف ايراني را متهم به امتيازدهي 
مي كنند و توافق موقت را فاجعه بار معرفي مي كنند، 
اعتماد به نفس طرف ايراني را خدش��ه دار مي سازند. 
اما از س��وي ديگر، طرف ايراني بايد مردم را در جريان 
كليات موضوع قرار دهند. بخش قابل توجهي از توفيق 
مذاكرات به شكل دهي به افكار عمومي است. تيم ايراني 
بايد بگويد كه مثلا آيا مذاكرات براي رفع تحريم ها در 
خارج از مس��ائل هسته اي هم هست يا نه؟ گفتن اين 
موضوع هيچ مش��كلي را ايجاد نمي كند. دولت قبل، 
موظف شده بود تا درباره مسائل هسته اي صحبت كند 
و لاغير. بايد ديد، دولت فعلي هم همين محدوديت ها 
را دارند يا نه؟اميدوارم خدا به مذاكره كنندگان ايراني 
توانايي و ظرفيت توفيق بدهد و به منتقدان داخلي هم 
آگاهي كافي و انصاف بدهد تا ابتدا اطلاعات و اس��ناد 
لازم را به دست آورند و پس از آن اقدام به نقد و تحليل 
كنند. بدون ترديد،  نقد درست و تحليل علمي، يكي از 
مهم ترين ظرفيت هايي است كه به تيم مذاكره كننده 
ايراني كمك مي كند كه بهترين دستاوردها را از بطن 

گفت وگوها كسب كند.

پرداخت تسهيلات برخي بانك هاي 
خصوصي چرا پايين است

در پي هشدار وزير اقتصاد درباره عملكرد پايين برخي 
بانك هاي خصوصي در پرداخت تسهيلات در استان ها، 
دبير كان��ون بانك ها و موسس��ات اعتباري خصوصي 
اعلام كرد: برخي از تسهيلاتي كه به صنايع مستقر در 
شهرستان ها اعطا شده توسط شعب بانك هاي خصوصي 
در مراكز اس��تان ها و به ويژه تهران بوده اما ممكن است 
اين آم��ار در گزارش هاي تهيه ش��ده مذكور گنجانده 
نشده باشد. سيد احسان خاندوزي، وزير اقتصاد و امور 
دارايي با ارسال نامه اي به رييس كل بانك مركزي نسبت 
به انحراف چش��م گير بانك هاي خصوصي در نس��بت 
تسهيلات به س��پرده در استان ها هش��دار داد و گفت: 
بانك هايي كه در اسرع وقت نسبت به ارتقاي نسبت هاي 
تسهيلات به سپرده استاني خود به حداقل 5۰ درصد 
اقدام نكنند، در مرحله نخس��ت اخطار داده شده و در 
صورت تداوم روند ناصحيح گذشته، بانك خاطي ملزم 
به تعطيلي شعب ناكارآمد استاني خود شود. محمدرضا 
جمشيدي در اين باره اظهار كرد: اين موضوع در جلسات 
قبلي شوراي هماهنگي بانك هاي خصوصي نيز مطرح 
ش��ده بود. يكي از دلايلي كه ممكن است در اين آمارها 
منظور نشده باشد، اين است بس��ياري از كارخانجات 
و صنايع در شهرستان ها هس��تند كه تسهيلات براي 
س��رمايه در گردش، احياء يا توسعه آنها از مراكز برخي 
كلان ش��هرها و به ويژه تهران پرداخت شده است. وي 
افزود: تسهيلاتي كه در استان تهران براي احيا و توسعه 
كارخانجات و صنايع از طريق تهران پرداخت شده در واقع 
براي صنايع و طرح هاي استاني بوده و ممكن است اين 
آمار جزو عملكرد بانك هاي استاني قيد نشده باشد. دبير 
كانون بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي اعلام كرد: 
بر اين اساس مقرر شد كه در پرداخت اينگونه تسهيلات 
به گونه اي عمل شود كه در گزارش عملكرد استان هاي 
مختلف نيز محاس��به ش��ود تا اين آمار اصلاح شود. از 
سوي ديگر آنطور كه برخي بانك هاي خصوصي مطرح 
كرده اند يكي ديگر از عوامل پايين بودن نسبت تسهيلات 
به سپرده در برخي استان ها اين است كه در اين استان ها 
براي پرداخت تسهيلاتي مانند تسهيلات جهش مسكن، 
مش��تري به بانك هاي خصوصي معرفي نشده است و 

همين مساله سبب شده تا اين آمار پايين بيايد.

ريزش روبل ركورد زد
دلار در برابر روبل افزايش يافت كه اين صعود، بالاترين 
ميزان از آوريل ۲۰۲۲ محس��وب مي ش��ود. به گزارش 
ماركتينگ، دلار امريكا روز گذشته )۳۰ ژوئن( در برابر 
روبل روس��يه افزايش يافت و به بالاتري��ن ارزش خود 
از اوايل آوريل ۲۰۲۲ رس��يد. وقاي��ع اخير كه در داخل 
مرزهاي روسيه رخ مي دهد منجر به افول ارزش اين ارز 
شده است. طي روزهاي اخير، گروه واگنر عليه مقامات 
روسيه شورش كرد و رييس جمهور روسيه، ولاديمير 
پوتين مدعي شد كه اگر اين شورش موفقيت آميز بود، 
دشمنان جهاني از اين شورش سوءاستفاده مي كردند. 
واح��د پول امري��كا در برابر روبل روس��يه ۱.۳۸ درصد 
جهش كرد و در ساعت هفت و۲۲ دقيقه صبح روز جمعه 
به وقت شرقي به ۸۸.4۷99۳ رسيد. بر اساس داده هاي 
مبادله اي، اين ارز در س��اعت ۱4 به وقت مسكو با ۸9.4 

روبل در برابر دلار معامله شد.

مجلسآمادهبررسي،نگرانعملكرد

درهمایشصنعتومعدنمطرحشد

برنامه هفتم چه سرنوشتي خواهد داشت؟

تاكيد رييس جمهور بر پشتيباني مالي از صنعتگران
رييس جمهور گفت: امروز صنعتگران ما به اين رسيده اند كه 
رشد صنعت را با علم و فناوري و دانش همراه كنند؛ چراكه 
اثر آن بر صادرات و توسعه نمايان خواهد شد. سيدابراهيم 
رييسي در مراس��م روز ملي صنعت و معدن كه در سالن 
اجلاس سران برگزار شد با تبريك اين روز به فعالان صنعت 
و مع��دن اظهار كرد: در اين روز بايد هم به مزاياي مطلق و 
هم به مزاياي نس��بي در اين بخش پرداخته و به معايب و 
آس��يب ها نيز توجه و حرف صنعتگران مان شنيده شود. 
همچنين موانع و مشكلات ما در زمينه تجارت منطقه اي 
صنعت و معدن رفع شود. وي افزود: من براي رشد توليد 
صنعت و معدن كشور از همه صنعتگران تشكر مي كنم. در 
شش ماهه دوم سال ۱4۰۱ اين رشد محقق شد و امسال هم 
كشور به سمت رشد توليد و اقتصاد حركت مي كند. امروز 
صنعتگران ما به اين رسيدند كه رشد صنعت را بايد با علم 
و فناوري و دانش همراه كنند؛ چراكه اثر آن بر صادرات ما 
در اين بخش و توسعه آن نمايان خواهد شد. وي ادامه داد: 
آن چه صنعتگران از در دلسوزي و درباره موانع و مشكلات 
كشور در اين بخش مطرح مي كنند بايد به خوبي شنيده 
شود. اساس كار آن است كه ما احساس مان رفع مشكلات و 
موانع باشد و در اين دولت تصميم جدي براي حل مشكلات 
و موانع وجود دارد. رييس جمهور با بيان اينكه »ما بايد به 
مشكلات و مس��ائل پيش روي صنعت كشور توجه كافي 
داشته باشيم«، يادآور ش��د: در بخش صنعت مهم است 
كه شاهد حضور دانشگاه در كنار اين بخش باشيم؛ چراكه 
تعريف اين دو در كنارهم منجر به بهره وري بيشتر و رشد 
توليد و در نهايت رشد اقتصادي براي كشور مي شود. وي 
تاكيد كرد: تامين مالي براي يك صنعتگر   امري ضروري 
است، او خودش هم سرمايه دارد اما صنعتگر بايد احساس 
كند دس��تش باز اس��ت و قدرت مانور دارد تا مواد اوليه و 
ماشين آلات را تامين كند. همچنين مشوق هاي مالياتي 
در اين زمينه تاثير دارد. ماليات براي تنظيم گري است و اگر 
در بخش صنعت مشكلي براي مان ايجاد شود بايد با همين 
مالياتي كه اخذ مي شود مشكلات را حل كرد. كار بايد به 
نحوي پيش رود كه صنعتگر احساس پشتيباني كند و در 
عين حال كه ماليات پرداخت مي كند، بداند كه اين امر بر 
ميزان توليد او تأثير نمي گذارد. وي گفت: اين امر يعني به 
هيچ عنوان فشار يا تحميلي بر توليد صنعتگر ايجاد نشود يا 

توليد او كاهش نيابد و متوقف نشود. رييس جمهور با بيان 
اينكه »مساله انرژي در كشور اهميت زيادي دارد«، تصريح 
كرد: ما در كشور با ناترازي هايي مواجهيم. البته بنا نداريم در 
سخنان مان جز در جايي كه تناسب دارد حرفي را بزنيم. ما 
دولت تشكيل داديم تا مشكلات به ما منتقل شود نه اينكه 
مشكلات را به بخش هاي ديگر منتقل كنيم. دولت بايد 
آنقدر ظرفيت داشته باشد كه مشكلات را خودش در درون 
خودش حل كند. وي با انتقاد از تريبون داراني كه مدام از 
موانع و مشكلات مي گويند و دولت را مسوول رفع مشكلات 
معرف��ي مي كنند، خاطرنش��ان كرد: اگر قرار باش��د اين 
مشكلات به صنعتگر، بازاري  و فعال اقتصادي منتقل شود 
كه نمي شود. براي همين به وزرا گفته ام اين مسائل را هرچه 
مي خواهيد در دولت بحث كنيد اما در بيرون بايد تمام رفتار 
ما اميدبخش باشد. وي با بيان اينكه »هر كشوري مثل كشور 
ما كه در تحريم و تهديد است مشكلاتي دارد«، اظهار كرد: 
اما اگر قرار باشد اين مشكلات هرروز به بدنه جامعه منتقل 
شود نه صلاح است و نه مفيد. اين مشكلات را بايد چه كسي 
حل كند؟ مسوولان و دولتمردان بايد اين كار را انجام دهند. 
رييسي گفت: ما در برق و آب و نظام پولي ناترازي داريم و 
بايد آن را تراز كنيم و اين كار شروع شده است. در ناترازي 
انرژي بايد سهم و حق صنايع را از مصارف خانگي و روزمره 
جدا كنيم. اين كاري كه درباره توليد انرژي به دست خود 
صنايع آغاز شده است و ۱۰ هزار مگاوات در اين زمينه در 
نظر گرفته شده تا خرج صنعت از مصارف ديگر جدا شود. 
اما در اين زمينه نيازمند يك كار ميان مدت هستيم و بايد 
مديريتي بين وزارت نيرو و صمت صورت گيرد. ما در مواردي 
مشكلاتي داريم كه قابل حل است و از موهبت هاي زيادي 
برخورداريم كه با مديريت درست انرژي مي توان كمبودها 
را حل كنيم و اين امر نيازمند تلاش جهادي اس��ت. وي 
تصريح كرد: هيچ واحد توليدي به هيچ عنوان نبايد متوقف 
شود يا توليدش را كم كند و از اشتغال بكاهد يا نيمه تعطيل 
شود بلكه بايد مشكل شان را حل كنيم. هيچ مشكلي در 
كشور نيست كه راهكار و راه حلي در درون كشور نداشته 
باشد. وي با بيان اينكه »ما راهكار حل مشكلات كشور را در 
دست بيگانگان دنبال نمي كنيم«، اظهار كرد: ما از تجربه 
ديگران استفاده مي كنيم اما راهكار رفع مشكلات را اگر در 
دست بيگانگان دنبال كنيم بايد بمانيم تا چه زماني آنان به 

ما لبخند بزنند يا مراقب باشيم مبادا اخمي بكنند. من بارها 
گفته ام تجربه  پيشينان و ديگران براي ما قابل استفاده است 
اما نه اينكه براي مان نسخه بنويسند. ما نسخه ديگران را اجرا 
نمي كنيم بلكه آن را بومي سازي مي كنيم و با شرايط اقليم 
خودمان مي سنجيم نه اينكه بدون مطالعه آن را اجرا كنيم. 
رييس جمهور همچنين با بيان اينكه »بايد بخش هاي توليد 
انرژي و مصرف انرژي امور را مديريت كنند«، اظهار كرد: 
مديريت در زمان، استفاده و موازي نبودن تعطيلات بخش 
صنعت با ادارات كش��ور و استفاده بهينه از انرژي از جمله 
مثال هايي براي مديريت ناترازي هاست. توليد امروز نقطه 
قدرت و قوت كشور است و نبايد از آن بكاهيم. قدرت فقط در 

موشك نيست، توليد صنعتي هم قدرت ماست.
وي يادآور شد: امروز نگاه كشور به اين است كه توليد رشد 
كند. ما وقتي در دنيا با روساي كشورها صحبت مي كنيم 
مي بينيم كه نگاه شان به ما به عنوان يك كشور قدرتمند 
است. نه فقط در صنعت نظامي يا هسته اي بلكه در صنايع 
مختلف ما را داراي قدرت مي دانند و همين شركت هاي 
دانش بنيان و پارك علم و فناوري همه از نقاط قوت ماست.

وي ادامه داد: تحول در صنعت يك ضرورت اجتناب ناپذير 
است و بايد در اين زمينه از نقاط ضعف كاسته شود و نقاط 
ق��وت را تقويت كرد. وقتي از ماشين س��ازي تبريز كه در 
آس��تانه تعطيل بود بازديد كردم و ديدم كه امسال ۲ هزار 
ماشين صنعتي را براي ساخت هدف گذاري كردند آن را 
افتخار كشور ديدم. رييسي همچنين با اشاره به وضعيت 
معادن كشور، افزود: با همتي كه وجود دارد بايد امسال را 
س��ال از ركود خارج شدن معادن دانست. ۲۷۰۰ معدن از 
۳ هزار معدن از حالت بلاتكليفي خارج شد و مابقي هم در 
حال انجام ارزيابي و حل مسائل خود است. در كرمان منابع 
بسياري وجود دارد كه بايد احيا شود، برخي كشورها آمدند و 
قرارداد بستند كه اين معادن را فعال كنند اما ۱۰ تا ۱5 سال 
گذشته و برخي قراردادها عملي نشده كه نبايد اينطور باشد. 
اين امكان كه معادن فعال شود كاملا وجود دارد و روستاها را 
با همين درآمد آباد كرد و جوانان آن منطقه را به كار گرفت.

وي يادآور شد: تجارتي كه در اين دوران به دست بازرگانان 
انجام شد ركورد چهل س��ال اخير را زد و 5۳ ميليارد دلار 
تجارت را داشتيم و اين هنوز كف انتظار ما از تجارت است. 
من به كشورهاي مختلف كه مي روم همه به ظرفيت هاي 

جمهوري اس��لامي چشم دوخته اند. همس��ايگان ما در 
كالاهاي بس��ياري بهترين محصول را تولي��دات ايراني 
مي دانند. ارتباطاتي كه با منطقه و پيمان هاي اقتصادي 
برقرار كرده ايم نقطه قوت ماست و از آن مي توان استفاده 
كرد. همه دنيا فقط چهار كش��ور نيست. اگر چند كشور 
اروپايي نخواستند با ما همكاري كنند، تمام دنيا آن چند 
كشور اروپايي نيست. زمينه براي توليد و همكاري با همه 
كشورها در ايران وجود دارد و هر كشوري كه بخواهد با ما 
همكاري كند شرايط فراهم اس��ت. سفر من به امريكاي 

لاتين و آفريقاي جنوبي در همين راستا بود.
وي با اشاره به برخي حاشيه سازي ها از اظهاراتش درباره 
صادرات تجهيزات دانش بنيان پزشكي، يادآور شد: برخي 
سخنانم را درباره صادرات دانش بنيان ها درست متوجه 
نش��دند و برايش حاشيه ناصوابي س��اختند. ما به دنبال 
صادرات دانش بنيان كه از افتخارات جوانان ماست هستيم 
نه اينكه برويم براي كشورهاي ديگر بيمارستان بسازيم. ما 
براي بيمارستان هاي ساير كشورها نذر نداريم. مي خواهيم 
مانند ساير محصولات مان از محصولات دانش بنيان نيز 

صادرات خوبي داشته باشيم.
رييس��ي با بيان اينكه محصولات دانش بنيان ما خواهان 
زي��ادي در بازارهاي جهاني دارد، تاكي��د كرد: اميدوارم با 
تلاش صنعتگران و تجار با رشد توليد با كيفيت، صادرات ما 
افزايش يابد تا بتوانيم سهم جمهوري اسلامي را از بازارهاي 

جهاني به دست آوريم.
وي با انتقاد از س��هم كم ايران از اقتصاد دريا، تصريح كرد: 
برخي كشورها س��واحل كمي را نسبت به دريا دارند اما تا 
5۰ درصد توليد ناخالص ملي خود را از اقتصاد دريا تأمين 
مي كنند، متأسفانه ما نهايتاً و در حالتي خوش بينانه ۳ تا 4 
درصد از توليد ناخالص ملي كشورمان از اقتصاد درياست در 

حالي كه ۳۷۰۰ كيلومتر ساحل دريايي داريم.
وي با بيان اينكه »ما رشد توليد را با ركود همراه نمي كنيم«، 
يادآور شد: نمي گذاريم مانند برخي سال هاي گذشته مهار 
تورم با ايجاد ركود همراه شود، رهبر انقلاب هم رشد توليد 
را توأم با مهار تورم مط��رح كردند؛ چراكه نبود نقدينگي 
و س��رمايه در گردش در كارخانجات توليدي خطرناك 
اس��ت و مهار تورم با ايجاد ركود، يك بن بست اقتصادي 

براي كشور است.



يك��ي از موضوعات بس��يار مهم در بح��ث اصلاح و 
هدفمندسازي يارانه هاي انرژي بخش صنعت، اصلاح 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها اس��ت. در زمينه فرمول 
خوراك پتروشيمي ها در س��ال 1394 بعد از كش و 
قوس هاي ف��راوان، وزارت نفت فرم��ول نرخ خوراك 
واحدهاي پتروشيمي را بر اساس متوسط قيمت فروش 
داخلي گاز و همچنين چهار هاب گازي دنيا تعيين كرد 
و براي شفافيت هرچه بيشتر و امكان سرمايه گذاري در 

اين صنعت، اعتبار اين فرمول را ١٠ سال تعيين كرد.
به گزارش خبرنگار »تع��ادل«، بخش اول اين فرمول 
ميانگين قيمت چهار هاب گازي اروپا، امريكا، كانادا 
و ژاپن؛ بخش دوم نيز ميانگين قيمت فروش داخلي و 
خارجي گاز ايران است. بخش اول ميانگين قيمت گاز 
صنعتي چهار هاب اصلي گازي دنيا است و بخش دوم 
نيز به دليل فروش ارزان گاز به بخش خانگي و همچنين 
ناچيز بودن صادرات گاز، عملا معادل صفر است و به 
همين دليل در وضعيت فعلي گاز طبق فرمول شناور 
خوراك پتروش��يمي ها، از همه هاب هاي گازي دنيا 

پايين تر است. 
همچنين در سال گذشته و با شروع جنگ بين روسيه و 
اوكراين و تحريم گازي روسيه، قيمت گاز در هاب هاي 
گازي دنيا با افزايش چش��مگير مواجه ش��د و همين 
موضوع سبب شد كه قيمت محصولات زنجيره ارزش 
نيز افزايش چش��مگيري پيدا كند و متان��ول و اوره با 
افزايش قيمت جهاني روبرو شود و حتي اوره به دليل 
وابستگي ش��ديد توليد كود به اوره و به خطر افتادن 
امنيت غذايي در نقاط مختل��ف دنيا، افزايش قيمت 
بسيار بيشتري را تجربه كرد تا جايي كه قيمت جهاني 
اوره نيز از تني ۲1۲ دلار به ۵۷۷ دلار رسيده و حاشيه 
سود پتروشيمي هاي اوره ساز حفظ و تقويت شده ولي 
به دليل تنوع مس��يرهاي توليد متانول از زغال سنگ 
و عدم وابس��تگي توليد جهاني متانول به گاز، قيمت 
جهاني متانول از تني ۲۲۵ دلار به ۲۷۷ دلار رسيده و 
افزايش جدي را پيدا نكرد.  افزايش تقاضا براي مصارف 
گاز طبيعي بعد از عبور از همه گيري كرونا، همزمان با 
وقوع جنگ اوكراين در اروپا باعث افزايش شديد نرخ 
گاز طبيعي در دنيا به خصوص هاب هاي اروپايي شد. 
در پي افزايش قيم��ت گاز جهاني، هزينه هاي توليد 
پتروش��يمي هاي خوراك گازي ني��ز افزايش يافت. 
شرايط نزولي بازار سرمايه، فشار افكار عمومي و تهديد 
به تعطيلي بخشي از صنايع تامين كننده ارز، دولت را بر 
آن داشت كه در اقدامي كم سابقه و در پي لابي سنگين 
شركت هاي پتروشيمي دست به اعمال سقف قيمت 
۵000 تومان براي فرمول خوراك پتروش��يمي ها در 
قانون بودجه 1401 بزند. در همين رابطه نيز دولت با 

اعمال سقف ۵ هزار توماني بر نرخ خوراك پتروشيمي 
در سال 1401 و تثبيت قيمت نرخ خوراك بر يك عدد 
ثابت ريالي و حذف فرمول نرخ خوراك پتروشيمي ها 
موجب افزايش رانت خوراك پتروشيمي ها شد و اين 

موضوع به يك پاشنه آشيل جدي تبديل شد.
رانت خوراك گاز پتروش��يمي ها سبب شده است كه 
بخش مهمي از صنعت پتروشيمي ايران به خصوص 
در بخش متانولي، به طرز عجيبي خام فروش ش��ود 
كه آثار بسيار بدي بر اقتصاد ما برجاي گذاشته است. 
در صنعت پتروشيمي محصولات صادراتي كشور به 
دليل تمركز بر خام فروشي و عدم توسعه زنجيره ارزش 
به سمت وضعيت نا به ساماني رفته است كه خروجي 
آن ارزش بسيار پايين و حدود 360 دلاري محصولات 
صادراتي در هر تن است و در مقابل ميزان سرانه واردات 
به ازاي هر تن به بالاي 1800 دلار مي رسد كه نشان از 
 وضعيت بسيار بد ارزش افزوده بالاي واردات نسبت به 
خام فروش��ي صادرات كش��ور دارد. براي اصلاح اين 
وضعي��ت در جهت توس��عه زنجي��ره ارزش صنعت 
پتروشيمي به خصوص زنجيره متانولي و اصلاح نرخ 
خوراك به نحوي كه امكان تداوم توليد در كنار توسعه 

زنجيره ارزش ايجاد شود، بسيار مهم است. اما دولت در 
تصميمي بسيار عجيب براي سال 140۲ بدون توجه 
به كاهش قيمت هاي جهاني گاز، دوباره دولت تصميم 
به اعمال يك قيمت ثابت ريالي و اين بار بسيار بيشتر 
از ميزان واقعي قيمت گاز از طريق حذف فرمول نرخ 
خوراك پتروشيمي ها به نوعي با اين اقدام به تعطيلي 
پتروشيمي ها در زنجيره متانول مبادرت كرد و بالعكس 
س��ال قبل در اعلام نرخ هاي جديد از طرف ديگر بوم 
افتاده اس��ت و موجب تعطيلي شركت هاي متانولي 

شده است.
اين در حالي است كه فرمول خوراك پتروشيمي ها كه 
يك فرمول ده ساله براي تعيين نرخ گاز پتروشيمي ها 
است در طول 3 سال گذشته به طور كامل كنار گذاشته 
شده است و از طرفي به دليل وابستگي كامل اين نرخ به 
قيمت هاب هاي گازي جهاني و همچنين قيمت فروش 
داخلي گاز، به تنهايي امكان قيمت گذاري نرخ خوراك 

و سوخت گاز صنايع را نخواهد داشت.
بنابراين پيشنهاد مشخص براي اصلاح اين وضعيت 
و رهايي از قيمت گذاري دس��توري و س��ليقه اي نرخ 
خوراك، تصويب فرمول جدي��دي براي نرخ خوراك 

گاز مرتبط با قيم��ت منطقه اي گاز در ايران اس��ت. 
بدين ترتيب ب��ه جاي اينك��ه فرمول ن��رخ خوراك 
پتروشيمي ها به وسيله نرخ ميانگين هاب هاي جهاني 
تعيين شود، علاوه بر فرمول نرخ خوراك پتروشيمي ها 
مص��وب س��ال 1394، يك ش��رط ديگر ب��ر فرمول 
اعمال ش��ود به اين صورت كه قيمت فرمول خوراك 
پتروشيمي ها به متناسب با قيمت هاب گازي منطقه 

خليج فارس نيز تعيين شود.
پيش��نهاد اصلي در اين زمينه، اص��لاح نرخ خوراك 
براساس فرمول مصوب نرخ خوراك پتروشيمي ها در 
سال 1394 و با ايجاد كف 60 درصد و سقف 80درصد 
ميانگين وزن��ي قيمت صادرات و واردات��ي گاز ايران 
به عنوان معي��اري از قيمت هاب گازي منطقه خليج 
فارس است كه به اين ترتيب نه تنها قيمت نرخ خوراك 
پتروش��يمي ها اصلاح خواهد شد و ديگر شاهد رانت 
خوراك نخواهيم ب��ود، از طرف ديگر از قيمت گذاري 
دستوري و سليقه اي نرخ خوراك پتروشيمي نيز رهايي 
خواهيم يافت و صنايع نيز با يك فرمول پيش بيني پذير 
و بدون ايج��اد نرخ دس��توري يا س��ليقه اي، امكان 

برنامه ريزي صنعتي خواهند داشت.

خبر 3 .Sun  نفت و انرژی July 2. 2023    2527   یکشنبه 11 تیر 1402     13 ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره

وزارتنفت:
 ايران ۲ برابر درآمدهاي نفتي خود

 يارانه انرژي پرداخت مي كند
وزارت نفت اع��لام كرد: س��الانه 80 ميليارد دلار 
يارانه سوخت در كشور پرداخت مي شود و اين در 
شرايطي است كه سال 1401 مجموع درآمدهاي 
نفتي كشور 43 ميليارد دلار بود، يعني ايران حدود 
۲ برابر درآمدهاي نفتي خود را صرف پرداخت يارانه 

انرژي مي كند.
به گزارش وزارت نفت، با آغاز فصل گرما و تعطيلي 
مدارس و دانش��گاه ها، علاوه بر دوچندان ش��دن 
استفاده از سيستم سرمايشي، شاهد افزايش تعداد 
مسافرت هاي تابستانه و به دنبال آن اعلام شكسته  
ش��دن آمار مصرف س��وخت در اخبار و رس��انه ها 
هستيم؛ موضوعي كه از به »مرحله بحراني رسيدن 
ناترازي انرژي« حكايت دارد، به گونه اي كه به تازگي 
مديرعامل شركت ملي گاز از ناترازي 300 ميليون 
مترمكعبي در گاز خبر داده و ميانگين توليد و مصرف 
بنزين هم طبق گفته مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي در نقطه سر به سر قرار 

گرفته است.
البته اين وضع تنها مختص فصل گرما نيست و در 
طول سال، به دليل مساعد نبودن شرايط واحدهاي 
صنعتي، خانگي، حمل ونقل و س��اير موارد، بارها 
و بارها مصرف س��وخت به مرحله ركوردش��كني 
ايران در ميان ساير كشورهاي جهان رسيده است. 
چنانچه مطابق اعلام شركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده ه��اي نفتي، اكنون روزان��ه ۲۵0 ميليون 
ليتر فرآورده نفتي در كشور مصرف مي شود كه در 
مقايس��ه با دنيا، ۵ تا 6 برابر بالاتر از استانداردهاي 

تعريف شده جهاني است.
براي رفع اين بحران، برخي مسوولان راهكار واردات 
را پيشنهاد دادند كه با توجه به نوسانات ارزي و اوضاع 
اقتصادي كنوني، به صرفه نبود و چاره كار در ارايه 
طرح هايي مبني بر بهينه س��ازي مصرف سوخت 
ديده شد كه به دنبال آن، طرح هاي صرفه جويي و 
جايگزيني انرژي با عنوان ماده 1۲ قانون رفع موانع 

توليد شركت بهينه سازي مصوب شد.
اين طرح ها شامل توسعه حمل ونقل ريلي و افزايش 
جابه جايي بار و مسافر در بخش ريلي، جايگزيني 
1۷ هزار اتوبوس فرس��وده ديزلي درون ش��هري با 
اتوبوس هاي تمام گازسوز، نوسازي 6۵ هزار دستگاه 
كاميون و كشنده فرس��وده، جايگزيني 140 هزار 
تاكسي فرسوده با تاكسي پايه گازسوز با پيمايش بالا، 
توليد قواي محركه كم مصرف در خودروهاي داخلي 
و جايگزيني با خودروهاي فرس��وده، برقي كردن 
چاه ها و تلمبه هاي آب كش��اورزي ديزلي و ارتقاي 
كاراي��ي 600 ه��زار موتورخانه س��اختمان هاي 
مس��كوني، تجاري و اداري با دوره اجرايي تا س��ال 
1406 بود؛ طرح هايي كه به گفته حسن آب نيكي 
مديرعامل شركت بهينه سازي مصرف سوخت، در 
دولت سيزدهم بيشتر مورد توجه دولت و مجلس 
قرار گرفته و اعتبارات ويژه اي به آن اختصاص داده 
شده است تا آنجا كه امسال حدود 4۵ هزار ميليارد 
تومان از محل مصوبه ش��وراي اقتص��اد و جريمه 
سوزاندن گازها در مشعل و ديگر گازهاي آلاينده به 
سازمان بهينه سازي مصرف سوخت اختصاص داده 
شده، در حالي كه در سال هاي گذشته تبصره 14 

تنها منبع مالي اين سازمان بوده است.
جريمه صنايع پرمصرف، تعويض وسايل گرمايشي 
بخش خانگ��ي در مدت زمان پنج س��ال، تصويب 
طرحي براي حمايت از توليد ۵00 هزار دس��تگاه 
خ��ودرو ك��م مص��رف و پرداخ��ت 390 دلار به 
خودروس��ازان براي توليد هر خودرو كم مصرف و 
ساير طرح هاي حمايتي هم از جمله مواردي است 

كه در دولت سيزدهم پيگيري شده است.
البته فراموش نكنيم به دليل پرداخت يارانه بالا از 
سوي دولت براي حامل هاي انرژي و پرداخت  نشدن 
قيمت واقعي اين حامل ها توسط مصرف كنندگان، 

هيچ كدام از بخش ها به دنبال بهينه سازي نيستند.
اكنون س��الانه 80 ميليارد دلار يارانه س��وخت در 
كش��ور پرداخت مي ش��ود و اين در شرايطي است 
كه سال 1401 مجموع درآمدهاي نفتي كشور 43 
ميليارد دلار بود. اين عدد نشان مي دهد ايران حدود 
۲ برابر درآمدهاي نفتي خود را صرف پرداخت يارانه 
انرژي مي كن��د، ضمن اينكه تفاوت فاحش قيمت 
سوخت در كشور به نسبت كشورهاي همسايه كه 
در مواردي به 80 درصد نيز مي رس��د، باعث شده 
قاچاق س��وخت با هر هزينه اي ب��راي برخي افراد 

جذاب و اقتصادي باشد.
شايان ذكر است در تمام دنيا بار بهينه سازي مصرف 
سوخت تنها بر دوش وزارتخانه اي منتسب به نفت 
و ان��رژي نيس��ت و كار جمعي تمام��ي ارگان ها را 
مي طلبد. ب��راي مثال تغيير الگو و فرهنگ مصرف 
سوخت كاري نيست كه وزارت نفت بتواند در اين 
مس��ير گام هايي بردارد، به همي��ن منظور يا تمام 
ارگان ها بايد دست به دست هم دهند تا بهينه سازي 
سوخت به نحو احسن در ريل خود حركت كند، يا 
با حذف يارانه موافقت شود كه اين خود موضوعي 

پرهزينه و پر مشغله خواهد بود.
پس بهينه آنكه با همراهي و همياري شركت هاي 
حمل ونقل، راه و شهرس��ازي، صنايع و نظارت بر 
فروش س��وخت در جهت جلوگي��ري از قاچاق، 
گام هاي بلندي در راس��تاي بهينه سازي مصرف 
سوخت برداشته شود، ضمن اينكه نهادينه شدن 
صرفه جويي در استفاده از فرآورده هاي نفتي مانند 
نفت و گازوئيل هم از حجم مستمر آلودگي ها كم 
مي كند و ه��م بخش زي��ادي از درآمدهاي ارزي 
براي توسعه زيرساخت هاي اقتصادي كشور تأمين 
مي شود، در غير اين صورت به جمع واردكنندگان 
س��وخت مي پيونديم و كش��ور نه تنها از مزاياي 
ارزآوري ص��ادرات فرآورده ه��اي نفت��ي محروم 
مي ش��ود، بلكه در س��ال هاي آينده ارزبري قابل 

توجهي رخ مي دهد.

»تعادل«بررسيكرد

ادارهاطلاعاتانرژيامریكا:

نرخ خوراك پتروشيمي ها در پيچ و خم قوانين 

كاهش توليد نفت اوپك كمتر شد

ایرانسالگذشته۵۴ميليارددلارنفتفروخت

نظرسنجي رويترز نشان داد توليد نفت اوپك در ژوئن 
كه افزايش توليد عراق و نيجريه، تاثير كاهش توليد 
س��اير اعضاي اين گروه را محدود ك��رد، تنها اندكي 
كاهش داشت. به گزارش ايسنا، يافته هاي نظرسنجي 
رويترز نشان داد: سازمان كشورهاي صادر كننده نفت 
)اوپك( در ژوئن، ۲8.18 ميليون بش��كه در روز نفت 
توليد كرد كه ۵0 هزار بشكه در روز در مقايسه با آمار 
بازبيني شده ماه مه كاهش داشت. توليد اين گروه در 
ماه مه در نتيجه جديدترين دور محدوديت عرضه، به 

ميزان ۲40 هزار بشكه در روز كاهش پيدا كرده بود.
چندين عضو اوپك پلاس كه ش��امل اعضاي اوپك و 
متحدانشان نظير روسيه هستند، در پي وخيم شدن 
دورنماي اقتصادي، علاوه بر كاهشي كه در اواخر سال 
۲0۲۲ ب��ا آن موافقت كرده بودند، در آوريل با كاهش 
توليد داوطلبانه توافق كردند و قرار ش��د توليدشان را 

به ميزان 1.04 ميليون بشكه در روز كاهش دهند و به 
حدود 1.۲۷ ميليون بشكه در روز كاهشي كه پيش از 
آن به اجرا گذاشته بودند، اضافه كنند. اين محدوديت 

عرضه در ژوئن به قوت خود باقي بود.
توليد ژوئن بر مبناي ماه به ماه، در ميان كشورهاي عضو 
اوپك كه مستلزم محدود كردن توليد بودند، به ميزان 
10 هزار بش��كه در روز كاهش پيدا كرد زيرا افزايش 
توليد عراق و نيجريه، تاثير كاهش توليد اعضاي ديگر 

اين گروه را محدود كرد.
تولي��د اوپك همچنان به ميزان ح��دود يك ميليون 
بشكه در روز كمتر از سطح هدف گذاري شده است زيرا 
نيجريه و آنگولا، فاقد ظرفيت براي توليد طبق سهميه 

توافق شده هستند
اوپك هفته جاري در وين، ميزبان كنفرانسي خواهد بود 
كه در آن وزيران نفتي و مديران عامل شركت هاي نفتي 

برجس��ته حضور پيدا خواهند كرد. طبق نظرسنجي 
رويترز، عربستان سعودي، كويت و امارات متحده تا 
حدود زيادي كاهش تولي��د داوطلبانه خود را به اجرا 
گذاشتند و در ژوئن، همچنان پايبندي بالايي به توافق 
نشان دادند. عربستان سعودي توليد خود را به ميزان 
40 هزار بشكه در روز كاهش داد كه بزرگ ترين كاهش 
توليد در ميان كشورهايي بود كه ملزم بودند توليدشان 

را كمتر كند.
بزرگ ترين كاهش توليد در ميان اعضاي اوپك، مربوط 
به ايران بود كه توليدش به ميزان ۵0 هزار بش��كه در 
روز كاهش يافت. اي��ران به همراه ليب��ي و ونزوئلا از 
مشاركت در كاهش توليد اوپك معاف هستند. عرضه 
نفت ايران در ماه مه به ميزان 300 هزار بشكه در روز 
بالاتر بازبيني ش��د زيرا صادرات ايران بسيار بالاتر از 

برآوردهاي اوليه بود.

توليد عراق به دليل صادرات بالاتر از جنوب اين كشور، 
افزايش يافت اما در شرايطي كه صادرات از شمال اين 
كشور همچنان متوقف مانده است، توليد عراق بسيار 

پايين تر از سطح مجاز قرار دارد.
نيجريه هم رشد اندكي را به ثبت رساند و صادرات اين 
كشور قوي ماند. با اين حال اين كشور بسيار پايين تر 
از سهميه تعيين شده تحت توافق اوپك پلاس نفت 

توليد مي كند.
نظرس��نجي رويترز با هدف رصد عرضه به بازار انجام 
مي ش��ود و بر مبناي آم��ار نقل و انتقال اس��ت كه از 
سوي منابع خارجي، آمار رفينيتيو آيكان، اطلاعات 
شركت هايي كه جريان نفت را دنبال مي كنند مانند 
پترو لجس��تيك و كپلر و اطلاعات ارايه شده از سوي 
منابع آگاه در شركت هاي نفتي، اوپك و شركت هاي 

مشاوره تهيه مي شود.

آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا نش��ان مي دهد كه 
ايران با درآمد ۵4 ميليارد دلاري از صادرات نفت در 
س��ال ۲0۲۲، در ميان اعضاي اوپك، در رتبه پنجم 
 )EIA( ايس��تاد.آمار اداره اطلاع��ات ان��رژي امريكا
نشان داد كه اعضاي اوپك، حدود 888 ميليارد دلار 
درآمد از صادرات نفت در س��ال ميلادي گذشته به 

دست آوردند.
طبق گ��زارش اين آژانس، درآم��د خالص اوپك در 
سال ۲0۲۲، حدود 43 درصد در مقايسه با سال قبل 
كه اين گروه 6۲۲ ميليارد دلار درآمد داش��ت، رشد 
كرد. افزايش درآمد خالص اوپك از صادرات نفت در 
سال ۲0۲۲، عمدتا به دليل قيمت بالاتر نفت خام و تا 
حدود كمتري، به دليل توليد بالاتر مايعات نفتي بود.

مجموع توليد نفت اوپك در س��ال ۲0۲۲، به حدود 
34.۲ ميليون بشكه در روز افزايش يافت و بر مبناي 
سال به سال، به ميزان ۲.۵ ميليون بشكه در روز رشد 
كرد. طبق آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا، عربستان 
سعودي سال ميلادي گذش��ته، 311 ميليارد دلار 
درآمد از صادرات نفت داشت كه بالاترين درآمد در 
ميان اعضاي اوپك بود. عراق ب��ا 131 ميليارد دلار 
درآمد، در رتبه دوم و ام��ارات متحده عربي با 119 
ميليارد دلار درآمد، در رتبه سوم قرار گرفت و پس از 
آن كويت با 98 ميليارد دلار درآمد، چهارم و ايران با 

۵4 ميليارد دلار درآمد، پنجم شد.
عربستان سعودي در سال ۲0۲1 هم با كسب ۲06 
ميلي��ارد دلار درآمد از ف��روش نف��ت، در رتبه اول 

ايس��تاد. عراق با 9۲ ميليارد دلار درآمد دوم، امارات 
متحده عربي با 8۲ ميليارد دلار، س��وم، كويت با 68 
ميليارد دلار، چهارم و ايران با 40 ميليارد دلار درآمد، 

پنجم بود.
اداره اطلاعات ان��رژي امريكا پيش بيني مي كند كه 
درآمد خالص اوپك از صادرات نفت در سال ۲0۲3، 
كاهش پيدا كرده و به 6۵6 ميليارد دلار برس��د. اين 
كاهش به دليل توليد كمتر اوپك به دليل ادامه توافق 
كاهش توليد اوپك پلاس و كاهش قيمت نفت است.

پيش بيني مي شود مجموع توليد مايعات نفتي اوپك 
در سال ۲0۲3، به 33.۵ ميليون بشكه در روز كاهش 
پيدا مي كند و قيمت نف��ت برنت از 101 دلار در هر 
بش��كه در س��ال ۲0۲۲، به 80 دلار در سال ۲0۲1 

خواهد رسيد.
اداره اطلاعات انرژي امريكا انتظار دارد درآمد خالص 
اوپك از صادرات نفت در س��ال ۲0۲4 كه توليد اين 
گروه بالاتر مي رود، افزايش پيدا كند و به 68۲ ميليارد 

دلار برسد.

در گزارش اداره اطلاعات انرژي امريكا آمده اس��ت: 
پيش بيني مي كنيم كه قيمت نفت جهاني در سال 
۲0۲4 افزايش پيدا مي كند كه منعكس كننده كاهش 
ذخاير نفت جهاني در هر يك از پنج فصل آينده است.

پنج كشور برتر اوپك از نظر درآمد صادرات نفت در 
س��ال هاي ۲0۲3 و ۲0۲4، همان كشورهاي مشابه 

سال ۲0۲1 و ۲0۲۲ خواهند بود.
درآمد خالص صادرات نفت عربس��تان سعودي در 
سال ۲0۲3 به ۲1۵ ميليارد دلار و در سال ۲0۲4 به 
۲۲3 ميليارد دلار، درآمد خالص صادرات نفت عراق 
به 96 ميليارد دلار در سال ۲0۲3 و 103 ميليارد دلار 
در س��ال ۲0۲4، درآمد خالص صادرات نفت امارات 
متحده عربي به 91 ميليارد دلار در سال ۲0۲3 و 9۲ 
ميليارد دلار در سال ۲0۲4، درآمد خالص صادرات 
نفت كويت به ۷4 ميليارد دلار در سال ۲0۲3 و ۷۷ 
ميليارد دلار در سال ۲0۲4 و درآمد خالص صادرات 
نفت ايران به 44 ميليارد دلار در سال ميلادي جاري 

و 48 ميليارد دلار در سال ميلادي آينده مي رسد.
بر اساس گزارش وب سايت ريگ زون، اداره اطلاعات 
ان��رژي امريكا در جديدترين گزارش » چش��م انداز 
كوتاه مدت انرژي « كه در ژوئن منتش��ر شد، پيش 
بيني كرد كه توليد نفت و ساير مايعات اوپك در سال 
۲0۲3، به 33.۵1 ميليون بش��كه در روز و در س��ال 
۲0۲4 به 33.84 ميليون بشكه در روز مي رسد. توليد 
نفت اوپك و ساير مايعات در سال ۲0۲۲، به 34.1۷ 

ميليون بشكه در روز رسيد.

تحليل

خبر كوتاه

كارنامه نفت سياه شد

قيمت نفت در معام��لات روز جمعه، افزايش يافت اما 
تحت تاثير نگراني سرمايه گذاران نسبت به كندي فعاليت 
اقتصادي و فلج شدن تقاضا براي سوخت، براي چهارمين 
فصل متوالي كاهش پيدا كرد. بهاي معاملات نفت برنت 
براي تحويل در ماه اوت كه روز جمعه منقضي شد، با ۵6 
سنت معادل 0.8 درصد افزايش، در ۷4 دلار و 90 سنت 
در هر بشكه بسته ش��د. نفت برنت براي كل هفته 1.۵ 
درصد و براي ژوئن، 3.8 درصد افزايش به ثبت رساند. 
برنت در سه ماه منتهي به پايان ژوئن، شش درصد كاهش 
داشت. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با ۷8 سنت معادل 1.1 درصد افزايش، در ۷0 دلار و 64 
سنت در هر بشكه بسته شد و براي كل هفته، ۲.1 درصد 
و براي ژوئن 3.۷ درصد افزايش رقم زد. اين شاخص در 
سه ماه گذشته، حدود 6.۵ درصد كاهش داشت. بهاي 
معاملات نفت در نيمه اول سال ميلادي جاري را با 14 
درصد كاهش به پايان برد. قيمتها از افزايش نرخ هاي 
بهره در اقتصادهاي بزرگ تر و روند احياي آهسته تر از 
حد انتظار توليد و مصرف چين، تحت فشار قرار گرفته اند.

سيگنال هاي قوي ش��دن فعاليت اقتصادي امريكا و 
كاهش شديد ذخاير نفت اين كشور در هفته گذشته، 
تا حدودي از قيمت ها پشتيباني كرد. قيمت نفت روز 
جمعه از گزارش وزارت بازرگاني امريكا كه نش��ان داد 
نرخ رشد تورم سالانه در ماه گذشته، كندترين روند را در 
دو سال اخير داشته است، پشتيباني شد. جان كيلداف، 
از شركاي شركت »اگين كپيتال « در نيويورك گفت: 
نشانه هاي ملايم شدن رشد تورم مي تواند روند افزايش 

دوباره نرخهاي بهره توسط فدرال رزرو را متوقف كند.
عامل ديگري كه از قيمت ها پشتيباني كرد، بازبيني 
صعودي تقاضا براي نفت خام و فرآورده هاي پالايش 
ش��ده در امريكا بود. آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا 
نش��ان داد تقاضا براي نف��ت و فرآورده هاي نفتي در 
آوريل، اندكي كاهش داش��ت و به ۲0.446 ميليون 
بشكه در روز رسيد اما از نظر فصلي، قوي ماند. قيمت ها 
همچنين از برنامه عربستان سعودي براي كاهش توليد 
به ميزان يك ميليون بشكه در روز در ژوييه كه علاوه 
بر توافق اوپك پلاس براي تمديد محدوديت عرضه تا 
پايان سال ۲0۲4 اعلام شد، حمايت شدند. تحليلگران 
بانك » اچ اس بي سي« در يادداشتي نوشتند: با وجود 
اعلام دو دور جديد كاهش توليد از سوي اوپك پلاس 
و عربستان سعودي، قيمت نفت تا حد زيادي پايين 
80 دلار در هر بش��كه مانده اس��ت زيرا بازار بيشتر از 
اينكه تحت تاثي��ر عوامل بنيادين عرضه و تقاضا بود، 
تحت تاثير نگراني هاي اقتصاد كلان قرار گرفته است. 
هر چند كه پيش بيني مي شود كمبود عرضه در نيمه 
دوم س��ال ۲0۲3 به حدود ۲.3 ميليون بشكه در روز 
مي رسد اما تصور مي كنيم كه اين وضعيت در تابستان 

ادامه پيدا كند.
بر اساس گزارش رويترز، آمار شركت خدمات انرژي 
بيكرهيوز نش��ان داد ش��ركتهاي انرژي امريكايي 
هفته گذشته ش��مار دكل هاي حفاري نفت و گاز 
طبيعي را براي نهمين هفته متوالي كاهش دادند كه 
طولاني ترين روند كاهش از ژوييه سال ۲0۲0 است.

جزييات برنامه ايران براي توسعه 
ميادين مشترك  با عربستان

مديرعامل ش��ركت ملي نفت با بي��ان اينكه ميدان 
مشتركي با عربستان كه تاكنون تعيين تكليف نشده 
باشد، نداريم، گفت: در شرايط فعلي كه روابط جديدي 
را با كشور عربستان آغاز كرده ايم، كارهاي مقدماتي 
جهت انجام همكاري هاي دو طرف آغاز ش��ده است. 
محسن خجس��ته مهر در گفت وگو با فارس، با اشاره 
به آخرين اقدامات ش��ركت ملي نفت براي توس��عه 
ميادين مش��ترك ايران و عربستان عنوان كرد: براي 
همه ميادين مشترك ايران و عربستان برنامه تعريف 
ش��ده و مصوبات لازم براي اجراي عمليات مختلف از 
جمله افزايش توليد، نگهداشت توليد و توسعه جديد 
اخذ شده است. مديرعامل شركت ملي نفت گفت: در 
ميدان نفتي فروزان دو شركت پتروپارس و تاسيسات 
دريايي مشغول فعاليت و توليد نفت هستند و  به زودي 
خبر افزاي��ش توليد جديدي را در اي��ن ميدان اعلام 
مي كنيم. وي افزود: قرارداد توسعه ميدان گازي فرزاد 
امضا شده است و در حال ساخت جكت جديد هستيم 
كه اميدواريم تا پايان امسال تكميل مي شود. مصوبه 
ش��وراي اقتصاد براي توس��عه اين ميدان اخذ شده و 
ش��ركت پتروپارس به عنوان پيمانكار در حال انجام 
عمليات است. خجسته مهر گفت: ما ميداني با عربستان 
نداريم كه تاكنون تعيين تكليف نش��ده باشد. ضمن 
اينكه در ش��رايط فعلي كه روابط جديدي را با كشور 
عربس��تان آغاز كرده ايم، ما كارهاي مقدماتي جهت 
انجام همكاري هاي في مابين آغاز كرده ايم. مديرعامل 
شركت ملي نفت گفت: آمادگي كامل داريم كه عمليات 
حفاري ميدان آرش را آغ��از كنيم و منابع مالي قابل 
توجهي را براي طرح توسعه اين ميدان در هيات مديره 
شركت ملي نفت مصوب كرديم و به محض آماده شدن 
شرايط كار را آغاز خواهيم كرد. وي اظهار داشت: طرح 
توسعه ميدان گازي فرزاد الف نيز به هيات مديره شركت 
ملي نفت ارايه شده و در آينده نزديك ساخت جكت اين 
ميدان نيز شروع خواهد شد و برنامه هاي ما براي توسعه 

ميدان فرزاد الف و ب، برنامه هاي جامعي هستند.



بازار سرمايه از روز سه شنبه تا به امروز تحت تاثير اخبار بود، 
همانطور كه در گزارش هاي پيش��ين مطرح شد مصوبه 
افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها به 10 هزار تومان روند 
بازار س��رمايه را برهم زده و باعث ريزش ش��اخص و زيان 

سهامداران از 17 ارديبهشت ماه تا به امروز شده است.
سه شنبه هفته اخير نامه اي با عنوان تغيير نرخ خوراك گاز 
پتروشيمي ها منتشر ش��د كه بر اين اساس نرخ خوراك 
ب��ه 7 هزار توم��ان افزايش يافت كه با اي��ن افزايش عملا 
پتروشيمي ها زيان ده شدند. نرخ خوراك پتروشيمي ها 
مساله بسيار مهمي است و در 10 سال اخير همين افزايش 
نرخ ها توانسته سود پتروش��يمي ها را بيش از 21 درصد 
كاهش دهد. اين كاهش حاشيه سود در بلندمدت مي تواند 
كارايي يك ش��ركت را براي توليد محصولات بگيرد و به 
نوعي شركت ديگر نتواند س��وددهي خوبي داشته باشد. 
هفته گذشته نامه اي با امضاي معاون اول رييس جمهور 
منتشر شد كه محتواي آن نامه نش��ان مي داد كه روز 17 
ارديبهشت ماه نرخ خوراك پتروشيمي ها تصويب شده اما 
اين نرخ عمومي نش��ده و از آن زمان تا به امروز شاهد زيان 
سنگين در بازار سرمايه بوديم و شاخص در 51 روز حدود 
11 درصد افت كرد. نكته قابل توجه اينجاس��ت كه وزير 
اقتصاد مي گويد افزايش نرخ خوراك با دستور محمد مخبر 
بوده و از سوي ديگر رييس جمهور دستور داد بررسي كنيد، 
ببينيد كه چه كسي بدون مجوز دولت نرخ خوراك را افزايش 
داده با او برخورد قاطع ص��ورت بگيرد. اين صحبت هاي 
رييس جمهور جاي تعجب دارد چراكه نامه با امضاي معاون 
اول رييس جمهور بوده و به نظر مي رسد كه معاون اول بدون 
اجازه رييس جمهور بخواهد كاري انجام دهد.گره سنگيني 
در وضعيت نرخ خوراك پتروشيمي ها رخ داده است و به نظر 
مي رسد دولت بايد شفاف سازي كند كه قرار است شرايط 

به چه شكل باشد.
سازمان پس از گذش��ت 5 روز بالاخره واكنش نشان داد 
ولي اله جعفري مدير نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس 
و اوراق بهادار در خصوص تصوير منتش��ر شده از مصوبه 
هيات وزيران در فضاي مجازي در ارتباط با نرخ گاز خوراك 
پتروشيمي ها و سوخت صنايع در سال 1۴02 اظهار كرد: 
تاكنون مصوبه اي مبني بر افزايش نرخ خوراك و گاز صنايع 
به س��ازمان بورس واصل نشده است.پس از انتشار تصوير 
مصوبه هيات وزيران، به اس��تناد دس��تورالعمل اجرايي 
افشاي اطلاعات، با ناشران بورسي مكاتبه شد، اما با توجه 
به اطلاعيه هاي منتشر شده از س��وي تعدادي از ناشران، 
آنها نيز اعلام كردند تاكنون مصوبه مذكور به دستش��ان 

نرسيده است.
مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس تاكيد كرد مطابق 
دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات، ناشران مسووليت 
شفاف سازي در مورد شايعات و همچنين افشاي اطلاعات 
با اهميت را برعهده دارند؛ در صورتي كه ناشر مصوبه مذكور 
را دريافت كرده باشد، بايد بلافاصله آثار مالي آن بر عملكرد 
سال 1۴02 را مشخص و جهت استحضار سهامداران افشا 
كند.س��ازمان بورس مكاتباتي را ب��ا مراجع ذي صلاح در 
خصوص ضرورت اصلاح فرمول تعيين قيمت خوراك گاز و 
سوخت داشته است؛ در اين راستا، سازمان بورس جلساتي 
را با حضور اركان بازار، كانون ه��ا و نمايندگان ذي نفعان 
بازار برگزار كرد و جمع بندي هاي كارشناسي سازمان در 

خصوص لايحه بودجه به دولت منعكس شد.
پس از اينكه رييس جمهور دستور رسيدگي به اين موضوع 
را داد سازمان بورس نيز واكنش نشان داد و برهمين اساس 

قرار است نرخ خوراك اصلاح و با كساني كه در روز تعيين 
نرخ خوراك تخلف كردند برخورد شود. اميرمهدي صبايي 
مدير نظارت بر بورس ها س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
نيز در اين خصوص گف��ت: در چارچوب نظارت معمول 
و طبق رويه ه��اي نظارتي، از تاريخ 17 ارديبهش��ت ماه 
تاكنون، چندين پرونده معاملات مبتني بر اطلاعات نهاني، 
پيش دستي در معاملات و سوءاستفاده مربوط به اشخاص 
حقوقي، شناسايي شده و در جريان رسيدگي است.تمامي 
اين تخلفات به دليل انتقال منافع بين اشخاص داراي سطح 
اهميت بالا بوده و به هيچ وجه شامل تخلفات با درجه اهميت 
پايين تر همانند رنج كشي و سفارش چيني نيست، بلكه 
مربوط به اشخاص حقوقي و سوءاستفاده اشخاص حقيقي 
مرتبط با آن شخص حقوقي و معاملات مبتني بر اطلاعات 

نهاني و انتقال منافع في مابين آنها است.
صبايي در ادامه مطرح كرد: باتوجه به ابلاغيه اخير معاون اول 
رييس جمهور و افزايش ظن معاملات مبتني بر اطلاعات 
نهاني حوالي تاريخ صدرالاشاره، پس از استعلام و دريافت 
اس��امي مطلعان از تصميم نرخ خوراك و اشخاص تحت 
تكفل آنها به عنوان دارندگان اطلاعات نهاني، در بازه زماني 
فوق معاملات اش��خاص معرفي شده بررسي و در صورت 
مشاهده كوچك ترين تخلف، به  نحو مقتضي مورد پيگيري 

و رسيدگي قرار مي گيرد.
وي بيان كرد: اين تخلفات به صورت خودكار و به وس��يله 
هشدارهاي بسته جديد نظارتي هوشمند كشف مي شود؛ 
لذا در شناسايي و رسيدگي به اين تخلفات، هيچ محدوديت 

و خط قرمزي وجود ندارد.
مدير نظارت بر بورس ها سازمان بورس تشريح كرد: با توجه 
به قوانين و مقررات، تا پايان زمان مراحل رسيدگي، امكان 
افشاي هويت اشخاص متخلف ميسر نيست اما با توجه به 
مفاد دستورالعمل بند چ ماده ۳۶ قانون احكام دايمي )كه 
در آبان سال گذشته مصوب و لازم الاجرا شد(، در صورت 

صدور راي قطعي، اسامي متخلفان منتشر مي شود. ضمناً 
با توجه به نوع تخلف اين اش��خاص )معاملات مبتني بر 
اطلاعات نهاني(، اين تخلف از مصاديق ماده ۴۶ قانون بازار 
بوده و جرم محس��وب مي ش��ود لذا در صورت صدور راي 
قطعي در سازمان بورس كه مي تواند شامل آرايي مانند سلب 
صلاحيت و جريمه نقدي باشد، متعاقباً موضوع از طريق 
مراجع قضايي به منظور رسيدگي كيفري مورد پيگيري 

قرار خواهد گرفت.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات روز شنبه، 10 تير 1۴02، شاخص بورس 
تهران 9 هزار و ۴90 واحد نسبت به روز كاري گذشته 
افت كرد و تا سطح 2 ميليون و 1۴۳ هزار و 920 واحد 
پايين آمد. اما شاخص كل هم وزن بور با افزايش ۳2۳ 
واح��دي در رق��م 7۴۶ هزار و 9۶۳ واحدي ايس��تاد.

شاخص كل فرابورس نيز با كاهش 1۶ واحدي به رقم 
27 هزار و ۶05 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن 
فرابورس با افزايش 50۴ واحد به س��طح 1۳7 هزار و 

578 واحد رسيد. 
روز شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار سهام 
براي دهمين روز متوالي منفي شد و 28۴ ميليارد تومان پول 
حقيقي از بازار سهام خارج شد كه نسبت به روز كاري قبل 
رشد 11 درصدي داشته است. در اولين روز كاري هفته نماد 
كالا بيشترين خروج را داشت كه ارزش آن ۳1 ميليارد تومان 
بود. پس از كالا، نمادهاي وتجارت، فلوله و نوري بيشترين 
خروج پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين ورود 
پول حقيقي به نمادهاي وارس، نيان و وبملت اختصاص 
داشت.در روزي كه گذشت نمادهاي فولاد، تاپيكو و نوري 
نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در افت 
شاخص كل بورس داشتند. در مقابل فملي، وبملت و بركت 

نمادهايي بودند كه اثر مثبت بر شاخص داشتند. 

در فرابورس نيز نمادهاي هرمز، بپاس و وسپهر بيشترين اثر 
كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي خاور، پخش و ماديرا 
بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند. در 
بين نمادهاي پرتراكنش بورس اين روز نيز شهر بيشترين 
تراكنش را داشت و وبملت و خودرو در رتبه هاي بعدي قرار 
گرفتند. در فرابورس نيز نيان، عاليس و زفجر بيش��ترين 

تراكنش را داشتند.
در اولين روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 
8 هزار و ۶00 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق 
بده��ي در بازار ثانويه 2۴7 ميليارد تومان بود كه ۳ درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل مي شود.

ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۶ درصدي به نسبت روز 
معاملاتي قبل به رقم 5 هزار و ۴0۶ ميليارد تومان رسيد كه 

كمترين رقم در ۴ ماه اخير است.
در معاملات روز شنبه نماد فملي بيشترين ارزش معاملات 
بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 
۴1۳ ميليارد تومان بود. پس از فملي، سصفها بيشترين 
ارزش معاملات را داش��ت و وبملت رتبه س��وم بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد 
فلوله و خاور در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات 

قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز س��هام دي با تعداد 5۴۶ ميليون و 
۴1 هزار و ۴59 سهم در صدر قرار گرفته است. كرازي در 
رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به شستا تعلق داشت. دو نماد وتجارت و خودرو نيز در 
رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. 
در معاملات شنبه، 100 نماد صف خريد داشتند و ۴1 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت ۶ درصدي نسبت به روز كاري قبل به 720 ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

رشد ۳ درصدي به 1۴۶ ميليارد تومان رسيد. 
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قانونگذاري هايي 
كه باعث رنج بازار مي شود

بورسنيوز| ستايش روانشاد، كارشناس بازار سرمايه 
در خصوص ريسك هاي موجود كه بازار را تحت الشعاع 
قرار مي دهد بيان كرد: در حال حاضر عوامل و چالش هاي 
زيادي پيش روي بازار سرمايه قرار دارد. اخبار و ابهامات 
مربوط به توافقات و روابط ديپلماس��ي همچنان سايه 
سنگيني بر سر بازار سرمايه دارد كه علاوه بر بازار بورس، 
بازار هاي موازي مانند دلار و طلا را نيز دستخوش نوسان 
كرده است. وي افزود: عامل ديگر بحران انرژي است كه با 
شروع فصل تابستان صنايع با چالش قطعي برق مواجه 
خواهند شد و توليدات آنها تحت الش��عاع قرار خواهد 
گرفت و اثر منفي آن ب��زودي در گزارش هاي عملكرد 
ماهانه تابس��تان به خصوص در صنايع فولاد و سيمان 
قابل مشاهده خواهد بود. اين كارشناس بازار درباره تأثير 
تصميمات اتخاذ ش��ده در بازار سرمايه را چنين عنوان 
كرد: بزرگ ترين رنج بازار اين روز ها ريسك قانون گذاري و 
سياست گذاري است كه براي مثال مي توان به تصميمات 
ناپايدار درباره نحوه قيمت گ��ذاري و عرضه خودرو در 
بورس كالا اش��اره كرد كه حواش��ي اين موضوع باعث 
نوسانات بازار در اين مدت بوده است يا خبر بازگشت دلار 
فرآورده هاي نفتي به 28500 تومان درحالي كه كمتر از 
۴8 ساعت قبل از آن از سوي انجمن صنفي كارفرمايان 
صنعت پالايش مقرر شده بود كه اين گروه كالايي با دلار 
۳7 هزار و 9۶۳ تومان عرضه و معامله شوند فضاي بازار را 

بيش ازپيش دچار ابهام كرد.
وي ادامه داد: در نهايت ترسي كه تحليلگران بازار درباره 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها داشتند در اين هفته اتفاق 
افتاد و نرخ خوراك صنايع پتروشيمي طبق مصوبه جديد 
هيات دولت به 7 هزار تومان افزايش يافت. افزايش نرخ 
خوراك گازي پتروش��يمي ها بيش از همه اوره سازان و 
متانولي ها را تحت تأثير قرار خواهد داد.  بر اس��اس نرخ 
جديد خوراك، هزينه توليد يك تن متانول حدوداً بين 
2۳5 تا 2۴0 دلار خواهد بود درصورتي كه قيمت خود 
محصول طبق آخرين نشريه هاي جهاني برابر با 2۳7 دلار 
بوده و عملًا توليد متانول صرفه اقتصادي نخواهد داشت 
و با احتس��اب ساير هزينه هايي مثل استهلاك و سربار 
ثابت شركت هاي متانولي با زيان روبرو خواهند شد و اثر 
منفي و كاهش سود اين شركت ها دامن گير شركت هاي 
هلدينگ پتروشيمي نيز خواهد شد. روانشاد در خصوص 
صنايع پيشرو بازار عنوان كرد: با وجود ريسك هاي موجود 
و مشكلات مطرح شده همچنان مي توان به بازار سرمايه 
اميدوار بود زيرا؛ با عدم افزايش مجدد نرخ بهره توسط 
فدرال رزرو قيمت كاموديتي ها مي تواند به ثبات نسبي 
برسد و اين موضوع براي بازار ايران كه بالاي ۶0 درصد 
آن وابس��ته به كاموديتي است حائز اهميت است.  وي 
خاطرنشان كرد: از طرفي بسياري از شركت ها احتمالًا 
گزارش هاي قابل قبولي را براي عملكرد فصل بهار خود 
منتش��ر خواهند كرد دراين بين باتوجه ب��ه بهبود تراز 
عملياتي بانك ها مي توان انتظار عملكرد مناسبي از اين 
صنعت داشت، گروه سيمان نيز باتوجه به رقابت و افزايش 
نرخ آن در بورس كالا و همچنين نرخ صادراتي بالاي ۳0 
دلارِ برخي ش��ركت هاي فعال در اين صنعت، مي تواند 
حاش��يه س��ود خود را حفظ و اثر منفي افزايش هزينه 
يوتيليتي و قطعي برق را خنثي كند همچنين مي توان 
انتظار سودآوري مناسب از ش��ركت هاي گروه روانكار 
را داشت. مناسب بودن شرايط بنيادي بازار همچنان 
قابل تأييد است به اين دليل كه نسبت p/e بازار نزديك 
به ميانگين بلندمدت خود قرار دارد و با عدد فضايي سال 
1۳99 فاصله بسياري دارد اما؛ سبز شدن بازار نياز به 
ورود پول و بالا رفتن حجم معاملات دارد و بايد منتظر 

سيگنال حجم معاملات از سمت بازار باشيم.

دلايل اعتراض مديران 
صندوق هاي با درآمد ثابت

بازار|س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار ب��ه تازگي طي 
ابلاغيه اي فعاليت صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد 
ثابت را در بازار اختيار معاملات يا به اصطلاح عام تر آپشن 
را ممنوع كرد، خبري كه از هم��ان ابتدا با انتقاد جدي 
فعالان اين بازار به خصوص ذي نفعان آن مواجه ش��د. 
در واقع فعالان اين بخش با بي��ان اينكه هدف اصلي از 
شكل گيري بازار مشتقه به خصوص آپشن ها، پوشش 
ريس��ك اس��ت و اين امر مي تواند به خوب��ي نيازهاي 
صندوق هاي سرمايه گذاري با درآمد ثابت را مهيا كند، 
ابلاغيه مذكور را مصوبه اي مضر براي كليت بازار آپشن 
و به خصوص عملكرد اي��ن صندوق ها از منظر بازدهي 
ياد كردند؛ البته اين ابلاغيه حاميان خود را نيز داشت، 
حاميان��ي كه ه��دف صندوق هاي فيك��س را كاهش 
ريسك از طريق سرمايه گذاري در اوراق با درآمد ثابت 
مي دانستند. ارزش معاملات آپشن ها نسبت به ارزش 
معاملات خرد كم تر از 1 درصد و در روزهاي پُر رونق 1.5 
تا 2 درصد است كه نشان از عمق نسبتا كم اين بازار براي 
پياده سازي استراتژي هاي مختلف و سرمايه گذاري در 
سطح كلان دارد اين افراد باتوجه به ذائقه ريسك گريز 
دارندگان يونيت ها و واحدهاي اين نوع صندوق ها، از پايه 
و بنياد سرمايه گذاري در اين ابراز مالي جديد را باتوجه به 
ريسك بالا آن مجاز نمي دانند. از اين رو اينگونه استنباط 
مي ش��ود كه مديران اين دست صندوق ها با استفاده از 
استراتژي هاي مختلف يا استفاده از اهرم اين ابزار در پي 
افزايش بازدهي صندوق هاي خود بودند كه با اين مصوبه 
هرچه رش��ته بودند پنبه شد؛ البته استفاده نادرست از 
آپشن ها، مانند هر ابزار ديگري مي تواند منجر به زيان هاي 
بزرگ شود، به واقع اين بازار دقيقا همانند تيغ بُرّنده اي 
است كه عدم آشنايي كامل و تسلط به آن مي تواند تبعات 
جبران ناپذيري را به همراه داشته باشد و البته در ديگر 
نقاط جهان نيز صندوق هاي سرمايه گذاري برخي 
ممنوعيت در استفاده از آپشن ها دارند كه ساده ترين 
 )short( آنها ممنوعي��ت اتخاذ موقعيت ف��روش
است. در نتيجه همين 2 عامل؛ يعني بازدهي بالاتر 
صندوق هاي درآمد ثابت و عدم تناسب آن با بانك و 
افزايش ريسك صندوق هاي فيكس موجب شد تا 
شاهد واكنش ركن اصلي بازار؛ يعني سازمان بورس 

باشيم كه البته واكنش آنچنان بيجايي نيست.

سازمان بورس موافق افزايش 
نرخ گاز صنايع نيست

س�نا|ولي اله جعفري مدير نظارت بر ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار در خصوص تصوير منتش��ر ش��ده 
از مصوب��ه هيات وزيران در فضاي مج��ازي در ارتباط با 
نرخ گاز خوراك پتروشيمي ها و سوخت صنايع در سال 
1۴02 اظهار كرد: تاكنون مصوبه اي مبني بر افزايش نرخ 
خوراك و گاز صنايع به سازمان بورس واصل نشده است. 
وي تشريح كرد: پس از انتشار تصوير مصوبه هيات وزيران، 
به استناد دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات، با ناشران 
بورسي مكاتبه شد، اما با توجه به اطلاعيه هاي منتشر شده 
از سوي تعدادي از ناشران، آنها نيز اعلام كردند تاكنون 

مصوبه مذكور به دست شان نرسيده است.
مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس تاكيد كرد مطابق 
دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات، ناشران مسووليت 
شفاف سازي در مورد شايعات و همچنين افشاي اطلاعات 
با اهميت را برعهده دارند؛ در صورتي كه ناش��ر مصوبه 
مذكور را دريافت كرده باشد، بايد بلافاصله آثار مالي آن 
بر عملكرد س��ال 1۴02 را مشخص و جهت استحضار 
سهامداران افشا كند. جعفري با اشاره به اقدامات سازمان 
بورس در خصوص پيگيري اصلاح قيمت گاز خوراك و 
سوخت شركت هاي پتروشيمي بيان كرد: سازمان بورس 
مكاتبات��ي را با مراجع ذي ص��لاح در خصوص ضرورت 
اصلاح فرمول تعيين قيمت خوراك گاز و سوخت داشته 
است؛ در اين راستا، سازمان بورس جلساتي را با حضور 
اركان بازار، كانون ها و نمايندگان ذي نفعان بازار برگزار كرد 
و جمع بندي هاي كارشناسي سازمان در خصوص لايحه 
بودجه به دولت منعكس شد. وي افزود: از موارد مهم در 
اين جمع بندي ها موضوع نرخ گاز طبيعي بود كه پيشنهاد 
سازمان مبنا گرفتن فرمول با لحاظ تعديلات لازم بود، 
چراكه ب��ر اين اعتقاد بوديم قيم��ت هاب هاي مصرفي 
نمي تواند مبناي معقولي براي نرخ گاز طبيعي در كشور 
باشد. جعفري در پايان سخنان خود در اين گفت وگو بيان 
كرد: تبصره ماده يك بخش الف قانون الحاق 2 نيز تأكيد 
دارد، قيمت خوراك گاز بايد به گونه اي باش��د كه ايجاد 
انگيزه و امكان جذب سرمايه گذاران داخلي و خارجي را 
داشته باشد؛ از اين رو پيشنهاد سازمان بورس مبني بر لزوم 
اصلاح فرمول قيمت گاز طبيعي و اجتناب از تعيين قيمت 

ثابت به مراجع ذي ربط ارسال شده است.

معضلات نرخ خوراك 
پتروشيمي ها

  افراد تاثيرگذار خصوص��ا فعالان حوزه همين صنعت 
تلاش هاي نسبتا قوي تري انجام ش��ود.  مورد ديگري 
كه بايد به آن توجه داشت در زمان بستن بودجه 1۴02 
نرخ گاز و ديگر كاموديتي ها عملا در وضعيتي صعودي 
و ديدگاه رش��دي رو به رو بودند كه عملا در حال حاضر 
نرخ هاي جهاني ديگر با وضعيت قبلي رو به رو نيستند 
و با ديدگاهي كاملا برخلاف قبل در بازارهاي جهاني رو 
به رو هستيم كه عملا اين اتفاق بازار داخلي را با بازارهاي 
جهاني درگير يك ناهماهنگي ب��زرگ مي نمايد كه با 
ش��كل گيري اين گپ هاي محسوس مي تواند ريسك 
اين صنايع را با توجه به اينگونه دستكاري ها بسيار بالا 
ببرد كه حتي در آخرين پله سرمايه گذاران اصلي اينگونه 
صنايع و حتي فعال ترين آن هارا از اين صنعت و حتي در 
آخرين مرحله كليت مقوله سرمايه گذاري در كشور فراري 
دهد، مشكلي كه كم كم در سال هاي آتي مي تواند ضامن 
تخريب و عدم توسعه بسياري از قسمت هاي اقتصادي 
كشور باشد. در قسمت اساسي به غير از خود صنعت گروه 
پتروشيمي ها در بازار سرمايه نزديك به بالاي ۴0 درصد 
ارزش بازار را به خود اختصاص داده اند، همانطور كه در 
اكثر مسير هاي بازار شاهد قدرت نمايي اين صنعت در 
بازار صنايع بوده ايم هر شوك و تصميم تاثيرگذاري در اين 
صنعت مي تواند روي كليت بازار سرمايه تاثيرات مخرب 
يا حتي جبران ناپذيري را به بار بياورد كه عملا زير پاي 
بازار را در اين نقطه زماني و قيمتي خالي مي كند. در پايان 
هم مي توان به موضوعات متعددي در رابطه با تاثيرات 
اين تصميم اشاره كرد كه شايد در صورت تاييد اصلي اين 

اتفاق و نهايي شدن آن مفصلا به آن بپردازم.

بانك مركزي  در سيطره 
بانك هاي خصوصي

با اين رويكرد طبيعي است كه پرداخت تسهيلات كسب 
و كار خرد و اشتغالزايي و ازدواج و... با بي توجهي بانك ها 
مواجه شده، اما رويكردهاي سوداگرانه افراد سودجو با 
توجه و حمايت روبه رو ش��ود. فردي به راحتي از طريق 
نفوذ و رابطه مي تواند هزاران ميليارد تسهيلات بي زبان 
بانك��ي دريافت كند اما مردم عادي قادر به اس��تفاده از 
ظرفيت هاي تسهيلاتي نيستند. اساسا مگر قرار نبود، 
بانك ها بنگاه داري نكنند و املاك خود را بفروش��ند و 
نقدينگي خود را به س��مت رونق توليد سوق دهند؟ اما 
هيچ قدمي براي اين منظور برداشته نشد. چون بانك هاي 
خصوصي در مجلس، در دولت، در بانك مركزي و در ساير 
نهادها نفوذ دارند و زير بار تكاليف قانوني خود نمي روند. 
به جاي پرداخت وام به يك جواني كه قصد دارد كسب 
و كار خردي ايجاد كند ي��ا كارگاه توليدي راه بيندازد، 
تسهيلات را به سمت بدهكاران بانكي هدايت كردند. 
شما براي دريافت وام ازدواج ماه ها بايد در صف باشيد و 
۳ضامن ارايه كنيد، اما فلان فرد سوداگر و فلان دلال به 
راحتي مي تواند وام هاي نجومي بگيرد. با اين نظام بانكي، 
با اين شرايط نظارتي و با اين راهبردهاي كلان اقتصادي، 
طبيعي است كه وضعيت نظامات پولي و بانكي كشور به 
گونه اي مي شود كه حتي صداي وزير اقتصاد مملكت را 
هم به آسمان بلند مي كند. اما كسي نيست از آقاي وزير 
اقتصاد سوال كند،  چرا استقلال و اقتدار بانك مركزي را 
خدشه دار ساختي كه امروز نظامات بانكي كشور اهميتي 
به هشدارهاي بانك مركزي قائل نشوند. شما مسووليد و 
مديراني كه به جاي رويكردهاي مولد به فكر رونق تفكرات 

سوداگرانه هستند.

»تعادل«گزارشميدهد

آغاز  معضل  جديد  سازمان بورس 

نوسان در بازارهاي جهاني
انتشار داده هاي مختلف از اقتصاد امريكا باعث نوسانات 
بالا در بازارهاي جهاني ش��د. انتشار داده هاي فراتر از 
انتظارات در مورد تولي��د ناخالص داخلي و نيز تعداد 
متقاضيان بيمه بيكاري در امريكا نشان داد كه اقتصاد 
اين كشور با وجود سياست هاي انقباضي شديد در بيش 
از يك سال گذشته، همچنان قوي بوده است. بر همين 
اس��اس رييس فدرال رزرو در نشست پنجشنبه خود 
بر ادامه سياست افزايش نرخ بهره جهت كنترل تورم 
تاكيد كرد كه اين امر باعث رشد دلار امريكا به بالاترين 
ميزان در دو هفته اخير و كاهش در قيمت جهاني طلا 

و مس شد. با اين حال نفت از اين تحولات سود برد.
پس از آنكه داده هاي اقتصادي نشان داد اقتصاد امريكا 
در وضعيت باثباتي قرار دارد و به فدرال رزرو امكان ادامه 
افزايش نرخ هاي بهره را مي دهد، شاخص دلار امريكا 
روز پنجشنبه به بالاترين ميزان در دو هفته اخير رسيد. 
تقاضاي بيكاري هفتگي با 2۶ ه��زار كاهش به 2۳9 
هزار مورد در فصل رس��يد كه بزرگ ترين كاهش در 
20 ماهه گذشته و كمتر از انتظارات 2۶5 هزار موردي 
توسط اقتصاددانان بود. علاوه بر اين، وزارت بازرگاني 
تخمين توليد ناخالص داخلي سه ماهه اول خود را از 
1/۳ درصد گزارش شده در ماه مي به 2 درصد افزايش 
داد ك��ه حتي بالاتر از برآورد 1/۴ درصد قبلي اس��ت. 
اين انعطاف پذيري اقتصادي ب��ه آرام كردن برخي از 

نگراني هاي مربوط به ركود اقتصادي كمك مي كند.
همچنين جروم پاول رييس فدرال رزرو در رويدادي 
كه روز پنجشنبه توسط بانك مركزي اسپانيا در مادريد 
برگزار شد، بيان كرد احتمالا پس از توقف افزايش نرخ 
بهره در اوايل ماه جاري، مسير افزايش نرخ بهره خود 

را از سر خواهد گرفت.
روز چهارشنبه، پاول در نشست بانك مركزي اروپا با 
حضور بانك هاي مركزي گفت كه حداقل تا سال 2025 
شاهد بازگش��ت تورم به سطح 2 درصدي فدرال رزرو 
نيست. علاوه بر اين رييس فدرال رزرو آتلانتا بيان كرد 
در صورتي كه رشد قيمت ها از هدف تورمي دور شود، 
يا انتظارات تورم��ي افزايش يابد، فدرال رزرو بايد نرخ 
بهره را افزايش دهد. س��اير روساي بانك هاي مركزي 

در اين نشست، از جمله كريستين لاگارد رييس بانك 
مركزي اروپا و اندرو بيلي رييس بانك مركزي انگليس 
از افزايش بيشتر نرخ بهره حمايت كردند )به استثناي 

رييس بانك ژاپن( .
ش��اخص دلار با يك جهش ب��الا از 10/2/2 واحد در 
چهارشنبه به 10۳/۴ واحد رسيد كه بالاترين سطح 
از 1۳ ژوئن است. انتظارات بازار براي افزايش 25 واحد 
درصدي توسط فدرال رزرو در نشست جولاي از 81/8 
درصد در جلس��ه قبل به 8۶/8 درصد افزايش يافت و 
همچنين به طور كامل كاهش نرخ بهره در سال جاري 
را رد كرد. طلا از محدوده 1925 دلار براي هر اونس در 
چهارشنبه به 1908 دلار و مس از 8۳۳0 دلار براي هر 
تن به 8220 دلار كاهش يافتند. با اين حال نشانه هاي 
قوي بودن فعاليت هاي اقتصادي و كاهش شديد ذخاير 
نفت ايالات متحده باعث افزايش قيمت نفت برنت از 
7۳ دلار براي هر بشكه در چهارشنبه به 75 دلار شد. 
اداره اطلاعات انرژي ايالات متحده )EIA( اعلام كرد 
كه ذخاير نفت خام در هفته منتهي به 2۳ ژوئن، 9/۶ 
ميليون بشكه كاهش يافت كه بسيار بيشتر از ميزان 

1/8 ميليون بشكه اي مورد انتظار تحليلگران بود. اين 
آمارها در حالي منتش��ر شد كه عربستان سعودي در 
حال برنامه ريزي براي كاهش بيشتر توليد نفت خود 
به ميزان يك ميليون بشكه در روز در ماه جولاي است. 
اين كار علاوه بر توافق گس��ترده تر اوپك پلاس براي 

محدود كردن عرضه تا سال 202۴ است.
كمك س��هام بخش بانكي به وال اس��تريت، كاهش 
سهام در آسيا بخش بانكي با رشد وال استريت، افت 
كرد در حالي كه داده هاي چين موجب افت س��هام 

در آسيا شد.
داوجونز و اس اند پي 500 روز پنجشنبه با افزايش سهام 
بانك ها پس از اينكه وام دهندگان بزرگ تست استرس 
سالانه فدرال رزرو را تاييد كردند، رشد كردند. )تست 
استرس تضمين مي كند كه بانك هاي بزرگ به اندازه 
كافي سرمايه دارند و مي توانند به خانوارها و مشاغل 
حتي در ش��رايط ركود شديد وام دهند(، در حالي كه 
داده هاي قوي اقتصادي انتظارات بانك مركزي را براي 

افزايش بيشتر نرخ بهره افزايش داد.
با كاهش ت��رس از ركود، داده هاي اقتصادي قوي تر از 

حد انتظار، بازدهي خزانه داري )اوراق دولتي( را بالاتر 
برد و س��رمايه گذاران را به سمت بخش هاي حساس 
اقتصادي س��وق داد. اما خريداران به دليل نگراني از 
اينكه فدرال رزرو نرخ بهره را براي مدت طولاني تري 
بالاتر نگه دارد، از س��هام هاي حس��اس ب��ه نرخ بهره 
اجتناب كردند. پس از بررسي تست سلامت كه نشان 
داد بزرگ ترين بانك هاي ايالات متحده سرمايه كافي 
براي مقابله با ركود شديد اقتصادي را دارند، شاخص 

S&P 500 بانك ها 2/۶ درصد افزايش يافت.
مونا ماهاجان استراتژيس��ت ارشد سرمايه گذاري در 
ادوارد مستقر در سنت لوئيس گفت: داده هاي اقتصادي 
ش��گفت انگيز صعودي، بازدهي را بالاتر برد و حركت 
بالاتر، فشار نزولي بر سهام فناوري وارد كرد و در عين 
حال از بخش هاي ارزشي و چرخه اي بازار حمايت كرد.

ميانگين صنعت��ي داوجونز ب��ا 2۶9/7۶ واحد يا 0/8 
درصد افزايش به ۳۴/122/۴2 واحد رسيد.

S&P 500 با 19/58 واحد يا 0/۴5 درصد افزايش به 
۴۳9۶/۴۴ واحد رسيد و نزدك كامپوزيت 0/۴5 واحد 

كاهش يافت و به ۳۳/1۳ واحد رسيد.
اكثر سهام آسيايي در روز جمعه در محدوده يكسان 
تا پايين حركت كردند، زيرا داده هاي ضعيف اقتصادي 
چين و نگراني هاي فزاينده از افزايش نرخ بهره امريكا 
احساسات ريسك پذيري را تضعيف كرد.شاخص ۳00 
 Shanghai وShanghai Shenzhen CSI
Composite هر كدام ح��دود 0/5 درصد افزايش 
يافتند. هر دو شاخص در اوايل ماه ژوئن به پايين ترين 

حد خود در چند ماه گذشته رسيدند .
داده هاي روز جمعه نشان داد كه بخش توليد چين در 
ماه ژوئن براي س��ومين ماه متوالي كند شد، در حالي 
كه رش��د فعاليت هاي غير توليدي بيش از حد انتظار 

كاهش يافت.
شاخص Nikkei 225 ژاپن 0/۶ درصد كاهش يافت، 
در حال��ي كه TOPIX 0/8 درصد س��قوط كرد، زيرا 
داده هاي روز جمعه نشان داد تورم در توكيو در ژوئن 
اندكي كمتر از حد انتظار افزايش يافت، اما بسيار بالاتر 

از محدوده هدف بانك مركزي ژاپن باقي ماند.



مجيد اعزازي|
بنا ب��ه اعلام معاون وزير راه و شهرس��ازي ۱۱ هزار و ۵۷۴ 
قرارداد اجاره در سامانه املاك و مستغلات بين موجران و 
مستاجران ثبت شده است. »خوب، بد، زشت« اگرچه اسم 
يك فيلم وسترن است اما تنها كلماتي است كه با دريافت 
آمار تعداد قراردادهاي اجاره در سامانه املاك و مستغلات در 
ذهن نقش مي بندد. از سويي، »خوب« است كه در شرايط 
حبس آمار تحولات بازار مسكن طي 6 ماهه گذشته از سوي 
بانك مركزي و مركز آمار ايران، حالا وزارت راه و شهرسازي 
پيش قدم ش��ده و بخش كوچكي از تحولات اين بازار در 
خرداد سال جاري را اعلام كرده است. از سوي ديگر »بد« 
اس��ت، چه آنكه آمار اعلام شده بسيار ناقص و منحصر به 
دوره زماني 3 خرداد تا روز گذشته است. در اين آمارها صرفا 
حجم قراردادهاي ثبت شده و تكميل نشده ارايه شده است 
و هيچ اشاره به ميزان اجاره بها ثبت شده در اين قراردادها 
نشده است. معلوم نيست چه تعداد از اجاره نامه هاي ثبت 
شده براي تمديد اجاره نامه و چه تعداد اولين قرارداد ميان 
مالك و مستاجر بوده است؟ همچنين مشخص نيست كه 
اين قراردادها براي شهر تهران بوده يا همه مناطق شهري 
كشور؟ »زشت« نيز هست، چرا كه در غياب آمارهاي رسمي 
بانك مركزي و مركز آمار از تعداد كل اجاره نامه هاي ثبت 
شده در دوره مورد نظر، ميزان استقبال از اين سامانه قابل 
مقايسه و تشخيص نيست. بي گمان، اعلام چنين آمارهاي 
گنگ و مبهمي از سوي مس��وولان نمي تواند جايگزين 
آمارهاي رسمي از تحولات مسكن شود و بهتر آن است كه 
در كنار اعلام گزارش هاي يادشده، اين آمار نيز به صورت 
»گزارش مكتوب«، با ذكر تمام جزييات از جمله همراه با 

نمودار و جدول هاي مربوطه منتشر شود.

   216 هزار بازديداز سامانه
11 هزار ثبت قرارداد

آنگونه كه هادي عباسي اصل، معاون مسكن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازي براساس اطلاعات دريافتي از سامانه 
معاملات املاك و مستغلات كشور اعلام كرده است، تعداد 
مراجعه كنندگان اين سامانه ۲۱6 هزار و ۴۹۹ نفر و تعداد 
كل قراردادهاي ايجاد شده در اين سامانه ۴۲ هزار و ۱۴۲ 
مورد است، اما تاكنون ۱۱ هزار و ۵۷۴ قرارداد در آن نهايي 
ش��ده اس��ت. به گزارش فارس، عباسي اصل در خصوص 
وضعيت درج اطلاعات قراردادهاي موجران و مستاجران 
در سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور و دريافت كد 
رهگيري رايگان در اين سامانه توضيح داد: اين سامانه به 
صورت شبانه روزي و رايگان بستر ثبت قراردادهاي اجاره را 
بين موجران و مستاجران فراهم كرده است. او تصريح كرد: 
سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور كه سوم خردادماه 
س��ال  جاري رونمايي ش��د اين امكان را فراهم مي كند تا 
موجران و مستاجران قرارداد خود را در سامانه ثبت كرده 
و كد رهگيري رايگان از اين سامانه اخذ كنند. براساس اين 
گزارش، در سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور امكان 
ثبت و استعلام قراردادهاي ثبت شده براي قرارداد اجاره اي 
مسكن در حالت يك به يك )يك مالك شش دانگ به يك 
مستاجر( به صورت برخط فراهم شده است. موجر )صاحب 

ملك( و مستاجر مي توانند قرارداد اجاره واحد مسكوني مورد 
اجاره خود را در اين سامانه منعقد و پس از تاييد دو شاهد به 
صورت الكترونيكي با استفاده از پيامك رمز يك بار مصرف، 
كد رهگيري رايگان و نسخه الكترونيكي آن را دريافت كنند.

   سرنوشت 6 ميليون اجاره نامه؟
به گزارش »تعادل«، ۲0 ميليون نفر در قالب 6 ميليون خانوار، 
در كشور مستاجر هستند. خانوارهايي كه هر سال يا هر چند 
سال يك بار، بالاجبار به هنگام عقد قرارداد اجاره، موظف 
به پرداخت حق كميس��يون بنگاه هاي املاك و ۹ درصد 
ماليات ارزش افزوده هستند. اين جمعيت با راه اندازي سامانه 
معاملات املاك و مستغلات كشور، بدون مراجعه به بنگاه، 
تنها با درج اطلاعات خود و موجر در اين سامانه مي توانند 
نسبت به ثبت اجاره نامه هاي خود و دريافت كد رهگيري به 
صورت قانوني، رايگان و بدون پرداخت ماليات اقدام كنند. به 
اين ترتيب، در صورتي كه استفاده از اين سامانه فراگير شود، 
هم درآمد مشاوران املاك به شدت دچار افت خواهد شد و 
هم درآمدهاي مالياتي دولتي آسيب خواهد ديد. بي ترديد، 
تعداد معاملات اجاره همواره از تعداد معاملات ملكي بيشتر 
است. به ويژه در دوران ركود معاملاتي، بخش قابل توجهي 
از درآمد بنگاه هاي ملكي از محل دريافت حق كميسيون 
اجاره تامين مي شود. از اين رو، پيش بيني مي شود كه تعداد 
بنگاه هاي ملكي كشور كه طي دو دهه اخير به شدت افزايش 
يافته بود، طي سال هاي آتي، كمتر و كمتر شود و مشاوران 

كنوني مجبور به فعاليت در ساير مشاغل شوند.

   تكرار سرنوشت پيش فروش ساختمان؟
در نخس��تين واكنش به راه اندازي س��امانه ثبت رايگان 
اجاره نامه در اولين روزهاي خردادماه س��ال جاري، داود 
بيگي نژاد، نايب رييس اول اتحاديه مشاوران املاك نسبت 
 به تضعيف اين صنف هشدار داد و تاكيد كرد، ريل  استيت

 )Real estate( هميشه بازوان پرتوان بازار مسكن بوده  
كه باعث شده اند سرمايه هاي خُرد به سمت توليد مسكن 
حركت كند. از اين رو تضعيف اين صنف به كسي كمك 
نمي كند و خُسران را به همراه دارد. در قانون پيش فروش 

ساختمان، قانونگذار مشاوران املاك را حذف كرد بعد از 
اين اتفاق آيا پيش فروش رونق پيدا كرد؟ اين نوع ساخت و 
ساز متاسفانه از بين رفت و يكي از راهكارهاي جذب سرمايه 
از كف بازار بلااستفاده مانده است.نايب رييس اول اتحاديه 
مشاوران املاك با تاكيد بر اينكه »ما حذف شدني نيستيم«، 
گفت: با حذف مش��اوران ام��لاك از فرآيند پيش فروش 

ساختمان، اين راهكار جذب سرمايه ها از بين رفت.

   نفوذ كلاهبردارهاي ملكي
در سامانه املاك

چند روز پس از هشدار اوليه، نايب رييس اتحاديه مشاوران 
املاك تهران نسبت به تكثير موجران تقلبي در اين سامانه 
نيز هشدار داد.  داوود بيگي نژاد گفت: امكان دارد در ساز و كار 
سامانه ملي اسكان و املاك طرف قرارداد اجاره، موجر تقلبي 
باشد و در اسناد كاداستر نشده و وكالتي امكان تشخيص 
وجود ن��دارد.  وي درباره احتمال موج��ر تقلبي در ثبت 
قراردادهاي اينترنتي در بستر سامانه تاكيد كرد: مشاوران 
املاك داراي پروانه دوره سندخواني را مي گذرانند و مدارك 
را بررسي و پيگيري مي كنند اما تشخيص اسناد براي افرادي 
كه تخصصي در اين زمينه ندارند دشوار است و معتقدم از اين 
پس شاهد كلاهبرداري ها در اين حوزه خواهيم بود. امكان 
دارد در سازو كار اين سامانه طرف قرارداد موجر تقلبي باشد 
و پول رهن در اختيار موجر تقلبي قرار بگيرد .  نايب رييس 
اتحاديه مشاوران املاك تهران درباره راهكار وزارت راه براي 
تشخيص موجر تقلبي از طريق تطابق دادن كد ملي كه به 
شماره همراه مالك اتصال دارد با كد ملي درج شده در اسناد، 
گفت: اين مورد درباره اسنادي كه كاداستر نشده چگونه به 
اجرا خواهد رسيد؟ براي اسناد وكالتي چطور ممكن خواهد 
بود ؟ شايد تطابق شماره همراه با كد ملي مالك در اسناد تك 
برگي و كاداستر شده براي تشخيص موجر واقعي كمك كند 
اما سوال اين است در مورد اسناد قديمي و وكالتي چطور 
مي خواهند اين راهكار را به اجرا برسانند؟ وي افزود: از سوي 
ديگر بخش قابل توجهي از اسناد در كشور قولنامه اي است 
اين اسناد را چگونه رصد مي كنند؟  بيگي نژاد ادامه داد: اگر 
يك طرف از قرارداد، فهم درستي از محتواي قرارداد نداشته 

باشد، كار و امور مربوطه توسط مشاوره املاك انجام شود و 
ابهامات موجود توسط مشاوره املاك پيگيري و رصد قرار 
مي گيرد و واقعيت اين است كه سواد عمومي جامعه در حوزه 
قرارداد نويسي و انعقاد قرارداد كافي نيست و اساسا مگر هر 

فرد مي تواند قرارداد تنظيم كند و ريسك آن را بپذيرد؟ 

   رفع بحران مسكن 
با اصلاح سياست هاي كلان

چرا دولت با در اختيار داشتن همه ابزارهاي نظارتي و كنترلي 
از مهار بحران مسكن ناتوان است و به گفته برخي نمايندگان 
مجلس، نه تنها مردم عادي كه كارمندان دولت نيز برخلاف 
تسهيلاتي كه دريافت مي كنند، نمي توانند خانه دلخواه خود 
را خريداري كنند و اين كار به ۵0 سال زمان نياز دارد يا حتي 
در برخي مواقع كارمندان دولت از اجاره خانه مطلوب خود 
ناتوان هستند. پاسخ اين سوال بارها از سوي كارشناسان، 
رسانه ها و مراكز پژوهشي معتبر مانند مركز پژوهش هاي 
مجلس در قالب هاي مختلف ارايه شده است، اما متاسفانه 
تاكنون نه تنها دولتمردان كه نمايندگان مجلس نيز يا اين 
پاسخ ها را نشنيده و نخوانده اند يا توجه لازم را به اين راهكارها 
نداشته اند. در مقابل، با توجه به تحليل هاي غيردقيق در 
دس��ترس، دولتمردان و نمايندگان مجلس راهكارهاي 
»نظارتي« و »كنترلي« را براي بحران مسكن توصيه كرده 
و مي كنند و حتي از تجربه هاي كنترلي و نظارتي سابق نيز 
درس نمي گيرند كه اعمال اين نظارت ها و كنترل ها صرفا 
موقتي، مُسكن و التيام بخش مشكلات بخشي كوچكي 
از بازار مس��كن بزرگ كشور اس��ت. چه آنكه اساسا ارايه 
راهكارهاي نظارتي و كنترلي بدون ريشه يابي اصل مشكل و 
مساله صورت گرفته و مي گيرد. كنترل و نظارت بر بازارها و از 
جمله بازار مسكن در شرايطي مطلوب خواهد بود كه اقتصاد 
كلان در شرايط باثبات و كم نوساني قرار داشته باشد. حل اين 
مساله نيز در سياست هاي كلان دولت در عرصه هاي مختلف 
از جمله در عرصه اقتصاد ريشه دارد. از اين رو، تا زماني كه اين 
سياست ها و ساختارهاي معيوب اصلاح نشوند، طبعا هر گونه 
برخورد نظارتي و كنترلي موقتي و ناكارآمد خواهد بود. بحران 
مس��كن ايران، معلول وضعيت اقتصاد كلان كشور است. 
اقتصاد نفت سوزي كه يا متاثر از قيمت هاي جهاني نفت 
و مكانيسم تبديل دلارهاي نفتي به ريال است، يا اينكه زير 
سايه تحريم هاي گاه و بيگاه امريكا عليه ايران، از دست يابي به 
دلارهاي نفتي باز مي ماند و حتي دلاري براي تبديل به ريال 
در دسترس ندارد. در چنين شرايطي، »تورم« ناشي از خلق 
پول بدون پشتوانه براي پوشش كسري بودجه دولت، امري 
محتوم است و روز به روز قشر حقوق بگير را از خانه مطلوب 
خود دورتر مي كند و حالا به گفته يك نماينده مجلس به 
۵0 سال رسانده است. اين در حالي است كه دوره انتظار براي 
دستيابي به خانه مطلوب در ميان قشر كارگر كه دسترسي 
به رانت هاي دولتي را نيز ندارند، بنا به برخي محاس��بات 
رسانه اي حتي از ۱00 سال نيز عبور كرده است. از اين رو، بهتر 
است مديران دولتي و نمايندگان به جاي ابداع ابزارهاي تازه 
براي كنترل و نظارت بر بازار مسكن، مكانيسم هاي قانوني 
موجود براي نظارت بر سياست هاي كلان كشور را فعال كنند 
تا نه تنها بازار مسكن كه ساير بازارها روي آرامش را ببينند.
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تخريب ساخت و ساز غيرمجاز 
در گلابدره

شهردار منطقه يك از تخريب ساخت و سازهاي غيرمجاز 
در محله گلابدره بر اساس رأي كميسيون ماده ۱00 خبر 
داد. سيد مهدي صباغ در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به 
تخريب ساخت و س��ازهاي غيرمجاز در محله گلابدره 
در منطقه يك اظهار كرد: از چند ماه پيش تخريب اين 
ساختمان ها در دستور كار شهرداري منطقه قرار گرفته 
است و با همكاري دستگاه قضا و نيروي انتظامي نسبت 
به اجراي رأي كميسيون ماده ۱00 در خصوص ساخت 
و سازهاي غيرمجاز اقدام مي شود. وي افزود: امروز نيز 
بر اساس رأي كميسيون ماده ۱00، نسبت به تخريب 
ساخت و سازهاي غيرمجاز يك ملك در محله گلابدره 
اقدام ش��د، به صورتي كه اين ملك در دوره گذشته به 
صورت مخفيانه، غيرمجاز و ناايمن بنا شده بود كه امروز 
با همكاري مشترك دس��تگاه قضا، نيروي انتظامي و 
شهرداري منطقه اين بنا تخريب شد. شهردار منطقه يك 
با اشاره به اينكه ساختمان مورد نظر در ۴ طبقه و مساحت 
حدود ۵00 متر مربع ساخته شده بود، گفت: متاسفانه 
اين املاك در گذشته به صورت شبانه و مخفيانه ساخته 
شده بود ضمن اينكه در فرآيند ساخت و ساز اين املاك 
از اراذل و اوباش استفاده شده است. چندي پيش نيز يك 
ملك با متراژ حدود هزار متر بر اساس رأي كميسيون 
ماده ۱00 در محله گلابدره تخريب شد.صباغ با اشاره به 
برخي ممانعت ها براي تخريب ساخت و سازهاي غيرمجاز 
اظهار كرد: شهرداري منطقه بر اساس احكام صادره و با 
همكاري و مشاركت دستگاه قضا و نيروي انتظامي اقدام 

به تخريب اين ساخت و سازها مي كند.

آلايندگي كارخانه هاي توليد 
آسفالت در حد يك اتوبوس است

شهردار تهران درباره ميزان آلايندگي كارخانه هاي توليد 
آسفالت در تهران گفت: آلايندگي كارخانه هاي توليد 
آسفالت در تهران در حد يك اتوبوس است. به گزارش 
ايسنا، عليرضا زاكاني در حاشيه افتتاح كارخانه توليد 
آسفالت شهرداري تهران در جمع خبرنگاران گفت: براي 
كارخانه اي كه امروز به بهره برداري رسيد تمام جنبه هاي 
محيط زيستي در نظر گرفته شده است و با توجه به اينكه 
تهران نيازمند اين اس��ت كه حداقل سالانه ۱0 درصد 
معابر آن ترميم و آسفالت ريزي ش��ود به بهره برداري 
رسيده است و اميدواريم به صورت سالانه ۱.۵ ميليون تن 
آسفالت براي ترميم معابر تهران توليد كنيم. وي افزود: در 
گذشته به صورت ميانگين، سالانه نصف نياز تهران توليد 
آسفالت داشته ايم اما در سال گذشته ۷۵0 تن آسفالت 
توليد و در معابر تهران مورد استفاده قرار گرفت. اميدواريم 
با كيفيت مناس��بي ۱.۵ ميليون تن آسفالت سالانه را 
براي ترميم معابر تهران توليد كنيم. شهردار تهران در 
خصوص ميزان آلايندگي كارخانه هاي توليد آسفالت 
گفت: شرايط محيط زيستي اين كارخانه ها به حدي 
مناسب است كه از تعبير كارخانه دوستدار محيط زيست 
براي آنها استفاده مي كنيم. آلايندگي اين كارخانه در 
حد يك اتوبوس است كه قطعا با توجه به نياز تهران براي 

ترميم معابر اين ميزان از آلايندگي قابل اغماض است.

نياز شبكه متروي كلان شهرها
به ۸۷۰۰  واگن

شبكه متروي تهران در حال حاضر با ۱۵۲3 واگن در 
سير، روزانه بيش از ۲.۵ ميليون سفر درون شهري را 
پوشش مي دهد و اين در حالي است كه براي رسيدن 
به سرفاصله حركتي ۲.۵ دقيقه در خطوط مختلف، 
حداقل ۱۵00 واگن ديگر لازم اس��ت تا مس��افران با 
كمترين هدررفت وقت به مقاصد خود برسند. به گزارش 
ايلنا، موضوع تامين ناوگان ريلي به اندازه نياز استاندارد 
خطوط شبكه مترو در هر كلان شهر از جمله مسائل 
مهمي است كه اگر جدي گرفته نشود، نه تنها سرفاصله 
حركتي قطارها دچار اختلال خواهد شد، بلكه ميزان 
فرسودگي واگن هاي در حال بهره برداري را نيز مضاعف 
مي كند و زمان تعميرات دوره اي را كاهش مي دهد؛ به 
همين دليل است كه كارشناسان اين حوزه صنعتي 
تاكيد دارند كه به موازات با توسعه خطوط و ايستگاه هاي 
مترو، بايد ناوگان حمل ونقل ريلي نيز به اندازه كافي 
تامين ش��ود. در اين زمين��ه و طي تحقيقات علمي و 
كارشناس��ي صورت گرفته، در افق ۱0 سال آينده و با 
توجه به افزايش تعداد خطوط شبكه متروي پايتخت، 

نياز به توليد حداقل ۴۴۲0 واگن احساس مي شود. 

نظارت مجلس بر عملكرد 
سامانه هاي حوزه مسكن

رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
گفت: ه��دف مجلس از راه اندازي و به روز رس��اني 
سامانه هاي حوزه مسكن جمع آوري اطلاعات دقيق 
به منظور تحليل و برنامه ريزي درست در اين حوزه 
بود اما هنوز عملكرد اين س��امانه ها از نگاه ما قابل 
قبول نيست. محمدرضا رضايي كوچي درباره آخرين 
وضعيت فعاليت سامانه هاي پيش بيني شده براي 
ساماندهي بازار مسكن، بيان كرد: در قوانين مصوب 
براي ساماندهي بازار زمين و مسكن، مجلس دولت را 
ملزم كرده تا اين سامانه ها را به روز رساني كند و همه 
اطلاعات پيرامون زمين و مسكن در اين سامانه ها 
جمع آوري ش��ود. از طرف ديگر همه دستگاه ها از 
جمله قوه قضاييه، نيروي انتظامي و وزارت ارتباطات 
را مكلف كرديم كه همه اطلاعات خدمات گيرندگان 
را در اين سامانه ها بارگذاري كنند. وي در گفت وگو با 
ايسنا اظهار كرد: هنوز سامانه هاي پيش بيني شده 
مانند س��امانه املاك و اسكان و سامانه سادا كامل 
نيست و همه اطلاعات در اين سامانه ها جمع آوري 
نشده است و همه جامعه هدف ما در اين سامانه ها 
نيس��تند. او تصريح كرد: ما در قانون تاكيد كرديم 
همه دستگاه ها بايد اطلاعات خود را در اين سامانه 
بارگذاري كنند تا به يك تحليل درس��تي راجع به 
موضوعات مسكن برسيم و برنامه ريزي دقيق تري 
داشته باشيم. اكنون از نظر ما عملكرد سامانه هاي 
پيش بيني شده در حوزه مسكن قابل قبول نيست. 
قطعا كميسيون عمران به نظارت خود بر عملكرد 

اين سامانه ها ادامه خواهد داد.

ناتواني كارگران در پرداخت 
اقساط وام ۸۰۰  ميليوني مسكن

كارشناس مسائل اقتصادي در نقد وام ۸00 ميليوني 
مسكن گفت: با حقوق ۱0ميليون تومان . حتي اگر هر 
دو زوج شاغل باشند. با توجه به ميزان قسط تسهيلات 
مسكن. عملًا اين وام ها قابل دريافت براي خانوارهاي 
كارگري نيس��ت.  آرمان حاجيان فرد، كارش��ناس 
مس��ائل اقتصادي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري تسنيم گفت: در جهان امروز، فعاليت در 
بازارهاي مالي به هدف و شغل اصلي بسياري از افراد 
تبديل شده است و با رشد و پيشرفت زيرساخت ها و 
نهادهاي مال��ي، بازارهاي متعددي به وجود آمده اند 
و به دلي��ل ماهيت عل��م اقتصاد، هرك��دام از آنها بر 
يكديگر اثر مي گذارند و اقتصاد ايران نيز از اين موضوع 
مستثني نيست.  وي ادامه داد: اصلي ترين عامل در به 
وجود آمدن روندهاي مختلف در بازارهاي مالي ايران، 
نرخ ارز است؛ در واقع به دليل تحريم هاي بين المللي، 
كسري بودجه و رشد نقدينگي، عدم لحاظ اثر پذيري 
بازارهاي مالي از تخصيص نامتعادل بودجه، اقتصاد 
ايران در س��ال هاي اخير همواره با تورم هاي سنگين 
همراه بوده و اين موضوع خود را در افزايش نرخ دلار 
در برابر ريال نشان داده است. اين كارشناس اقتصادي 
گفت: بازار مسكن طي س��ال ۱۴0۱، با رشد بيش از 
60درصد، از محدوده متوس��ط 3۲ميليون تومان به 
ازاي هر متر مربع، در پايان سال به ۵۵ميليون تومان 
رسيد اين در حالي است كه طي ۵سال اخير قيمت 
مسكن در برخي مناطق تا ۱0برابر رشد داشته است و 
در واقع بر اساس سياست هاي غلط يا بعضا نبود نظارت 
در بخش مسكن، تامين مسكن براي قشر عظيمي از 
مردم به ويژه قشر كارگر و كارمند و دهك هاي پايين 
جامعه دست نيافتني شد.  حاجيان فرد افزود: در اين 
شرايط با مصوبه شوراي پول و اعتبار سقف وام خريد 
مسكن از محل اوراق حق تقدم براي زوجين تهراني 
به ۸00ميليون تومان افزايش يافت كه با احتس��اب 
وام تعمير اين وام ۹60ميليون تومان مي ش��ود.اين 
وام در س��اير ش��هرها ۱60 ميليون تومان بود كه به 
3۲0 ميلي��ون تومان افزايش يافته است.س��قف وام 
تعمير هم از ۸0 ميليون تومان به ۱60 ميليون تومان 
افزايش يافته است.  وي ادامه داد: به اين ترتيب سقف 
وام خري��د در تهران از ۴۸0 ميلي��ون تومان به ۹60 
ميليون تومان افزايش مي يابد. دوره بازپرداخت وام 
تعمير ۵ ساله و وام خريد ۱۲ ساله است. به اين ترتيب 
مبلغ اقس��اط ماهانه وام ۱60 ميليون توماني حدود 
۴.۵ ميليون تومان و وام ۸00 ميليون توماني حدود 
۱6.۱ ميليون توم��ان خواهد بود.  حاجيان فرد بيان 
كرد: به عبارت ديگر اقس��اط اين ۲ وام در ۵ سال اول 
ماهانه به ح��دود ۲0 ميليون و 600 هزار تومان براي 
متقاضيان تهراني افزاي��ش مي يابد.اين در صورتي 
اس��ت كه با تعيين ۷ ميليون و 300 هزارتومان براي 
حداقل حقوق كارگران در امسال، حداكثر دريافتي 
حقوق و مزاياي قشر عظيمي از كارگران به ۱0ميليون 
تومان نمي رس��د اين در حالي اس��ت كه اگر هزينه 
معيشت خانوار حدود ۱۷ميليوني پايان سال ۱۴0۱ 
و همچنين خط فقر 30ميليون توماني اعلامي از مركز 
پژوهش هاي مجلس را لازمه زندگي خانوار ها در نظر 
بگيريم ب��ا افزودن مبلغ ح��دوداً ۲0ميليون توماني 
اقس��اط خريدمس��كن، خانواده مذكور بايد حداقل 
3۷ميليون تومان فقط براي معيشت و مسكن و حدود 
۵0ميليون تومان ماهيانه براي حركت با خط فقر در 
تهران درآمد داشته باشد كه اگر هر دو زوج را شاغل 
حساب كنيم با حقوق ۱0ميليون تومان عملًا اين وام ها 
قابل دريافت براي خانوارها نبوده و لذا اين طرح دولت 
با شرايط واقعي جامعه تناسبي نداشته و فقط جنبه 
تبليغاتي دارد.  اين كارشناس اقتصادي اظهار كرد: اين 
در حالي است كه اگر فرض كنيم زوجي توانايي اخذ 
اين تسهيلات را دارد.با پول اين تسهيلات اگر قيمت 
متوسط هر متر مربع آپارتمان در تهران را ۵0ميليون 
تومان در نظ��ر بگيريم فقط ۲0مت��ر آپارتمان قابل 
خريداري اس��ت و در واقع براي خريد يك آپارتمان 
۵0الي 60متري مي بايست خريداران حدود ۲ميليارد 
تومان پول نقد داشته باشند كه بتوانند آپارتماني در 

مناطق پايين خريداري نمايند.
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نشت آمار بازار اجاره
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آسيب پذيري 2،۷ ميليون بنا در برابر زلزله هاي كوچك
گروه راه و شهرسازي|

آنگونه كه معاون وزير راه اعلام كرده، ۲.۷ ميليون بناي 
فاقد سازه فلزي يا بتني در كشور وجود دارد كه با يك زلزله 
كوچك تخريب مي شوند. نوسازي اين ساختمان ها اما با 
مشكلات متعددي مواجه است از جمله اينكه ساكنان 
س��كونتگاه هاي غيررس��مي با وام ارزان قيمت هم توان 
نوسازي مسكن را ندارند. محمد آييني، معاون وزير راه و 
شهرسازي و مديرعامل شركت بازآفريني شهري ايران با 
اشاره به اينكه اين شركت ماموريت دارد در سه حوزه بافت  
فرسوده، سكونتگاه هاي غيررسمي  و بافت هاي تاريخي 
برنامه نوسازي، توانمندسازي و مقاوم سازي را انجام دهد، 
اظهاركرد: بايد از ظرفيت ها و پتانسيل موجود در بافت هاي 
فرسوده )بافت هاي مياني ( براي تامين مسكن مورد نياز 
جامعه استفاده كرد. به گزارش »تعادل«، تجربه ساخت 
مسكن مهر در خارج از حريم شهرها، مشكلات متعددي 
را ب��راي دولت و مردم ايجاد كرد. نبود زيرس��اخت هاي 
شهري همچون درمانگاه، مدرسه، مسجد، كلانتري، آب، 
برق، گاز و ...منجر به اين شده است كه تاكنون حدود۲۴0 
هزار واحد مسكن مهر واقع در شهرهاي جديد همچون 
پرديس در نزديكي تهران به بهره برداري نرسند. از همين 
رو، هم مسوولان دولتي و هم كارشناسان مسكن به اين 
نتيجه رسيده اند كه س��اخت و سازهاي دولتي در قالب 
طرح س��اخت ۴ ميليون مسكن در ۴ سال بايد در حريم 
شهرها انجام ش��ود. از آنجا كه زمين هاي ذخيره شهري 
محدود هستند، بافت هاي فرسوده گزينه مناسبي براي 
ساخت مسكن دولتي به شمار مي روند. اما ساخت و ساز 
در اين بافت ها مصايب خاص خود را دارد. از سويي، ساخت 
و س��ازها ريزدانه و ناشي از تجميع دو يا سه پلاك منجر 
به نوسازي محله ها نمي شود و از سوي ديگر، كوچاندن 
س��اكنان اين مح��لات – طرحي كه عليرض��ا زاكاني، 
ش��هرداري تهران در روزهاي نخس��ت فعاليت خود در 
شهرداري مطرح كرد يا تكرار تجربه پروژه نواب در تهران 
در دهه ۱3۷0- مستلزم صرف هزينه هاي زياد است كه 
با توجه به كاهش ارزش پول ملي و سيطره تنگناي مالي 
بر دولت و شهرداري و همزمان بروز بحران هايي متعددي 
همچون فرس��ودگي ناوگان حمل و نق��ل عمومي و ... 
براي نهادهاي يادشده مقدور نيست. مردم نيز در زير بار 
جهش هاي تورمي گاه و بيگاه به كلي توان مالي خود را از 
دست داده اند و تامين نصفه و نيمه نيازهاي اوليه خود را 

در دستور كار دارند. جلب سرمايه خارجي براي بازسازي 
بافت فرسوده نيز با اما و اگرهاي متعددي مواجه است. با 
توجه به اين شرايط، به نظر نمي رسد، بافت هاي فرسوده 
كشور با سرعت بالا نوسازي شوند و چشم انداز روشني در 

اين زمينه فعلا وجود ندارد.

   2۰ درصد زمين هاي شهري ناكارآمد است
وي با يادآوري اينكه ۱6۷ هزار هكتار معادل ۲0 درصد 
از سطح اراضي شهرهاي كشور را  بافت هاي ناكارآمد 
شهري تشكيل داده است، افزود: حدود 3۲ هزار هكتار 
بافت فرس��وده تاريخي در ۲00 شهر، حدود 60 هزار 
هكتار در قالب ۱۱۵3 محله سكونتگاه غيررسمي در 
بيش از ۱۱0 شهر و حدود ۷۴ هزار هكتاربافت فرسوده 
)بافت مياني( در ۵۴0 شهر كشور شناسايي شده است. 
وي با بيان اينكه براساس سرشماري سال ۹۵ در اين 
سه گونه بافت هاي تاريخي، سكونتگاه هاي غيررسمي 
و بافت فرس��وده  )بافت تاريخي( به ترتيب 3۲۸ هزار 
واحد، ۹30 هزار واحد و ۱.۴ ميليون واحد بناي ناپايدار 
شناس��ايي شده اس��ت، گفت: در مجموع حدود ۲.۷ 
ميليون واحد بناي ناپايدار در محلات هدف بازآفريني 
ش��هري با جمعيتي بالغ بر ۱0 ميليون نفر شناسايي 
شده اس��ت. اين بناها فاقد سازه بتني و فلزي هستند 
و با كوچك ترين زلزله تخريب و روي ساكنان آن آوار 
مي شود.  مديرعامل شركت بازآفريني شهري ايران با 
مقايسه زلزله سال گذشته تركيه با زلزله سال ۸۲ شهر 
بم، گفت: زلزله بهمن ۱۴0۱ تركيه ، به لحاظ بزرگي و 
سطح وقوع حادثه، از زلزله شهر بم خيلي بيشتر بود اما 
آمار تلفات آن به تلخي حادثه شهر بم نبود. واقعيت اين 
است كه اگر تركيه برنامه هاي مقاوم سازي و نوسازي 
واحد هاي فرس��وده خود را به درستي اجرا نمي كرد 

شاهد فاجعه مرگبار در اين كشور بوديم . 

   توليد 3 واحد از هر پلاك فرسوده
آييني با اشاره اينكه نوسازي بافت هاي فرسوده ضروري 
است و بايد ش��تاب گيرد، عنوان كرد: با تخريب هر پلاك 
فرسوده به طور متوسط در كشور سه واحد مسكن اضافي 
توليد مي ش��ود، در ش��هر تهران اين رقم ۵ واحد مسكن 
است. پس مي توانيم بگويم كه ظرفيت ساخت ۴ ميليون 
واحد مس��كوني در بافت هاي فرسوده )بافت هاي مياني ( 

امكان پذير است. وي با تاكيد بر اينكه املاك داراي سند 
عادي ، قولنامه اي و تصرفي در سكونتگاه هاي غيررسمي 
بايد سنددار شوند، گفت: س��اكنان اين مناطق عمدتا از 
اقشار كم درآمد جامعه هستند كه حتي در صورت اعطاي 
تسهيلات ارزان  قيمت، به تنهايي توان نوسازي مسكن را 
ندارند؛ راهكار اين است كه سرمايه گذاران ، توسعه گران و 
سازندگان به صورت مشاركتي  نوسازي كنند؛ اما چون اين 
بافت هاي فرسوده براي آنها توجيه پذير و معادله اقتصادي 
ندارد رغبتي براي ورود به اين بافت ها ندارند.  معاون وزير راه 
و شهرسازي با بيان اينكه راهبرد ما براي جلب مشاركت و 
ورود سازندگان، سرمايه گذاران و توسعه گران در محدوده 
بافت هاي فرسوده، تبيين و اجراي بسته هاي تشويقي موثر 

از جنس هاي مختلف است، تصريح كرد: در اين بسته هاي 
تشويقي بخش هاي مختلف نظير تسهيلات  اداري، مالي و 
شهرسازانه در آن ديده شده است، بايد مالك ، سرمايه گذار 
و سازنده در بافت هاي فرسوده در ميدان كار به اين نتيجه 
برسند كه با مش��اركت يكديگر و با استفاده از بسته هاي  
تشويقي موثر وارد ميدان برد – برد شده اند  و موانع از پيش 
پاي آنان برداشته شده و با مشكل  مواجه نمي شوند . اييني با 
اشاره به اينكه بسته هاي تشويقي شهرسازانه مي تواند سهم 
بالايي در توليد مسكن در بافت هاي فرسوده داشته باشد، 
اظهار كرد: ابلاغ بسته تشويقي شهرسازانه ۱۹ بندي توسط 
وزير راه و شهرسازي در بهمن سال گذشته، نشان از اهميت 

اين بسته در بازآفريني شهري دارد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

برابر راي ش�ماره ذيل هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و س�اختمان هاي فاقد سند رسمي مس�تقر در واحد ثبتي شبانكاره تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي ذيل 
محرز گرديده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند.

بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
-۱ راي ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۸۰۰۰۱۸۴ تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶۱۰۹۷۸۴۳۶۲ نس�بت به  ۴۹۴۲۰/۲۱س�هم از  ۱۳۱۷۸۷/۲۴سهم سهام از 
شش�دانگ يك قطعه زمين مزروعي به مس�احت  ۱۳۱۷۸۷/۲۴متر مربع پلاك ۱۱5 فرعي از ۷۳5۹ اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك ۷۳5۹ اصلي واقع در بخش سه شبانكاره قريه عطيبه 

خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است.
۲- راي ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۸۰۰۰۱۸5 تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶۱۰۹۷۸۴۳۶۲ نس�بت به۲55۰5/۱5  س�هم از۷۴۳۴5/۷۶  سهم سهام از 
شش�دانگ يك قطعه زمين مزروعي به مس�احت۷۴۳۴5/۷۶  متر مربع پلاك ۱۸۲ فرعي از ۷۳5۹ اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك ۷۳5۹ اصلي واقع در بخش سه شبانكاره قريه عطيبه 

خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است.
-۳ راي ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۸۰۰۰۲۱۷ تصرفات مالكانه و بلامعارض متقاضي احمد ابراهيمي فرزند جعفر كد ملي ۶۱۰۹۷۸۴۳۶۲ نس�بت به۷۴۷۸۳/۷۱  س�هم از۱۸۱۴۳۱/۷5 سهم سهام 
از شش�دانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت۱۸۱۴۳۱/۷5 متر مربع پلاك ۲۰۲ فرعي از ۷۳5۹ اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك ۷۳5۹ اصلي واقع در بخش سه شبانكاره قريه عطيبه 

خريداري از مالك رسمي محرز گرديده است. م الف۲۱۰
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۴/۱۱   تاريخ انتشار نوبت دوم: ۰۴/۲۶/ ۱۴۰۲

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آيين نامه تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

اله مراد رزمجو- رييس اداره ثبت اسناد و املاك واحد شبانكاره

برابر رأي شماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱۱۳۳ مورخه۱۴۰۱/۰۸/۰۷  هيات اول موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت اراضي و ساختمان هاي فاقد 
سند رسمي مستقر در واحد ثبتي برازجان تصرفات مالكانه و بلامعارض متعلق به آقاي يونس نوروزپور فرزند محمد به شماره شناسنامه ۱۲5۶۶ 
و شماره ملي ۳5۰۱5۸۲۷۶5 صادره از دشتستان در ششدانگ يك قطعه زمين مزروعي به مساحت ۲۸۰5۷/۴۷ مترمربع قسمتي از پلاك 
5۲۶۹ اصلي واقع در بخش سه حوزه ثبت ملك برازجان روستاي خوشاب خريداري شده از آقاي ابراهيم آبيار به ايشان واگذار گرديده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي 
اعتراضي داشته باشند می توانند از تاريخ اولين انتشار آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت 
يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض خود را به مرجع قضايي تقديم نمايند. بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد. صدور سند مالكيت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذيصلاح قانوني )دادگاه( نيست. م الف۱۲۶

تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۴/۱۱   تاريخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۴/۲۶

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره كل ثبت اسناد و املاك استان بوشهر

حميد رضا باقر پور- رييس اداره ثبت اسناد و املاك شهرستان دشتستان

 آگهي موضوع قانون تعيين تكليف
 وضعيت اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي



حس�ين راغفر مي گويد: سياس�ت هايي از جنس 
ادغام صندوق ها و راه حل هايي از اين دست اساس 
مشكلات ساختاري صندوق ها را حل نمي كند و صرفا 
مس�كني براي گذار موقتي صندوق ها از يك نقطه 

حساس است و اصل بحران را دفع نمي كند.
به گزارش ايلنا، بخش ه�اي اجتماعي برنامه هفتم 
توس�عه يكي از مهم تري�ن و جنجال برانگيزترين 
بخش هاي اين برنامه محسوب مي ش�ود - به ويژه 
فصل پنجم برنامه كه درباره بازنشستگان سخن گفته 
شده - از دريچه اقتصادي و اجتماعي اهميت ويژه اي 
دارند زيرا بيش از آنكه وجه ارشادي و تجويزي داشته 
باش�د، اين بخش ها با جزييات دس�توري و اجرايي 
تدوين ش�دند. به اين معنا مانند فص�ول اول و دوم 
برنامه كه درباره رشد اقتصادي، مهار تورم و كنترل 
نظام بانكي سخن گفته شده، تجويزات و ارشادات و 
هدف گذاري هاي كلي مثل تورم تك رقمي و رشد ۸ 
درصدي و نقدينگي يك سوم )۱۳ درصد( را مدنظر 
ق�رار دارد. اما در وجوه اجتماع�ي، اين برنامه كاملا 
وجه قانونگذاري و مقررات سازي دارد. در اين زمينه 
حسين راغفر )عضو هيات علمي دانشگاه الزهرا و 
پژوهشگر اقتصادي( نظرات خود را بيان كرد كه در 

ادامه بخشي از آن را مي خوانيد.

   باتوجه به اينكه يكي از مهم ترين ايده هاي جديد 
مطرح ش�ده در برنامه هفتم توس�عه بح�ث ادغام 
صندوق هاي بازنشستگي در يكديگر براي حل بحران 
ورشكستگي و سياستگذاري اين صندوق هاست، به 
نظرتان عمل به اين بخش از برنامه توسعه تا چه حد 
براي دولت ها مطلوب و مقدور است؟ آيا اجراي چنين 
اقدام بزرگي در بازه زماني تعيين شده براي صندوق ها 

راهگشاست؟ 
بايد به اين نكته توجه كرد كه ما براي حل هر مساله اي دو 
نوع راه حل داريم؛ گونه اي از راه حل ها اساس��ي، ساختاري 
و دگرگون كننده ان��د و گونه اي از راه حل ها و سياس��ت ها 
در نهايت تنها مُس��كن بوده و براي رفع تكليف و به تعويق 
انداختن رسيدن بحران به كار مي روند. واقعيت اين است 
كه سياست هايي از جنس ادغام صندوق ها و راه حل هايي 
از اين دست؛ اساس مشكلات ساختاري صندوق ها را حل 
نمي كند و صرفا مُسكني براي گذار موقتي صندوق ها از يك 

نقطه حساس است و اصل بحران را دفع نمي كند.
در بحث بحران صندوق هاي بازنشستگي حداقل از اواخر دهه 
هشتاد خورشيدي به كارشناسان دولت از سوي پژوهشگران 
هشدارهايي داده ش��ده بود. دولت ها البته مساله را جدي 
نگرفتند و متاسفانه از منابع صندوق ها نيز استفاده بدي شد و 
تحولي در ماهيت اداره آنها رخ نداد. همچنين دولت ها دركي 
از بحران نيز نداشتند و اقداماتي كه در دولت ها و مجلس ها 
در نس��بت با صندوق هاي بازنشستگي ش��كل گرفت، در 
جهت پايداري صندوق هاي بازنشستگي و منابع آنها نبود. 
گروه هايي كه توسط مجلس و دولت به صندوق ها تحميل 
شدند، عملا منابع تامين اجتناعي را تضعيف كرده اند. حال 
اينكه صندوق ها در آستانه ورشكستگي با هم تركيب شوند، 
يك راه حل مربوط به معلول است و آن علت بحراني را حل 

نمي كند و علت را بايد در ريشه شناخت و درمان كرد.
   ريشه بحران صندوق هاي بازنشستگي را در چه 

چيز مي دانيد؟ 
علل اصلي ناتواني صندوق ها و ورشكستگي آنها در وهله اول، 
ناتواني اقتصاد كشور در ايجاد شغل است. دومين علت بحران 
صندوق ها تورمي است كه در اثر سياست هاي بخش عمومي 

به كشور تحميل مي شود.
اين دو مشكل، به س��رعت منابع صندوق ها را مستهلك و 
ضعيف مي كند و با وجود تحولات اقتصادي موجود در كشور 
صندوق ها را بي آينده خواهد ساخت. بدون پاسخ به اين دو 
مشكل اساسي هر اقدامي مي تواند به بدتر شدن وضعيت 
صندوق هاي بازنشس��تگي بينجامد. بايد عواملي كه مانع 
ايجاد شغل در جامعه مي شوند، شناسايي شده و رفع شوند. 
مهم ترين آنها انحصاراتي است كه در اقتصاد كشور وجود دارد 
و مانع سرمايه گذاري جديد شده است. با وجود اين انحصارات 
سرمايه گذاري جديد منجر به ايجاد شغل جديد نخواهد 
ش��د و به اين ترتيب با وجود شاغلان كمتر، منابع كمتري 
براي پيشتيباني بيمه شدگان و بازنشستگان در صندوق 
وجود خواهد داش��ت. به ويژه اينكه ميل به فرزندآوري نيز 

كاهش يافته است.
م��ا اكنون در ش��رايطي هس��تيم ك��ه حدود ي��ك دهه 
سرمايه گذاري خالص مان در بس��ياري از بخش ها منفي 
است و در بخش��ي از اقتصاد مثل مسكن و كشاورزي رشد 
طولاني مدت منفي داشته ايم. لذا هر روز ظرفيت اشتغال 
كش��ور آب رفته و مس��وولان نيز حاضر به پاسخگويي در 
اين زمينه نيز نيستند و جوابي به آن نمي دهند. بلكه خروج 

نهادهاي انحصارگر حاكميتي از اقتصاد كشور مي تواند گام 
مثبتي براي شروع ايجاد ظرفيت اشتغال در ايران باشد.

براي حل بحران بازار كار و ايجاد مش��اغل شايسته و پايدار 
نياز به ايده »رشد پايدار« و »رشد فراگير« داريم. به عبارت 
بهتر اگر در برنامه توسعه بحث نرخ رشد مطرح مي شود، ما 
بايد از جنبه كيفي نيز به آن بپردازيم و گونه اي از رشد را در 
سطح توزيع فراگير و پايدار در نظر بگيريم كه نيروي انساني 
جامعه را تقويت كند و رشد مخربي نباشد. اين رشد فراگير 
باعث مي شود كه بخش بزرگي از جمعيت جوان كشور در 

حوزه هاي مختلف شاغل شوند.
    بس�ياري از كش�ورهاي توس�عه يافته در جهان 
ازجمله فرانسه و ژاپن به دليل افزايش اميد به زندگي 
و افزايش سن جمعيت و تغيير شكل هرم جمعيتي، 
از پنجره جمعيتي خود عبور كرده و اقدام به افزايش 
س�ن بازنشس�تگي كرده اند. در ايران نيز با وجود 
تفاوت شرايط ميان اين كشورها و كشور خودمان، 
اين طرح ها كه موسوم به اصلاحات پارامتريك است، 
به شكلي كپي برداري شده و در برنامه هفتم توسعه 
آمده است. اين طرح ها با اين شيوه به  نظرتان مي تواند 

دردي از صندوق ها دوا كند؟ 
به  طور روش��ن بايد گفت كه بخشي از اصلاحات در زمينه 
مديريت صندوق هاي بازنشس��تگي در همه جاي جهان، 
شامل اصلاحات پارامتريك اس��ت.اين اصلاحات در كنار 
اصلاحات ساختاري معنا دارند. از جمله مهم ترين اصلاحات 
پارامتريك افزايش سن بازنشستگي است؛ منتهي در كشور 
ما به ويژه درباره سن بازنشستگي، اغلب بازنشستگي ها در 
سنين ۵۰ س��الگي رخ مي دهد و با توجه به اميد به زندگي 
بالاي ۷۵ سال است، لذا به  طور متوسط افراد )به ويژه مردان( 
ربع قرن پس از بازنشستگي از منابع صندوق ها در قالب بيمه 
و مستمري استفاده مي كنند. علي الاصول منابع صندوق ها 
اندكي مي توانند در اثر افزايش سن بازنشستگي بيشتر از 
گذشته تامين شوند، اما اين اقدام بحران شديدتري را دامن 
مي زند و آن  عدم اشتغال جواناني است كه قرار است جايگزين 
نيروي در حال بازنشستگي ش��وند. ما سالانه ورودي يك 
ميليون نفري به بازار كار داريم كه براي بخش زيادي از آنها 
شغل وجود ندارد. لذا اين اقدام نمي تواند مشكل صندوق ها 
را حل كند. مگر اينكه پنجره جمعيتي كشور فرصتي غنيمت 
در نظر گرفته شود و پيش از پايان آن براي اشتغال جوانان در 
همين برهه راه حل اساسي تر براي بهبود ضريب پشتيباني 

صندوق ها درنظر گرفته شود. صرف افزايش سن و سابقه يا 
زمان ميانگين معيار پرداخت )۵ سال به جاي 2 سال( چندان 

كمكي به پايداري صندوق نمي كند.
    در كشور گفته مي شود نيروي كار شاغل فراواني 
داريم ك�ه در هر صورت براي ام�رار معاش خود كار 
مي كنند. در اين ميان سهم نيروي كاري كه فعال است 
اما بيمه نمي شود و در قالب غيررسمي، زيرزميني و 
اقتصاد پلتفرمي در فضايي قرار دارد كه كارفرما آنها را 
بيمه نمي كند، چقدر است و آيا با افزايش اين جمعيت 

شاغل، باز هم به صندوق ها كمك مي شود؟ 
لازمه اينكه يك شاغل بتواند به صندوق هاي بازنشستگي 
كمك كند، رد ش��دن حق بيمه كارگر و كارفرماي او از هر 
طريق ممكن است.متاسفانه در س��ال هاي اخير به دليل 
موقتي س��ازي نيروي كار و عدم نظارت بر ح��وزه بازار كار، 
مشاغل غيررسمي افزايش يافته است. البته تحولاتي مثل 
بي ثباتي نيروي كار و همچنين رشد اقتصاد گيگ و پلتفرمي 

پديده اي جهاني است و منحصر به ايران نيست.
اقتصاد ايران سال هاست درگير بحران اشتغال زيرزميني 
و غيررسمي اس��ت كه اين نيز منابع صندوق ها را تضعيف 
مي كن��د. در همه دني��ا در عصر سياس��ت هاي اقتصادي 
نئوليبرالي و آزادسازي هاي لجام گسيخته، اين بحران در 
كش��ورهاي جهان رخ داده اس��ت. ايران يكي از سرآمدان 
در افزايش اش��تغال غيررسمي بوده است. ما در اين زمينه 
براي حل بحران بازار كار و ايجاد مش��اغل شايسته و پايدار 
نياز به ايده »رشد پايدار« و »رشد فراگير« داريم. به عبارت 
بهتر اگر در برنامه توسعه بحث نرخ رشد مطرح مي شود، ما 

بايد از جنبه كيفي نيز به آن بپردازيم و گونه اي از رشد را در 
سطح توزيع فراگير و پايدار در نظر بگيريم كه نيروي انساني 
جامعه را تقويت كند و رشد مخربي نباشد. اين رشد فراگير 
باعث مي شود كه بخش بزرگي از جمعيت جوان كشور در 

حوزه هاي مختلف شاغل شوند.
ضرورت وقوع چنين تحولي البته س��رمايه گذاري پايه اي 
بخش خصوصي اس��ت و ما نبايد دلخوش به فروش ارزان 
قيمت چي��زي از اموال دولت به بخش خصولتي باش��يم. 
رفع موانع بخش خصوصي و تعاوني در اقتصاد كشور باعث 
مي شود مش��اغل جديدي خلق شود و اين مشاغل عمدتا 
پايدار هس��تند. در غير اين صورت ب��دون انضباط مالي و 
پولي در مه��ار تورم و با وجود نهادهاي فرادولتي در اقتصاد 
كشور كه مانع اشتغال هستند، اميدي به حل بحران بزرگ 

صندوق هاي بازنشستگي نبايد داشته باشيم.
    در همين برنامه البته در اين حوزه اش�اره ش�ده 
كه بس�ياري از صندوق ها، بانك ها و ديگر ارگان ها 
شركت هاي خود را به عنوان زيرمجموعه در بورس به 
شيوه شفاف واگذار كنند و دولت ديگر تصدي گري 
مديريتي نداشته باشد. همچنين در بخشي از برنامه 
هفتم بر مردمي سازي تاكيد شده كه خود يك برنامه 
خصوصي س�ازي در كنار بحث مولدسازي است. به 
نظرتان اين طرح ها پاس�خگوي آنچه شما گفتيد، 

نيست؟ 
شكل خصوصي سازي پيشنهادي توسط دولت جديد نيز 
مانند دولت هاي پيش��ين مخرب بوده و ب��ه جاي زدودن 
انحصارات به تقويت انحصارات در قالبي جديد مي انجامد. 

اينكه م��ا اموال مردم در س��ازمان تامين اجتماعي و ديگر 
صندوق ه��ا - كه حاصل تلاش عمر بازنشس��تگان بوده و 
حق الناس است - را واگذار كرده و وارد چاه ويل بورس ناامني 
كنيم كه تجربه خوبي ندارد يا شركت هاي تابعه كه بخشي از 
اموال مردم هستند را به بخش خصوصي واگذار كنيم، دردي 
را دوا نخواهد كرد. واگذاري شركت هاي شستا، بانك رفاه و 

امثال آن در جهت تقويت انحصارات است.
بنيادها و نهادهاي فرادولتي و حكومتي به راحتي اقتصاد 
را رها نمي كنند و در شرايطي كه منابع و اموال صندوق ها 
از نظر حقوقي متعلق به مردم هستند و دولت حق ندارد تا 
به آنها دست ببرد. از آنجا كه پاسخگويي در اقتصاد كشور 
وجود ندارد و مديريت صندوق ها و شركت هاي زيرمجموعه 
دولتي است، كس��ي معترض به اين اقدام خلاف دولت ها 

نمي شود.
متاسفانه اين مسير، يعني فروش دارايي هاي سهامداران 
و اعضاي صندوق ها به عنوان دارايي بيمه ش��دگان در بازار 
بورس و سرمايه بس��يار كار اشتباهي اس��ت زيرا اين بازار 
به شدت غيرشفاف و آشفته است. مديريت شركت هاي تابعه 
صندوق ها بسيار كار مهمي است و بايد مورد توجه قرار بگيرد. 
يعني دولت مي تواند شكل مديريت اين صندوق ها را اصلاح 
كند و نيازي به حراج اموال نباش��د. دولت مي تواند به جاي 
اقداماتي از اين قبيل، انبوه بدهي خود به همه صندوق هاي 
بازنشستگي را پرداخت كند و كاري كند كه با سرمايه گذاري 
اين ديون پرداختي كه بايد بروزرساني شوند، ارزش منابع 
صندوق ها براي نسل هاي آينده اي كه از اين صندوق هاي 

بين النسلي استفاده خواهند كرد، حفظ شود.

عضو هيات علمي دانشكده اقتصاد دانشگاه الزهرا: 

راه حل اساسي افزايش اشتغال پايدار و مهار تورم است

برنامه هفتم  مُسكن و برای رفع تکلیف است

مديريت بانک کشاورزی آذربايجان شرقی به استناد دستورالعمل نحوه واگذاری اموال مازاد موسسات اعتباری بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران ناظر بر مصوبه شورای پول و اعتبار و خط مشی اداره کل املاک بانک کشاورزی در سال جاری در نظر دارد اموال مازاد ذيل را با کليه امتيازات و ملحقات موجود و متعلقه 
از طريق مزايده عمومی به فروش برساند. لذا طالبين می توانند تا پايان وقت اداری روز چهار شنبه مورخ ۱402/4/2۱ به امور حقوقی بانک  واقع در تبريز- خاقانی- خيابان مدرس- روبروی آتش نشانی- مديريت بانک کشاورزی استان آذربايجان شرقی مراجعه و پس از واريز مبلغ يک ميليون ريال به حساب شماره 
660۸7۱760 و ارايه فيش واريزی اوراق شرکت در مزايده را دريافت و پس از تکميل آن، پاکت های سربسته را به دبيرخانه مديريت تحويل و رسيد مورخ دريافت نمايند. لازم به ذکر است متقاضی دو پاکت تهيه کنندکه پاکت الف حاوی سپرده شرکت در مزايده و پاکت ب حاوی فرم پيشنهاد قيمت و ساير اسناد مزايده 

خواهد بود. ضمناً بر روی پاکت ب عبارت پيشنهاد نقدی يا اجاره به شرط تمليک درج گردد.
واريز 5% از مبلغ پايه مزايده تحت عنوان سپرده شركت در مزايده قابل واريز به حساب شماره  660۸7۱760 نزد بانك كشاورزي شعبه مركزي تبريز  و ارائه تصوير فيش مربوطه در قالب پاکت الف الزامي است ) چك بين بانكي و ضمانت نامه بانكي نيز قابل قبول مي باشد.(  

۱- اولويت فروش به صورت نقدی می باشد و در صورت عدم وصول پيشنهاد نقدی، پيشنهادات واصله با رعايت ضوابط و دستورالعمل های ابلاغی )پرداخت نقدی بخشی از مبلغ پيشنهادی حداقل به ميزان 20 درصد و تقسيط باقيمانده آن حداکثر تا مدت 60 ماه و با  احتساب حداکثر نرخ مصوب شورای پول و اعتبار 
)در قالب عقد اجاره به شرط تمليک( پذيرفته و بازگشائي خواهند گرديد. 2- بانك در رد و قبول يک يا کليه پيشنهادات مختار بوده و به  پيشنهادات مبهم، ناقص، مشروط، بدون سپرده و فاقد امضاء و تاريخ و خارج از موعد ترتيب اثر داده نخواهد شد. ۳- حق  الزحمه كارشناسي و هزينه انتشار آگهي، از برنده مزايده 
اخذ خواهد گرديد. 4- تاريخ بازگشايي پاكات روز پنجشنبه مورخ ۱402/4/22  راس ساعت ۱0  صبح در محل دفتر مدير ستادي بانك در استان خواهد بود ضمناً حضور پيشنهاد دهندگان در جلسه بازگشايي  پاكات بلامانع مي باشد.    5- بازديد از املاك و مطالعه مدارك و اسناد املاك براي تمامي شركت كنندگان 
الزامي بوده و كليه املاك  ياد شده با وضع موجود به فروش مي رسند و درصورت داشتن متصرف تخليه به عهده خريدار خواهد بود. 6- در مورد واگذاري سرقفلي، پرداخت حق مالكانه )اربابي( به مالک و در مورد املاک اوقافی در هنگام انتقال، تاديه حق پذيره به عهده برنده مزايده خواهد بود. 7- در زمان انعقاد 
قرارداد واگذاری واحدهای دارای سرقفلی و ماشين آلات در صورت تشخيص بانک ارائه وثيقه ملکی توسط خريدار و ترهين آن نزد بانک الزامی است. ۸- در مورد کارخانه ها با کاربری صنعتی، کشاورزی و دامداری  در صورت واگذاری، بدهی های مربوط به سازمان تامين اجتماعی، اداره امور مالياتی و تخلفات ماده 
۱00 و عوارض ماده 77 قانون شهرداری و نيز بدهی ملک به شرکت شهرک های صنعتی و نيز تعهدات و ديون مربوط به ماده ۱2 قانون کار و هرگونه بدهی احتمالی ديگر از قبيل ماليات بر ارزش افزوده به عهده برنده مزايده بوده و بانک در اين خصوص مسئوليتی نخواهد داشت.    9- متقاضيان خريد اقساطی بايستی 
فاقد سابقه چک برگشتی و معوقات بانکی باشند.    ۱0- در مورد املاک مسکونی موضوع مزايده حاضر، چنانچه مالک سابق يا نماينده قانونی و وراث حين الفوت درخواست اقاله نقدی و اعاده به وضع سابق ملک تمليکی را در طول فرآيند مزايده به بانک ارائه دهند مزايده ملک مذکور در هر مرحله ای که باشد بنا به 

تشخيص بانک و با رعايت مقررات  متوقف گرديده و برای متقاضی شرکت در مزايده تا قبل از اعلام برنده شدن توسط بانک )بصورت مکتوب( هيچ حقی متصور نبوده و حق هيچ گونه ادعا يا اعتراضی را در اين خصوص نخواهد داشت.

املاک با کاربری مسکونی و تجاری

املاک با کاربری غير مسکونی

آگهی مزایده عمومی املاک مازاد 
 )مرحله اول -  نوبت دوم سال 1402(

شماره شعبهرديف
)كاربري مشخصات پلاك ثبتيپرونده

ملك(
مساحت 

عرصه
مساحت 

اعياني
مبلغ پايه مزايدهوضعيت  تخليهماشين آلاتسهم مالكيت

نشاني
قيمت كارشناسي ) به ريال (متصرف داردتخليه شده استنداردداردمشاعششدانگ

هاديشهر- علمدار- خيابان ولايت فقيه9/۳50/000/000-----9۸/۳5مسکونی۸۳55 فرعی از ۱5 اصلی7۱۱7هاديشهر۱
مرند - ميشاب - کندلج2/۳50/000/000---2/5 دانگ مشاع از ششدانگ-۳7۸/2099مسکونی۱9۸6 فرعی از ۱ اصلی بخش ۱5 مرند۳25۱مرند2
عجب شير- قلعه چای2/000/000/000-- -سه دانگ مشاع از ششدانگ-25570مسکونی652 فرعی از ۳۸اصلی7۱۸۳عجب شير۳
خسروشاه- خيابان امام- روبروی گاراژ نريمانی72/000/000/000----465277مسکونی5640 فراعی از ۱ اصلی5460خسروشاه4
ملكان - روستاي قره چال۳/۳75/000/000---4/5 دانگ از 6 دانگ-5۳6۱20مسكوني4۱9 فرعي از 49 اصلي بخش 5 ملكان2005ملكان5
هريس - روستاي زرنق - خيابان ولي زاده۳/000/000/000-----6۳/4تجاري۱۱۳2 فرعي از 4 اصلي بخش 42 تبريز۱۸6۸هريس6
هريس - زرنق - خيابان انقلاب - خيابان شهيد ولی زاده - پلاک ۸/750/000/00026---56 سهم از 96 سهم مشاع-۸0۱/64۸6مسکونی997 فرعی از 4 اصلی بخش 42 هريس۱۸66هريس7
هريس - شهر زرنق2/9۸۱/6۱4/5۸۳---49/7۸ سهم از 96 سهم--۱96مسكوني9۸7 فرعي از يك اصلي بخش 24 تبريز۱۸57هريس۸
هاديشهر- خيابان امام جعفر صادق۱۳/760/000/000---77/7 سهم مشاع از 96 سهم ششدانگ-۳72۱47مسکونی۳57۸ فرعی از ۱5 اصلی6774هاديشهر9

شماره شعبهرديف
مساحت )كاربري ملك(مشخصات پلاك ثبتيپرونده

عرصه
مساحت 

اعياني
مبلغ پايه مزايدهوضعيت  تخليهماشين آلاتسهم مالكيت

نشاني
قيمت كارشناسي ) به ريال (متصرف داردتخليه شده استنداردداردمشاعششدانگ

۱۸0۱ سهم مشاع از 299۱ سهم --299۱/2۸دامداری9۸ فرعی از 5 اصلی بخش 6 ملکان۳275ملکان۱
ملکان - قريه يولقونلوی جديد2/۱4۸/۳46/000--ششدانگ

زمين زراعي و ۱02۱ فرعي از ۳7 اصلي بخش 2۳ ورزقان۱۸97ورزقان2
۳/5 سهم مشاع از 6 سهم -2046۱05۸/96سوله ساختمانی

ورزقان - روستاي كاسين۱۳/45۳/000/000--ششدانگ

هشترود - روستاي خورجستان - حاشيه 70 متري راه هنرستان۳/۱۳۸/696/000--22 سهم از ۱00 سهم-۱5۱5۱۸62مرغداري2۳4 فرعي از ۱6۱ اصلي بخش 4۸ تبريز20۱۸هشترود۳
هريس- چهارراه نمرور- واقع شده در حد غربی چمن مشهور به گل تپه۳/757/500/000---6 سهم از 96 سهم--۱۸۸۱۱/۱0گاوداری475۱ فرعی از يک اصلی65۱4هريس4
چاراويماق- قريه يانبلاغی9۸2/۸00/000-----5460زراعی۸ فرعی از 92 اصلی5562قره آغاج5
خسروشاه- روستای قره تپه64/404/200/000---7۸2۸۱7۱0دامداری24۸ فرعی از 2۱۱6 اصلی5459خسروشاه6
اهر- جاده مشکين شهر- زمينهای قريه ديزج چالو۱0/500/000/000--سه دانگ مشاع از ششدانگ-6000۱099دامداری۱۳4 فرعی از 60 اصلی57۸5اهر7

مدير استان- جواد صمدی

بانک کشاورزی آذربايجان شرقیبانک کشاورزی آذربايجان شرقی

اقتصاد کلان6   Sun. July 2. 2023    2527   يکشنبه 11 تیر 1402     13 ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره 



تعادل|
شائبه وجود رد پاي انحصارطلبان واردات سامسونگ در 
انجمن انجمن واردكنندگان موبايل، با نگاهي به اتفاقات 
سال گذشته -يعني زماني كه واردات آيفون ۱۴ به كشور 
ممنوع شد- وارد فاز جديدي شده است. گزارش ها حاكي 
از استعفاي قطعي سه عضو انجمن واردكنندگان موبايل 
به دلايل ش��فاف نبودن عملكرد انجمن و حتي مسائل 
شخصي است؛ اما ش��نيده ها حاكي از اعتراض اين افراد 
به حمايت يكي از اعض��اي موثر انجمن از انحصارطلبي 
برخي از شركت هاي بزرگ واردكننده برند سامسونگ 
است. در همين حال، رشيدي كوچي نماينده مجلس در 
يك افشاگري عنوان كرده، بايد مشخص شود، چه كساني 
دو هفته مانده به ممنوعيت، آيفون ۱۴و ۱۳ وارد كردند؟

   چه كساني آيفون ۱۴و ۱۳ وارد كردند؟
ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ موضوع تازه اي نيس��ت؛ از 
تابستان ۱۳۹۹ گوشي هاي بالاتر از ۳۰۰ يورو به عنوان 
راه حلي براي مشكل واردات و كمبود گوشي مطرح شد. 
پس از آن تصميمات جدي��دي براي ممنوعيت واردات 
گوشي هاي بالاي ۶۰۰ دلار و در صدر آنها برند اپل گرفته 
ش��د به گونه اي كه اوايل امسال اعضاي كميسيون اصل 
۹۰ مجلس وعده دادند تا نيمه اول س��ال ۱۴۰۱ واردات 
آيفون ممنوع شود. سخنگوي كميسيون اصل نود مجلس 
در آن زمان در توضيح علت ممنوعيت واردات كالاهاي 
لوكس همچون گوشي برند اپل گفته بود در شرايطي كه 
درگير جنگ اقتصادي و كمبود منابع ارزي هستيم و براي 
تامين ارز مورد نياز كالاهاي اساسي و دارو دچار مشكلاتي 
هستيم، منطقي نيست كه ما براي واردات كالاها و ازجمله 

گوشي هاي لوكس ارز نيمايي مصرف كنيم.
اما از اوايل مهرماه ۱۴۰۱موضوع رجيستر شدن يا نشدن 
اين برن��د در هاله اي از ابهام قرار گرفت تا اينكه از س��وي 
مسوولان اعلام شد واردات رسمي و تجاري آيفون انجام 
نخواهد شد، در اين مدت آيفون ۱۴ فقط از رويه مسافري 
يا با سوءاستفاده از اين رويه به صورت قاچاق به كشور وارد 
مي شد كه از اين طريق هم رجيستر نمي شد. در نهايت با 
ابلاغيه سازمان توسعه تجارت به گمرك ايران در بهمن ماه 
۱۴۰۱ورود آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد از آن به عنوان كالاي 
همراه مسافر يا پستي از ابتداي اسفند سال گذشته ممنوع 
اعلام شد. همچنين تأكيد شد كه گمركات اجرايي از ثبت 
اطلاعات گوشي هاي وارد ش��ده، در سامانه مسافر بري و 
پستي از اول اسفند خودداري كنند. به دنبال تصميمات 
گرفته ش��ده در ممنوعيت واردات رسمي اين برند تلفن 
همراه هنوز همه دلايل اصلي اين ممنوعيت مش��خص 
نبوده و اين باعث ش��د كه شايعات و ابهاماتي درباره علت 
اين موضوع از جمله اعلام ممكن بودن اتصال به اينترنت 
ماهواره اي از طريق اين گوشي مطرح شد. برخي كارشناسان 
معتقدند اتصال به اينترنت ماهواره اي به عنوان دليل مطرح 
شده براي ممنوعيت وارد آيفون ۱۴ به كشور صحت ندارد.

از دلايل ديگري كه ب��راي ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ 
مطرح شد، لوكس بودن و ارزبري اين مدل گوشي است. 
اما بحث ارزبري هم مصداق نداشت؛ چراكه از ابتداي اين 
هفته پرچمدار جديد سامسونگ بدون ممنوعيت وارد 
بازار ش��د و اتفاقا قيمت آن هم نزديك به قيمت آيفون 
است. حال اما رش��يدي كوچي نماينده مجلس درباره 

يك پرونده عجيب ممنوعيت واردات آيفون، دس��ت به 
افشاگري زده اس��ت. اين نماينده اخيرا در مصاحبه اي 
گفته است: »من اين سوال را از وزير ارتباطات مي پرسم و 
قبلا نيز پرسيده ام، به ما ليست كساني را بدهيد كه گوشي 
آيفون ۱۳ را ۲ هفته قبل از ممنوعيت آيفون ۱۴چند برابر 
ظرفيت ثبت سفارش كردند، تا ببينيم چه كساني با علم 
بر اينكه قرار است آيفون ۱۴ ممنوع شود، آيفون ۱۳ وارد 
كردند. با ممنوعيت آيفون ۱۴، قيمت نسخه قبلي ۲ برابر 

شد. من در حال پيگيري اين موضوع هستم.«

   حمايت خاص از انحصار سامسونگ!
اما ماجرا ممنوعيت واردات آيفون با انتشار نامه استعفاي 
سه عضو انجمن واردكنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم 
جانب��ي، از جمله رييس اين انجم��ن، وارد فاز جديدي 
شده است. شنيده ها حاكي از اين است كه دو عضو ديگر 
نيز از اين انجمن نيز اس��تعفا داده اند، ام��ا هنوز نامه اي 
منتشر نشده است. گويا پاي محدوديت واردات آيفون و 
ممنوعيت رجيستري آيفون ۱۴ حالا به انجمن باز شده 
است. در نامه هاي اس��تعفايي كه تاكنون منتشر شده، 
دلايلي همچون نبود تفاهم و صداقت، عملكرد نادرست، 
غيرشفاف و بي عدالت انجمن و حتي مسائل كاري عنوان 
شده است.اما ش��نيده ها حاكي از اين است كه علت اين 
موارد استعفا، شائبه حمايت از انحصارطلبي براي برخي 
از ش��ركت هاي ب��زرگ واردكننده برند سامس��ونگ از 
سوي يكي از اعضاي اصلي انجمن است. شايد با نگاهي 
به فهرس��ت افراد اس��تعفادهنده بتوان ب��ه هويت فرد 
انحصارطلب پي برد.شائبه وجود رد پاي انحصارطلبان 
واردات سامس��ونگ در انجمن زماني رنگ و بوي جدي 
مي گيرد كه نگاهي به اتفاقات سال گذشته داشته باشيم؛ 

يعني زماني كه واردات آيفون ۱۴ به كشور ممنوع شد.
در واقع از ابتداي پاييز سال قبل رجيستر شدن يا نشدن 
آيف��ون ۱۴ در هاله اي از ابهام ق��رار گرفت. اما در نهايت 
مسوولان ابتدا به صراحت اعلام كردند كه واردات تجاري 
اين موبايل ممنوع است و پس از مدتي هم واردات آيفون 
۱۴ و مدل هاي جديدتر از رويه مسافري نيز ممنوع شد. 
اين تصميم باعث شد قيمت آيفون ۱۳ به دليل داشتن 
رجيس��تري و گارانتي، از آيفون ۱۴ قاچاق هم بيش��تر 
شود. در اين بين ترجيح عده اي اين بود كه با پول كمتر، 
از آخرين تكنولوژي، يعني آيفون ۱۴ بدون رجيستري 
اس��تفاده كنند و در كنار آن، با اس��تفاده از يك موبايل 

ارزان قيمت سيم كارت خود را فعال نگه دارند.
در اين باره تجارت نيوز نوش��ته است: اما اين تمام ماجرا 
نيست و برخي فروشندگان مدعي هستند كه ساخت يا 
واردات آنتن دايمي در دستور كار قرار دارد. برخي هم با 
وعده رجيسترشدن آيفون ۱۴، اين موبايل ها را كه عمدتاً 
از مسير قاچاق وارد شده و سرنوشت آنها مشخص نيست 
را به مشتريان مي فروشند. هرچند شنيده ها حاكي از اين 
است كه بخشي از موبايل هاي آيفون ۱۴ كه تاكنون وارد 
شده هنوز فعال بوده و قطع نشده است. در تمام اين مدت 
مقامات رس��مي هم از اظهارنظر در اين رابطه خودداري 
كرده اند و هنوز مش��خص نيست آيا تصميم ممنوعيت 
واردات آيفون ۱۴ و مدل هاي پس از آن دايمي اس��ت يا 
خير؟ همچنين مشخص نيست تكليف كساني كه پيش از 
خبر نهايي ممنوعيت واردات از رويه مسافري آيفون ۱۴ به 
همراه خود و براي مصرف شخصي آورده اند، چه مي شود؟

البته ابهاماتي هم از س��وي برخي مسوولان مطرح شده 
اس��ت. براي مثال حجت الله فيروزي، عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس، پي��ش از اين گفته بود كه بايد 

مجموعه هاي اجرايي به اين موضوع پاسخ دهند كه چه 
تفاوتي بين واردات تلفن همراه سامسونگ وجود دارد كه 
جلوي واردات گوشي مدل آيفون ۱۴ به بعد را گرفته اند. 

موضوعي كه تاكنون پاسخي نداشته است.
تنها حاش��يه بخش واردات موباي��ل در ماه هاي اخير به 
آنچه گفته شد محدود نمي شود. بخش ديگري از ماجرا 
هم مرب��وط به اس��تفاده از ارز حاصل از ص��ادرات براي 
موبايل هاي ب��الاي ۶۰۰ دلار اس��ت. علت اين وضعيت 
مصوبه اي است كه بر اساس آن واردات موبايل هاي بالاي 
۶۰۰ دلار باي��د با ارز حاصل از صادرات خود وارد ش��ود، 
نه مانند س��اير موبايل ها ارز تالار دوم مركز مبادله ارز و 
طلا. همين مصوبه باعث شده نظارتي هم بر قيمت اين 

موبايل ها نباشد.
دو نفر از اعضاي انجمن در ماه هاي اخير گفته بودند كه اين 
رويه باعث شده موبايل هاي رفرش مدل ۱۳ به قبل آيفون، 
به قيمت بالا فروخته شود. در اصل واردكنندگاني كه اتفاقا 
واردكننده موبايل هم نيستند و فقط براي رفع تعهد ارزي 
به اين بازار وارد شده اند، آنها را به قيمت پايين تر در بازار هاي 
جهاني مي خرند و به قيمت بالا در بازار داخل مي فروشند. 
اما موبايل رفرش چيس��ت؟ وقتي موبايل آيفون خراب 
مي شود، فروشگاه هاي اپل در دنيا اين موبايل را از مشتري 
مي گيرند و يك محصول نو به آنها ارايه مي دهند. بعد از 
مدتي وقتي دوره عرضه موبايل هاي قديمي تمام مي شود، 
موبايل هايي كه خراب شده بازسازي و با برچسب RF به 
معني رفرش عرضه مي شود. البته اين محصول در بازار 
كشور هاي ديگر هم عرضه مي شود و قيمت آن پايين تر 
اس��ت. اما چون در ايران نمايندگي اپل وجود ندارد، اين 
برچسب روي كالا تغيير مي كند. البته اين موبايل ها تقلبي 

نيست و در خود شركت اپل توليد شده است.
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مسوولان تيك تاك
به ايران مي آيند!

مسوولان تيك تاك براي ارتقاي همكاري هاي تجاري 
اقتصادي به تهران مي آيند. اتاق بازرگاني خبر داده كه 
مديران شركت »Anext« به ايران سفر مي كنند. بر 
اس��اس فايلي كه اتاق بازرگاني ايران همزمان با اين 
خبر منتش��ر كرده به نظر مي رس��د اين گروه با تيك 
تاك در ارتباط اس��ت هرچند جس��ت وجو در فضاي 
اينترنت درباره ارتباط Anext، ش��ركت تيك تاك و 
حتي دوئين )Douyin( نتيجه چندان مستقيمي 
به دست نمي آيد. رسانه هاي زيادي نيز بر اساس خبر 
اتاق بازرگاني اعلام كرده اند مس��وولان تيك تاك به 
ايران مي آيند. به گفته اتاق بازرگاني اين ش��ركت به 
دعوت رسمي مركز توسعه تجارت الكترونيك وزارت 
صمت و به منظور آشنايي با ظرفيت ها و توانمندي هاي 
بنگاه هاي توليدي و تامين كنندگان ايراني، حضور در 
نمايشگاه الكامپ و بهبود سطح همكاري هاي تجاري-

اقتصادي بين دو كش��ور به تهران آمده اند. در نهايت 
هم گفته ش��ده اتاق بازرگاني تهران در نظر دارد يك 
همايش تجاري را براي ديدار و مذاكره فعالان اقتصادي 
ايراني با رييس هيات مديره و مديرعامل اين شركت 
و آش��نايي با فرصت هاي ورود به بازار چين از طريق 
پلتفرم هاي معتبر در چين، در ساعت ۹ صبح يكشنبه 
مورخ ۱۱ تيرماه ١۴٠٢ در محل ساختمان اصلي اتاق 

تهران در خيابان وزرا برگزار كند.

به زودي شرايط تهاتر
با پاكستان نهايي مي شود

مديركل آسياي جنوبي سازمان توسعه تجارت گفت: 
مشكلات صادرات كيوي به هند در حال اتمام است و با 
راهنمايي ها و سختگيري هاي داخلي اختلال در روند 
صادرات كيوي به هند حل ش��ده است چند كانتينر 
به صورت آزمايش��ي به هند رفت كه متاسفانه يك يا 
دو كانتينر مرجوع ش��د اما هم اكنون مشكلي در اين 
زمينه نيس��ت و صادرات كيوي به هند در حال انجام 
است. هادي طالبيان مقدم در گفت وگو با ايلنا، با بيان 
اينكه بانك مركزي هند پايبند به نظام سنتي بانكداري 
بين المللي اس��ت، گفت: هند جزو پرجمعيت ترين 
كشورهاي دنياست و حاكميت اين كشور براي اينكه 
سطح معقولي از رفاهيات را براي مردم خود تامين كنند 
سياست تعامل با تمام دنيا را در پيش گرفته ند. به عبارتي 
هند تمام تخم مرغ هايشان را در يك سبد نمي گذارد از 
اين رو صرفا به كشورهاي غربي يا شرقي يا همسايه ها 
اتكا ندارد و همان گونه كه با ايران تعامل دارد با امريكا يا 

اسراييل نيز وارد مذاكره مي شود.
 وي ادامه داد: عقلا اين شيوه در حاكميت را مي پذيرند 
چراكه اين بح��ث را اقتصادي مي دانند نه سياس��ي. 
زيرساخت ها براي ترانسفر كردن پول فكر و نوآوري هايي 
در اين زمينه ايجاد شده است و اينكه تا چه ميزان اين 
راهكاها كارآيي و قابل استفاده باشد متفاوت است. در 
نشست ACU يكسري موارد بين بانك هاي مركزي 
اتحاديه آسيايي مطرح و راهكارهايي ارايه شد و تبادل 
نظر در سطح مسوولان ذي ربط اتفاق و به راهكارهاي 
پرداخت فكر شده است تا در نهايت از روش هاي مختلف 
براي تبادل پولي استفاده و حجم مبادلات تقويت شود.

مديركل آسياي جنوبي سازمان توسعه تجارت با اشاره 
به آخري��ن روند تهاتر كالا به پاكس��تان، بيان كرد: به 
زودي از طرف پاكستاني دعوت خواهيم كرد كه در ميز 
مذاكره درباره چگونگي روند تهاتر بايكديگر به توافق 
برس��يم. فرآيند تهاتر كار سنگين و انرژِي بري است و 
اميدواريم كه بتوانيم از شهريور كار خود را شروع و در 
ادامه به سمت تجارت آزاد پيش برويم. پاكستان و هند 
در حوزه پوشاك داراي مزيت هستند و صنعت نساجي 
به شكل سنتي در اين كشور شكل گرفته است اما بايد 
بررسي شود كه واردات از اين كشور توليد داخلي را 
دامپ نكند از اين رو روند تهاتر بايد چند وجهي مورد 
بررسي قرار بگيرد و مواظب باشيم كه صنعت داخلي 
از بين نرود. به گفته طالبيان مقدم؛ مزيت صادراتي 
ايران براي پاكس��تان عبارتند از فرآورده هاي نفتي، 
خشكبار، ماش��ين آلات و لوازم س��اختماني است. 
وي در پاس��خ به اين پرسش كه سال گذشته معاون 
ديپلماسي اقتصادي وزارت امور خارجه از صادرات 
سيب به پاكستان در ازاي واردات ميوه هاي گرمسيري 
خبر دادند آيا تهاتر سيب عملياتي شد؟ گفت: صادرات 
سيب به هند و پاكستان انجام شده است و مطابق اخبار 
و گزارش هايي كه از طرف رايزنان به ما مي رسد امسال 
مش��كلي در زمينه صادرات سيب نداريم و از طريق 

ايران به مقاصدي كه مد نظر ما بود رسيده ايم. 

خودرو تا پايان سال
گران مي شود؟

رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودروي مشهد گفت: 
ب��ه دليل واردات قطعا ش��اهد كاهش قيمت خودرو 
تا پايان سال هس��تيم. حسين حسيني در خصوص 
وضعيت قيمت خ��ودرو گفت: در حال حاضر قيمت 
خود ثابت است. از فروردين ماه سال جاري كه قيمت 
خودرو كاهش��ي بود، اين وضعيت ادامه داشت. وي 
افزود: با واردات خ��ودرو ۱۰۰ درصد كاهش قيمت 
داريم و تا پايان س��ال قيمت خودرو افزايش نخواهد 
داش��ت. حسيني با بيان اينكه خريد و فروش خودرو 
زير قيمت بازار انجام مي شود، عنوان كرد: اگر فردي 
خودروي خود را زير قيمت بازار بفروشد، ممكن است 
به فروش برسد، در غير اين صورت در بنگاه ها خريد 
ن��دارد و مصرف كننده ها نيز اندك هس��تند. رييس 
اتحاديه نمايشگاه داران خودرو مشهد گفت: خريد و 
فروش خودرو در بازار انجام نمي شود و عرضه و تقاضا 
يكي نيست و در نتيجه بازار راكد است. از ابتداي سال 
خريد و فروش خودرو ۲۵ تا ۳۰ درصد كاهش داشته 
اس��ت. وي تصريح كرد: مصرف كننده ها نيز منتظر 
واردات خودرو هس��تند. همچني��ن در هفته ۳ تا ۴ 
نمايشگاه خودرو همكاران تعطيل مي شوند زيرا اجاره 

ملك افزايش پيدا كرده و ديگر توان پرداخت ندارند.

سه چالش  مهم صنعت 
علي نقيب، عليرضا كلاهي و محمدرضا غفراللهي، سه 
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران در دور دهم، تامين 
مواد اوليه با وجود تورم بالا، قيمتگذاري دس��توري، 
تحريم هاي داخل��ي و خارجي و تغيير مكرر قوانين و 
مقررات را به عنوان چالش هاي عمده بخش صنعت 
برشمردند. اتاق تهران در روز صنعت و معدن، به سراغ 
س��ه عضو هيات نمايندگان اتاق تهران كه در ش��مار 
صنعتگران مطرح قرار دارند، رفته  و نظر آنها را درباره 
چالش هاي عمده حوزه صنعت جويا شده است. علي 
نقيب كه در دوره نهم هيات نمايندگان كسوت رياست 
كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران را بر تن داشت، 
عنوان كرد كه ش��عارهايي كه دولتمردان در رابطه با 
حفظ، حمايت و توسعه صنعت مي دهند، عمدتاً تحقق 
پيدا نمي كند و در مقابل، س��نگ اندازي هايي نيز به 
بهانه هاي مختلف صورت مي گيرد كه اكثرا واهي است. 
او در گفت وگو با روابط عمومي اتاق تهران، با اشاره به 
مسائلي كه مانع رونق توليد و فعاليت صنعتگران شده 
است، گفت: از يك س��و با وجود تورم بالا، خريد مواد 
اوليه به يك معضل جدي براي شركت ها تبديل شده 
و البته تحت تاثير رخدادهاي سياسي و تغيير مداوم 
سياس��ت هاي دولت، نرخ ارز و قيمت مواد اوليه مدام 
در حال نوسان است. از س��وي ديگر بانك ها به جاي 
آنكه در خدمت صنعت باشند و به تامين نقدينگي آنها 
كمك كنند، تنها به منافع خود  مي انديشند و چنان 
تضامين مطالبه  مي كنند كه بس��ياري از صنعتگران 
ناتوان از ارايه آنها هستند. او گفت: معضل عمده ديگري 
كه توليدكنندگان را به س��توه آورده، قيمت گذاري 
دستوري است؛ چنانكه صنعتگران از يك سو با افزايش 
روزانه قيمت مواد اوليه مواجه هستند و از سوي ديگر، 
قيمت گذاري و كنترل قيمت ها توسط دولت، مانع از 
آن مي شود كه محصول جايگاه خود را در بازار پيدا كند 
و اين به مثابه ظلمي است كه به توليدكنندگان وارد 
مي شود. علي نقيب رفع اين معضلات و ساير مسائل 
توليدكنندگان را مستلزم اعتماد دولت به فعالان اين 
بخش دانست و گفت: متاسفانه اين اعتماد مشاهده 
نمي ش��ود و دولت مي خواهد از طريق قيمت گذاري 
و كنترل قيمت ها، در نقش پدرس��الار ظاهر ش��ود، 
سياس��تي كه تبعات آن بر دوش صنعت س��نگيني 
مي كند. عليرضا كلاهي، عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران كه سابقه رياست بر كميسيون صنايع اتاق ايران 
در دوره نهم را نيز در كارنامه دارد، مسائل صنعت را به 
دو بخش اضطراري و ميان مدت تفكيك كرد و گفت: 
در حال حاضر يك چالش فوري و اضطراري وجود دارد 
و آن، مس��ائل مربوط به بورس كالاست. او در اين باره 
توضيح داد: قيمت هاي مواد اوليه در بورس كالا گاهي 
با نرخ دلار ۶۰ هزار تومان نيز معامله مي شود كه اين 
مساله موجب تورم و گراني شده و فشار نقدينگي زيادي 
را به صنعت وارد مي كند. اين مس��اله در عين حال به 
مانعي براي صادرات نيز تبديل شده است؛ به اين دليل 
كه صادركنندگان ش��فاف و قانوني ناچار هستند، ارز 
خود را با قيمتي پايين تر از آنچه مواد اوليه تهيه كرده اند، 
در بازار متشكل عرضه كنند و اين سياست، قاچاق و 
شركت هاي زيرپله اي را تقويت مي كند. به تعبير ديگر، 
شركت هاي ش��فاف در حال حذف شدن از بازارهاي 
صادراتي خود هس��تند. مس��اله ديگري كه كلاهي 
روي آن دست گذاشت، تضعيف شديد قدرت خريد 
وكاهش اندازه بازار است كه تحت تاثير تورم مزمن و 
بالاي ۵ س��ال رخ داده است. او گفت: استمرار ۵ سال 
تورم بيش از ۳۰ درصد در اقتصاد ايران بي سابقه است 
و وضعيت اين شاخص، قشر متوسط را به سوي زوال 
سوق داده است. بنابراين در شرايطي كه بازار به شدت 
كوچك ش��ده و صادركنندگان ناگزير ب��ه صادرات 
هستند، پيمان سپاري هاي ارزي نيز آنها را با چالش 
و محدوديت مواجه كرده است. او در ادامه، تحريم ها 
و نبود قراردادهاي تجارت آزاد را عاملي براي تضعيف 
صنعت در ايران برشمرد و گفت: مساله ميان مدتي كه 
گريبانگير بخش صنعت شده آن است كه صنايع ايران 
به قدري كوچك مقياس و گرفتار مسائل روزمره هستند 
كه فرصتي براي توجه به توسعه نمي يابند. دنيا در حال 
حركت اس��ت و ما از فناوري هاي روز دنيا و روش هاي 
نوين مديريتي جا مانده ايم. نتيجه اين وضعيت، افت 
بيش از پيش رقابت پذيري محصولات ايراني اس��ت. 
حال  آنكه اگر به دنبال بهبود معيشت و اشتغال هستيم 
بايد روي بهبود بهره وري و رقابت پذيري تمركز ويژه اي 
داشته باشيم. محمدرضا غفراللهي، ديگر عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران ني��ز در توضيح چالش هاي 
كنوني صنعت گران به تغيير مكرر قوانين و مقررات 
فضاي كسب وكار، تامين مواد اوليه به ويژه مواد اوليه 
وارداتي، مسائل مربوط به نيروي كار و كمبود نيروي 
كار متخصص به دليل مهاجرت آنها اش��اره كرد و 
گفت: موضوع ديگر تحريم اس��ت كه نه تنها نقل و 
انتقال وجوه را ب��ا چالش مواجه كرده كه مانع ورود 

تكنولوژي هاي جديد به كشور شده است. 

واردات خودروهاي لوكس 
بازيكنان در قالب مسافري

سرپرست سازمان توسعه تجارت با اشاره به برخي 
ابهامات در مورد خودروهاي وارداتي بازيكنان تيم 
ملي در بندر بوشهر گفت: خودروهاي مذكور طبق 
مصوبه هيات دولت مشكلي براي ترخيص ندارند. 
مهدي ضيغمي؛ سرپرست سازمان توسعه تجارت 
در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم، در پاسخ به سوالي 
در مورد ابهامات مرب��وط به ترخيص خودروهاي 
لوكس بازيكنان تيم ملي گفت: هم اكنون تعدادي 
از اين خودروها در انبارهاي بندر بوشهر قرار دارند 
و طبق مصوبه اي كه هيات دولت در اين خصوص 
ابلاغ كرده است مشكلي براي ترخيص خودروهاي 
مذكور وجود ندارد. اين مقام مس��وول با اشاره به 
اينكه در مصوبه هيات دولت مجوز ورود يك خودرو 
به بازيكنان تيم ملي حاضر در مسابقات جام جهاني 
صادر شده است و در اين مورد به خصوص نيازي به 

بررسي منشأ ارز وجود ندارد. 
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ردپاي انحصارطلبان در واردات »سامسونگ«

همزمانبا»روزمليصنعتومعدن«هفتنهادغيردولتيبيانيهدادند

۱2مطالبه بخش خصوصي از دولت
فعالان بخش خصوص��ي در بيانيه اي به مناس��بت فرا 
رس��يدن روز ملي صنعت و معدن ضمن برشمردن ۱۲ 
مشكل و خواسته اصلي اين حوزه، خواستار اجراي سند 

راهبردي توسعه اقتصادي كشور شدند. 
در اين بيانيه كه توسط بخش خصوصي و به نمايندگي 
از فع��الان »اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران، خانه صنعت، معدن و تجارت ايران، اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي تهران، خان��ه معدن ايران، 
س��ازمان نظام مهندس��ي معدن اي��ران، خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان ايران و انجمن مديران صنايع«، 
همزمان با دهم تير، روز ملي صنعت و معدن و در حضور 
رييس جمهوري قرائت شد، آمده است: چندين سال است 
كه از سوي رهبر معظم انقلاب اهداف و شعارهاي سالانه 
كش��ور به دليل اهميت و ضرورت آن با محتوا و رويكرد 
موضوعات اقتصادي و توليدي تبيين و ابلاغ مي ش��ود و 
امسال نيز چنين است و اميد و انتظار داريم خواسته هاي 
توليدكنندگان كه در گذش��ته طي پيگيري ها از سوي 
مجموعه تشكل هاي فعال و فراگير اين بخش و در روزهاي 
صنعت و معدن ادوار گذشته اعلام شده و در غالب موارد 
اصل مطالبات مطروحه همه ساله تكرار مي شود، با عنايتي 
خاص و رويكردي راهگشا و پاسخي شايسته مواجه شود و 

سال آتي در همين روز به تكرار مكررات نپردازيم.
آنچه كه در ادامه تبيين مي شود، با بهره گيري از جمع بندي 
ديدگاه ها و نظرات طرح ش��ده از سوي فعالان اقتصادي 
بخش خصوصي به عنوان اهم مشكلات و خواسته ها تهيه 
شده و به منظور استحضار مقام هاي عالي و مديران دولتي 

و خصوصي و عموم ملت ايران تقديم مي شود.
۱- عملياتي كردن تدوين، تصويب و اجراي سند راهبردي 
)استراتژي( توسعه اقتصادي كشور با مشاركت موثر بخش 
خصوصي با توجه به دستور اكيد ۲ سال قبل رهبر معظم 
انقلاب و نياز جدي كشور به وجود نقشه راه جامع در اين 

زمينه با وجود تأخير غيرموجه و طولاني در تحقق آن.
تصويب قانون كارآمد برنامه هفتم توس��عه كه نيازمند 
تغيير رويكرد و توجه مناس��ب به بخش صنعت و معدن 
است كه در محتواي آن اثر قابل توجهي از اين مهم ديده 
نمي شود، مي تواند منش��أ نظمي مناسب براي ترسيم 

مواضع و برنامه هاي اجرايي پنج ساله پيش رو واقع شود.
۲- پايبن��دي به اص��ول حكمراني شايس��ته و احترام 
به جايگاه، اس��تقلال و اهميت رش��د و توس��عه بخش 
خصوصي و تشكل هاي فعال اقتصادي اين بخش، كاهش 
تصدي گري و مداخلات غيرعلمي و غيرضروري دولت 
در بازار و دوري از اقتصاد دس��توري و پايبندي به قواعد 

اقتصاد بازار رقابتي و اجتناب از بنگاه داري توسط دولت.
۳- ضرورت همس��ويي و هم افزاي��ي همه ظرفيت هاي 
موجود نهادهاي حاكميتي موثر بر بخش اقتصاد )از جمله 
مجلس شوراي اسلامي، ش��وراي هماهنگي اقتصادي 
سران قوا، مجمع تشخيص مصلحت نظام، شوراي پول 
و اعتبار، ش��وراي عالي بورس، ستاد تسهيل و رفع موانع 
توليد، ش��وراي گفت وگوي دول��ت و بخش خصوصي 
و نظاير آنها( با اس��تفاده از توان مش��ورتي و كارشناسي 
تشكل هاي اقتصادي بخش خصوصي و شناسايي تهديدها 
و فرصت ها و اولويت بندي درجه اهميت آنها و تقسيم كار 
با دقت و س��رعت لازم براي فراهم آوردن محيط مساعد 
كسب و كار و تقويت بخش خصوصي واقعي و حمايت از 
توليدكنندگان ايراني و كالاهاي ساخت ايران با اجراي 

تمام عيار قانون اجراي سياس��ت هاي اص��ل ۴۴ قانون 
اساسي، قانون بهبود مستمر محيط كسب و كار، قانون 
رفع موانع توليد، قانون حداكثر استفاده از توان توليدي 
و خدماتي كش��ور و حمايت از كالاهاي ايراني و قوانين و 

مقرراتي همانند آنها از سوي تمامي نهادهاي حاكميتي
۴- اتخاذ سياس��ت هاي منطقي و علم��ي در حوزه 
سياست هاي ارزي در اقتصاد و به ويژه صادرات و واردات 
و تحقق بازار متش��كل ارزي با پايبندي به الزامات آن 
جهت كشف نرخ واقعي ارز، ثبات پول ملي و مديريت 

درست منابع ارزي موجود
۵- توجه به ايج��اد امنيت اقتص��ادي، حمايت قضايي 
از تولي��د، تقويت س��رمايه هاي اجتماع��ي و باز احياي 
اعتماد ملي نسبت به پايبندي دولت به ايفاي تعهدات، 
وظاي��ف و قراردادهاي خ��ود و مبارزه بي ام��ان، بدون 
تبعيض و همه جانبه با مفاسد اداري و اقتصادي و كاهش 
ديوانسالاري ناكارآمد، به عنوان ضرورتي اجتناب ناپذير.

۶- بهبود تعامل و ديپلماسي اقتصادي و سياسي با ديگر 
كشورها جهت تسهيل تجارت و ايجاد امكان مطالبات 
پولي و بانكي براي امكان انتقال دانش و فناوري و تأمين 

مواد اوليه و ماش��ين آلات و فراهم شدن زمينه جذب 
سرمايه گذاري خارجي و گش��ايش بازارهاي جديد و 

پايدار براي فروش محصولات صنعتي و معدني.
۷- ايجاد كارآم��دي و بهبود فرآيندها و ظرفيت هاي 
بازار سرمايه و س��از و كارهاي متنوع تأمين سرمايه و 
اصلاح نظام بانكي و استفاده درست از منابع صندوق 
توسعه ملي براي تأمين كافي و به موقع و توزيع عادلانه 

نقدينگي مورد نياز بخش توليد.
۸- تأمين كافي و مستمر انرژي مورد نياز بخش توليد )آب، 
برق و گاز( ضرورتي حياتي براي تداوم كار و توسعه توليد و 
اقتصاد كشور است كه متأسفانه با خلل جدي در وضعيت 
فعلي و پيش بيني كمبودهاي جدي آينده آن مواجهيم.

۹- اتخاذ سياست هاي مقابله با تورم سرسام آور توأم 
با ركود، براي كاهش لطمات ج��دي وارده به قدرت 
خريد و رفاه عمومي و كيفيت زندگي در خور ش��أن و 
شايستگي ملت شريف ايران و به ويژه معيشت عموم 
جامعه كارگري به عنوان سرمايه هاي انساني ارزشمند 
بخش صنعت و معدن كشور. تبعات زيانبار و مخرب اين 
معضل عظيم اقتصاد كلان كشور گريبانگير كاركرد 

مطلوب و بهره وري بخش توليد شده است.
۱۰- ضرورت نگاه آينده پژوهانه به بخش معدن كشور 
و اجرايي كردن نقش��ه راه معدن و صنايع معدني در 
جهت ارتقاي س��هم معدن و صنايع معدني در توليد 

ناخالص داخلي.
۱۱- توجه به رابطه كارآمد صنعت و دانش��گاه، توسعه 
توليدات دانش بنيان، حمايت از مالكيت صنعتي و معنوي 
دانش ايجادي و فناوري و نام و نشان تجاري و حمايت از 
فعاليت هاي تحقيق و توسعه بخش توليد و ارتقاي ضوابط 
زيس��ت محيطي در جهت رشد و توس��عه فعاليت هاي 
صنعتي پاك و غيرآلاينده و استقرار واحدهاي صنعتي 

و معدني در مناطق غير آسيب رسان به محيط زيست.
۱۲- حل و فصل تس��ري مش��كل ارايه خدمات ثبتي و 
تسهيلاتي يك واحد به ساير واحدهاي توليدي و شركت ها 
و موسس��ات غير تجاري به دليل وجود مش��كل يكي از 
سهامداران يا اعضاي مشترك و نيز رد دفاتر مالياتي و اسناد 

مربوطه به دلايل جزئي و تبديل به اخذ ماليات توافقي.
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خبرروز

انجام ۵۲ هزار مورد ويزيتِ حجاج ايراني در عرفات و منا
رييس جمعيت هلال احمر از ارايه ۵۱ هزار و ۹۱۷ مورد ويزيت عمومي و تخصصي حجاج ايراني در عرفات و منا و در ايام تشريق خبر داد. 
پيرحسين كوليوند گفت: در اين مدت در مجموع، ۲۷۸ هزار و ۹۹۷ مورد ويزيت عمومي و تخصصي در مجموعه هتل هاي محل اقامت 
زائران ايراني، بيمارستان هلال احمر و بيمارستان هاي صحرايي هلال احمر در عرفات، منا و مشعر به حجاج ارايه شده است. همچنين در 
اين مدت ۱۶۶۰ مورد بس��تري، ۱۶ هزار و ۱۵ مورد خدمات پاراكلينيكي شامل نوار قلب، عكس راديولوژي و…، ۵۷ هزار و ۴۵۷ مورد 
خدمات نوار قلب، فشار خون و قند خون، تزريقات، پانسمان و سرم تراپي در مراكز درماني ايران در مكه و مدينه به حجاج كشورمان ارايه 

شده است. او ادامه داد: ۲۶۳۳ مورد امدادرساني و انتقال بيماران به مراكز درماني نيز از خدمات ارايه شده در اين مدت بوده است.
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6-مجوزموردنیازجهتشرکتدرمزايده:

افرادحقیقیوحقوقی
7-پرداختهزينهآگهیمزايدهبعهدهبرندهمیباشد.
8-شهرداریدرردياقبولپیشنهاداتمختاراست.

9-درصورتبروزهرگونهتناقضدرمواردمندرجدرآگهیباسامانهستادملاکعملسامانهستادخواهدبود.
10-سايرشرايطدراسنادمزايدهقیدشدهاست.

نوبت دومآگهی فراخوان مزايده عمومی

روابطعمومیشهرداریشهرقدس

ادارهكلامورعشايراستاناردبیلدرنظرداردفراخوانمناقصهعمومييكمرحلهايتهیهمصالحولولهگذاريشبكهتوزيعآبقشلاقاتمجتمعآبرسانياحمدلووقشلاقاتهمجوار-فاز
يكبهشماره2002003649000014راازطريقسامانهتداركاتالكترونیكيدولتبرگزارنمايد.كلیهمراحلبرگزاريفراخوانازدريافتوتحويلاسنادفراخوانتابازگشاييپاكتهااز

طريقدرگاهسامانهتداركاتالكترونیكيدولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشد.
متقاضیانشركتدرفراخواندرصورتعدمعضويتدرسامانهنسبتبهثبتنامودريافتگواهيامضايالكترونیكي)بهصورتبرخط(برايكلیهصاحبانامضايمجازومهرسازماني

اقداملازمرابهعملآورند.
مواعدزماني:

-تاريخانتشارفراخوان:1402/04/10ساعت14
-مهلتدريافتاسنادفراخوان:1402/04/15ساعت13

-مهلتارسالپیشنهادات:1402/04/25ساعت13
-زمانبازگشاييپاكتها:1402/04/26ساعت9

نوعومبلغتضمینشركتدرفرايندارجاعكار:مبلغتضمین1/628/000/000ريالبهصورتفیشواريزيياضمانتنامهبانكي
شناسهمليادارهكلامورعشايراستاناردبیل:14003065170

شمارهشبايحسابسپردهادارهكلامورعشايراردبیلنزدبانكمركزي:6501000407503007880289
اطلاعاتتماسوآدرسدستگاه:اردبیلشهركاداريبعثت-ادارهكلامورعشايراستاناردبیل

شمارهتماس:04533741190
مالف10

نوبت اولفراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي

شناسه آگهي: 1521528
  تهيه مصالح و لوله گذاري شبكه توزيع آب قشلاقات
 مجتمع آبرساني احمدلو و قشلاقات همجوار فاز يك

تعادل|
 سريال كمبودهاي دارويي در كشور ادامه 
دارد، بع��د از آنك��ه بيم��اران SMA براي 
دريافت دارو با مشكلات زيادي مواجه بودند و طي ماه هاي 
گذشته بيماران هموفيلي و حتي مبتلايان به ام اس هم 
براي تامين داروي مورد نياز خود مش��كل داشتند حالا 
نوبت به بيماران پروانه اي رسيده است كه به گراني و كمبود 
دارو اعتراض كنند. در حالي كه وزير بهداش��ت و رييس 
سازمان غذا و دارو بارها و بارها كمبود دارو را منكر شده اند 
و حتي مدعي افزايش توليد دارو در كشور و صادرات آن 
هستند، همين چند روز پيش يكي از مقامات شركت هاي 
توليد كننده دارو در كش��ور از افزاي��ش كمبود دارو طي 
تابستان جاري خبر داد. حالا هم بيماران پروانه اي درباره 
آنچه كه كمبود و گراني دارو مي دانند مقابل سازمان غذا 
و دارو دس��ت به اعتراض زده اند. سوال اينجاست كه اين 
بيماران ت��ا كي بايد هم رنج بيماري را تحمل كنند و هم 
رنجي كه براي تامين داروي مورد نيازش��ان را متحمل 
مي شوند. بس��ياري از اين بيماران كودكاني هستند كه 
توان و تحملشان براي درد بسيار پايين است. كودكاني 
رنجور و ضعيف كه س��ختي هاي اين بيم��اري به اندازه 
كافي آنها را از پا درآورده و درد كشيدن به واسطه نبود دارو 
مي تواند آخرين توان آنها براي مقاومت را نيز از بين ببرد. 
سال گذشته بود كه اين بيماران براي تامين پانسمان هاي 
مخصوص با مشكل مواجه بودند و حالا يك قلم از داروي 
آنها كه تزريق آن بسيار هم ضروري است باعث شده تا اين 

بيماران و خانواده هايشان با مشكل مواجه شوند. 

   از دربه دري خسته شده ايم
حسين پدري است كه دختر ۸ ساله اش به بيماري پروانه اي 
مبتلا است. او با صدايي لرزان به »تعادل« مي گويد: هيچ 
كس نمي تواند تصور كند رنج اين بيماري چقدر دردناك 
است. هيچ كس ما را درك نمي كند، نمي داند خانواده هايي 
كه فرزندانش��ان به اين بيماري مبتلا هستند چه درد و 
رنجي را تحمل مي كنند، حالا هم كمبود دارو عذاب ما را 
بيشتر مي كند. سال گذشته ماه ها براي تامين پانسمان 
مخصوص در به در داروخانه ها بوديم و حالا براي تامين 
داروي ivig بايد سرگردان باشيم. اين در حالي است كه 

تمام هزينه هاي اين دارو را خودمان پرداخت مي كنيم و 
تنها ۱۰ درصد آن تحت پوشش بيمه قرار دارد، اما باز هم 
براي پيدا كردن آن با مشكل مواجه هستيم. او مي افزايد: 
مسوولان نبود و كمبود دارو را تكذيب مي كنند اما هيچ 
كدام از آنها يك روز به داروخانه ها سركشي نمي كنند تا 
ببينند بيماراني كه به داروهاي خاص نياز دارند چه رنجي 
را تحمل مي كنند، چقدر بايد سرگرداني بكشند تا داروي 
مورد نيازشان را تامين كنند، چه هزينه هايي بايد براي 
يك لحظه كمتر درد كشيدن عزيزانشان پرداخت كنند. 

   وقتي بخش اعظم هزينه دارو 
بر عهده خود بيمار است

يكي ديگر از بيماران نقص سيستم ايمني درباره مشكلات 
تأمين داروي خود مي گويد: ما بيماران نقص ايمني يك 
گروه مش��خصي هستيم كه توسط س��ازمان غذا و دارو 
شناسايي شده ايم و هرماه سهميه داروي خود را از داروخانه 
۲۹ فروردين دريافت مي كرديم. داروي ما گران است و ما 
به علت آنكه هم خودمان و هم فرزندانمان بايد اين دارو را 

تزريق كنيم توانايي خريد آزاد آن را نداريم. 
او در ادامه درباه مبلغ داروي موردنيازشان مي افزايد: مبلغ 
داروي ما به به صورت آزاد نزديك به پنج ميلون تومان است 
و اين در حالي است كه بايد به صورت مادام العمر هرماه اين 
دارو را در بخش شيمي درماني بيمارستان تزريق كنيم تا 
بتوانيم به زندگي مان ادامه دهيم. از آنجايي كه داروي ما 
داروي گراني است ۱۰ درصد از مبلغ دارو را بيمه هاي پايه 
و ۹۰ درصد ديگر را س��ازمان غذا و دارو پرداخت مي كرد. 
اما از پنجم خردادماه سازمان غذا و دارو ارزي را كه براي ما 

تخصيص داده بود قطع كرده است.
اين بيمار معترض ادع��ا مي كند: در حال حاضر تنها ۱۰ 
درصد از هزينه دارو را بيمه پرداخت مي كند و بايد بقيه 
هزين��ه دارو را به صورت آزاد پرداخت كني��م. او در ادامه 
مي گويد: مقدار مصرف اين دارو در افراد مختلف براساس 

ش��دت بيماري و ميزان سن و وزن ش��ان متفاوت است. 
درحال حاضر بس��ياري از بيماران نقص سيستم ايمني 
از خردادماه نتوانس��تند دارويش��ان را تهيه كنند و جان 

خودشان و فرزندانشان در خطر است.

   وقتي ارز ترجيحي حذف مي شود
يكي ديگر از بيماران نقص ايمني در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: بسياري از كساني كه براي تامين دارو با مشكل 
مواجه مي ش��وند، نمي دانند اين بلايي است كه دولت با 
حذف ارز ترجيحي بر سر آنها آورده است. هيچ كس جز 
افرادي كه براي تامين داروي مورد نياز خود و عزيزانشان 
طي دو س��ال گذشته در داروخانه ها س��رگردان بوده اند 
نمي دانن��د داروها چقدر افزايش قيمت داش��ته اند، چه 
زمان هايي بوده كه براي پيدا كردن دارو مجبور بوديم به 

شهرهاي اطراف هم برويم و دست خالي بازگرديم.
او مي افزايد: متاس��فانه چيزي كه براي بس��ياري از 

مسوولان ارزشي ندارد جان بيماراني است كه هر روز 
با مرگ دست و پنجه نرم مي كنند، مساله اينجاست 
كه تحمل رنج بيماري به اندازه كافي براي ما عذاب آور 
اس��ت اگر قرار باش��د رنج نبود دارو و گراني آن را هم 

تحمل كنيم ديگر جاني برايمان باقي نمي ماند. 
اين بيمار مي گويد: مساله اينجاست كه بيماران خاص 
با هر بيماري كه دارند، تعدادشان مشخص است، چرا 
بايد هر بار براي تامين دارو با مش��كل مواجه شوند، 
آيا واقعا پيش بيني مقدار داروي مورد نياز براي اين 
بيماران تا اين حد سخت است كه بايد هر بار يك سري 
براي بيان اعتراض خود يا جلوي وزارت بهداشت بروند 
يا مقابل سازمان غذا و دارو اعتراض خود را فرياد بزنند.

   آمار رشد قيمت دارو
در ماه هاي نخست سال

در اين بين در انتهاي فروردين ماه سال جاري، نايب رييس 

اتحاديه واردكنندگان دارو افزاي��ش ۲۵ تا ۳۰ درصدي 
قيمت دارو را براي س��ال جاري دانس��ته بود. با اين حال 
بررسي گزارش تغييرات قيمت و بازار دارو براي ارديبهشت 
 IRC ۱۴۰۲ از صدور مجوز قيمت جديد براي ۲ هزار پروانه
در كميسيون قانوني حكايت دارد كه نشان مي دهد ۳۳۷ 
پروانه از اين تعداد مربوط به دارو هاي ژنريك است و رنج 
تغيير قيمت براي اين دارو ها بين ۱۰ تا ۶۸۰ درصد است. 
اين در حالي اس��ت كه دو دارو يعني سرم قندي نمكي 
واردات��ي و ان پليت به ترتيب ب��ا ۲۰ و ۱۰ درصد كاهش 

قيمت روبه رو شده اند.
بر اساس آمار ها ۲۲ پروانه دارو با افزايش بالاي ۱۰۰ 
تا ۶۸۰ درصد روبه رو بوده اند و ۹۰ پروانه نيز بين ۶۰ 
تا ۱۰۰ درصد رش��د قيمت را در فروردين ماه تجربه 
كرده اند. اين در حالي اس��ت كه دارو ه��اي وارداتي 
بيش از ۱۰۰ درصد رشد قيمت داشته اند. محصولات 
رقابتي نيز كه داراي توليدكننده داخلي هستند در 
فروردين ماه بيش از دو برابر قيمت ثبت كرده اند و اين 
در حالي است كه اغلب كالا هاي توليد داخل نيز بيش 
از ۱۰۰ درصد رشد قيمت تجربه كرده اند. بر اساس اين 
گزارش كه توسط شركت داروساز تهيه و منتشر شده 
با رشد قيمت هاي صورت گرفته در فروردين ماه ارزش 

بازار دارو۱/ ۳درصد رشد خواهد كرد.
بر اساس اين آمار ها دارو هاي مورد استفاده در بيماري هاي 
عضلات و اس��كلتي با ۶/ ۹درصد در صدر افزايش هزينه 
براي بيماران قرار دارد و اين در حالي اس��ت كه دارو هاي 
هورموني با افزايش ۳/ ۸درصدي در رتبه دوم و دارو هاي 
گروه بيماران تنفسي با ۵/۵ درصد رتبه سوم رشد ريالي 
بازار را كسب كردند. گروه دارو هاي وارداتي متابوليك نيز 
۲۶ درصد رش��د بازار ارزش ريالي را از آن خود كرده اند. 
كورتيكواستروئيد هاي تزريقي هم كه در ماه هاي گذشته 
به صورت فوريتي اعلام شده بودند ۸/ ۲۱درصد رشد بازار 
را كس��ب كرده اند. بر اساس اين آمار ها دارو هاي توليدي 

داروسازي كاسپين با رشد بيش از ۷/ ۱۶درصد بالاترين 
درصد رشد فروش ريالي را كسب كرده اند و پس از آن ايران 
هورمون و درمان آرا به ترتيب با نرخ هاي ۳/ ۱۱ و ۲/ ۱۱در 

رتبه هاي دوم و سوم قرار گرفتند.

   پيش بيني سنديكاي صاحبان
صنايع دارويي

س��ه ماه از س��ال ۱۴۰۲ را پش��ت سر گذاش��ته ايم و 
كمبوده��اي داروي��ي در حال خودنمايي هس��تند. 
به طوري كه محمد عبده زاده رييس سنديكاي صاحبان 
صنايع داروهاي انساني ايران، كه سال گذشته مدعي 
شده بود بودجه ۶۹ هزار ميليارد توماني داروياري فقط 
براي ۳ ماه از س��ال كفايت مي كند؛ در روزهاي اخير 
عنوان داشته كه كمبودهاي دارويي به بيش از ۲۰۰ قلم 
رسيده است. عبده زاده گفته است؛ اين وضعيت از قبل 
نيز قابل پيش بيني بود و همه دستگاه ها از جمله وزارت 
بهداشت نيز در جريان بودند كه در ماه هاي خرداد و تير 
قرار اس��ت با افزايش كمبود دارو مواجه شويم. رييس 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران افزود: 
در حال حاضر برخي داروهاي سرپايي در داروخانه ها 
كمياب ش��ده كه از جمله آن مي توان به شربت »برم 
هگزين« و »گايافنزين« و قطره هاي چشمي اشاره كرد. 
همچنين داروهاي اتاق عمل، آلبومين و... نيز در بخش 

بستري دچار كمبود شده است. 

   هشداري كه تعارض منافع تعبير مي شود
از س��وي ديگ��ر بهمن صب��ور نايب ريي��س انجمن 
داروسازان تهران، در واكنش به چرايي بروز كمبودهاي 
دارويي در كشور، گفت: هر وقت ما رفته ايم و اين موارد 
را هش��دار داده ايم، به ما گفته اند شما تعارض منافع 
داريد! او افزود: موقعي كه در ح��وزه دارو و تجهيزات 
پزشكي از افرادي كه تخصص ندارند مشورت مي گيرند 
و قانونگذاري مي كنند، همين مي شود. ما اين وضعيت 
را پارسال هم گزارش كرديم كه دارو يك پروسه چند 
ماهه اس��ت، اگر آن موقع قوانين ب��ه نحوي تعيين و 
ابلاغ مي شد و مجريان همه به وظايف خودشان عمل 

مي كردند ما دچار اين چالش نبوديم.

گزارش
كمبوددارواینبارگریبانبيمارانپروانهايراگرفت

تابستان سخت با كمبود 200 قلم دارو

رويداد

مشروباتالكليتقلبيقابلتشخيصنيست
رييس بخش مسموميت بيمارستان لقمان با بيان اينكه 
مشروبات الكلي تقلبي از روي ظاهر و بو قابل تشخيص 
نيست، گفت: مراجعه روزانه مسموميت ناشي از مصرف 
الكل تقلبي با عوارض چش��مي به مراك��ز درماني رو به 
افزايش اس��ت و مبتلايان در گروه سني ۲۰ تا ۴۰ سال 
 قرار دارند. اين در حالي است كه مصرف مشروبات الكلي 
دست ساز در چند هفته گذش��ته قربانيان زيادي را در 
استان هاي البرز، هرمزگان و شهرستان هاي رامسر و آمل 
به همراه داشت. براس��اس آمار موجود، در سال ۱۴۰۱، 
تعداد ۶۴۴ نفر بر اثر سوء مصرف ناشي از الكل جان باختند.

   مصرف مشروبات الكلي 
باعث عوارض گوارشي و كبدي مي شود

رييس بخش مسموميت بيمارستان لقمان در اين زمينه 
به خبرنگار حوزه س��لامت ايرنا گفت: الكل ها مصارف 
مختلفي دارد؛ يكس��ري از آنها با نام الكل طبي كاربرد 
پزشكي دارد و در مراكز درماني به عنوان ضدعفوني كننده 
استفاده مي شود، يكسري هم به عنوان مشروبات الكلي 
كه داراي تركيبات اصلي اتانول است، مصرف مي شود 
و براس��اس مطالعات علمي در درازم��دت باعث ايجاد 
مشكلات گوارشي، كبدي و كم خوني مي شود. شاهين 
شادنيا تاكيد كرد: ماده اصلي موجود در مشروبات الكلي، 
اتانول كه از تخمير طبيعي ميوه ها يا غلات از جمله انگور 
يا خرما به دست مي آيد، باعث مسموميت نمي شود بلكه 
مصرف بيش از حد آن موجب عدم تعادل، پرخاشگري، 
خواب آلودگي و ناهماهنگي بين عضلات و فعاليت هاي 
مغزي مي ش��ود و معمولا اين ع��وارض بلافاصله بعد از 

مصرف ديده مي شود.

    الكل تقلبي 
داراي تركيبات سمي متانول است

او افزود: در هفته هاي اخير مراجعه مسموميت ناشي از 
مصرف مشروبات الكلي تقلبي كه داراي ماده متانول بود 
به مراكز درماني زياد شد و مبتلايان دچار عوارض چشمي 
خطرناكي شده اند و عوارض ناشي از سوء مصرف با مرگ 
و مير نيز همراه بوده است. متانول موجود در مشروبات 
الكلي تقلبي داراي ماده سمي است كه از طريق مصرف 

وارد بدن ش��ده و به مرور باعث كوري، تاري ديد و حتي 
خونريزي در مغز مي شود و بيمار را به كما مي برد و با مرگ 
و مير همراه استاين استاد دانشگاه علوم پزشكي شهيد 
بهشتي تصريح كرد: متانول موجود در اين مشروبات الكلي 
تقلبي داراي ماده سمي است كه از طريق مصرف وارد بدن 
مي شود و به مرور باعث كوري، تاري ديد و حتي خونريزي 
 در مغز ش��ده و بيم��ار را به كما مي برد و ب��ا مرگ و مير
همراه اس��ت. ش��ادنيا اضافه كرد: مراجعه افراد با علائم 
مسموميت ناش��ي از مصرف مشروبات الكلي تقلبي به 
بيمارستان لقمان بسيار زياد است و چندين مورد مرگ 
و مير نيز داشتيم. علائم مسموميت در مصرف كنندگان 
با سردرد شروع مي ش��ود و سپس دچار كاهش سطح 
هوش��ياري مي ش��وند و تعادل بدن بهم مي خورد. او با 
اش��اره به اينكه در آزمايشگاه هاي كشور دستگاه آناليز 
سم شناسي فراهم است و تركيبات الكلي قابل شناسايي 
هستند، تاكيد كرد: از افراد مي خواهيم فريب شايعات در 
مورد اينكه براي تشخيص تقلبي بودن آن، آتش بزنيد 
يا بو كنيد را نخورند زيرا اينها ملاك تشخيص نيست و 
محلول الكل فقط با دستگاه آناليز قابل شناسايي است. 
شادنيا به افراد به خصوص نوجوانان و جوانان توصيه كرد، 
مشروبات الكلي داراي عوارض بلندمدتي است كه براي 

سلامتي بسيار مضر بوده و نبايد مورد مصرف قرار گيرد.

   عوارض شديد مصرف 
مشروبات الكلي تقلبي

معاون آموزش س��ازمان اورژانس ته��ران نيز در اين 
زمينه گفت: بس��ياري از افراد به خصوص جوانان به 

دليل مصرف مش��روبات الكلي تقلبي دچار عوارض 
شديد مي شوند و در برخي از موارد نيز آمبولانس هاي 
اورژانس بيماران ناشي از اين مسموميت را به مراكز 
درماني منتقل مي كنند. س��عيد مهرسروش تاكيد 
كرد: برخي از افراد به صورت گروهي، آگاهانه و برخي 
ناآگاهانه م��واد متانول و اتانول در مش��روبات الكلي 
را تركيب مي كنند كه در نتيجه مصرف آن، س��طح 
هوشياري فرد بس��يار كاهش مي يابد و بايد سريعا با 
اورژانس ۱۱۵ تماس گرفته شود تا اقدامات درماني 
لازم و به موقع انجام گيرد زيرا در غير اين صورت ممكن 
است منجر به مرگ فرد ش��ود. او بيان اينكه مصرف 
مشروبات الكلي تخريب كننده سلامت است، تصريح 
كرد: والدين بايد مراقب جوانان خود باشند و آنها را از 
عوارض مصرف مشروبات الكلي مطلع كنند و البته 
نقش رسانه ها نيز در افزايش آگاهي مردم بسيار موثر 

است و بايد بيشتر به اين موضوع بپردازند. 

   آنچه در هفته گذشته رخ داد
در هفته هاي اخير انتشار خبر مسموميت با الكل تقلبي 
در استان هاي مختلف در كش��ور در صدر اخبار قرار 
گرفت و به گفته »حسين فاضلي هريكندي« رييس 
كل دادگستري استان البرز، تعداد فوتي هاي ناشي از 
مسموميت الكل در كرج در هفته آخر خرداد ۱۴۰۲ 
به ۱۷ نفر رس��يد. او از بازداشت ۹ نفر از متهمان اين 
واقعه خب��ر داد و گفت: اين افراد عوامل اصلي توليد و 
عرضه مشروبات الكلي هستند كه با اضافه كردن آب 
و محلول هاي ديگر به الكل صنعتي متانول، مشروبات 
الكلي مسموم را عرضه و توزيع مي كردند. از سوي ديگر، 
حادثه مسموميت ۱۹۱ نفر در استان البرز بر اثر مصرف 
الكل صنعتي بار ديگر موضوع سوءمصرف اين ماده و 
خطرات آن را به صدر اخبار آورد و همزمان حادثه مشابه 
ديگري در هرمزگان رخ داد. محمود حسين پور رييس 
اورژانس پيش بيمارستاني و مديريت حوادث دانشگاه 
علوم پزشكي هرمزگان دوم تيرماه اعلام كرد: ۱۹ نفر 
بر اثر مس��موميت با الكل متانول در استان هرمزگان 
جان باختند و در ساير استان ها از جمله تهران نيز موارد 

زيادي اتفاق افتاده و منجر به فوت شده است.

يادداشت

خشمیكاحساسطبيعياست
عصباني��ت ي��ك واكنش 
ي��ك  ب��ه  س��ي  حسا ا
عام��ل اس��ترس زا ي��ا 
محيط��ي  ت  ا ي��د تهد
اس��ت و مي توان��د در اثر 
نااميدي ي��ا پنهان كردن 
آسيب پذيري هايي مانند 
ترس، ش��رم يا غم و اندوه 
ايجاد ش��ود. ريش��ه خش��م در مغز نهفته است و 
معمولًا به عنوان واكنش به ترش��ح كورتيزول رخ 
مي دهد. كورتيزول گاهي اوقات به عنوان هورمون 
»جنگ وگريز« خوانده مي شود و زماني كه به نوعي 
احساس خطر مي كنيم ترشح مي شود تا به ما براي 
محافظت از خودمان كمك كند. وقتي عصبانيت 
آغاز مي ش��ود، تستوس��ترون فراخوانده مي شود 
)تنها مردان نيس��تند كه اين هورم��ون را دارند، 
اگرچه معمولًا س��طوح بالات��ري از اين هورمون 
در بدنش��ان وجود دارد( و هرچه مقدار آن بيشتر 
باشد، تنظيم واكنش هاي خشم سخت تر خواهد 
بود؛ اما همانطور كه افراد پيچيده و منحصربه فرد 
هستند، عصبانيت نيز چنين است. دلايل زيادي 
وجود دارن��د كه موجب تحريك ب��روز و افزايش 
خشم در افراد مي شوند. در هيچ دونفري آغازگر 
خشم يكي نيست.عصبانيت به خودي خود اغلب 
نش��انه چيز ديگري است: مسائل حل نشده، يك 
مساله باليني مانند اضطراب، افسردگي، اختلال 
وسواس فكري يا اختلال شخصيت. خشم ممكن 
اس��ت فقط نشانه نااميدي از ش��خص يا واقعه اي 
باش��د كه فرد قادر به آن نيست تا با احساساتش 
به روشي سالم با او ارتباط برقرار كند. به هر حال 
عصبانيت يك احس��اس طبيعي است كه برخي 
اف��راد قادرند آن را مهار كنند ي��ا به خوبي از پس 
آن برآيند، در حالي ك��ه در برخي ديگر مي تواند 
به برافروختگي يا خش��ونت منجر شود. در زمان 
احساس خطر، بعضي افراد به طور طبيعي تمايل 
دارند از خطر فرار كنند، درحالي كه برخي ديگر 
احساس سستي و دستپاچگي مي كنند و عده اي 

نيز بدون داش��تن مهارت خوب خودكنترلي، به 
ديگران ضربه مي زنند. به اين ترتيب خش��م يك 
احس��اس محافظتي اس��ت. برخي اف��راد هنگام 
عصباني��ت، در مقايس��ه با زماني كه مي ترس��ند 
يا غمگين هس��تند، احس��اس راحت��ي يا قدرت 
بيش��تري مي كنند. عصبانيت همچنين پاسخي 
اس��ت كه با يادگي��ري حاصل ش��ده، بنابراين ما 
ديگران را به جاي ساير احساسات آسيب پذيرتر، 
با اين احساس ديده ايم. در نتيجه ممكن است در 
برخي افراد اين مانند يك غريزه احساس شود تا 
در عصبانيت واكنش نشان دهند يا به طور ناگهاني 
به ديگران حمله كنند. از س��وي ديگر تفاوت در 
نوع عصبانيت عمدتاً به دليل تفاوت در شخصيت 
است. بسته به ويژگي هاي شخصيتي، برخي افراد 
ممكن است احساس خشم را سريع تر و شديدتر 
بروز دهند. اين باعث مي ش��ود ك��ه آنها واكنش 
بيشتري نشان دهند و سريع تر حمله كنند. گروه 
ديگر آرام تر هستند و احساس عصبانيت را بدون 
اينكه سريع و شديد واكنش نشان دهند، متوقف 
مي كنند. همچنين بي نظم��ي هيجاني مي تواند 
باعث شود سيستم عصبي در برخي افراد در حالت 

بيش فعالي دايم قرار بگيرد. 
در ابتدا، آنها عوامل استرس زا را متفاوت مي بينند، 
بنابراي��ن در براب��ر تحريك كننده ه��اي به ظاهر 
بي خطر يا تغييراتي در جهانش��ان واكنش نشان 
مي دهند و هنگام��ي كه دايماً دچ��ار تحريك و 
استرس مي ش��وند احتمالًا طغيان عصبانيت رخ 

مي دهد.
به عقيده بس��ياري از روانشناسان بين اضطراب و 
عصبانيت مي تواند ارتباطي وجود داش��ته باشد. 
اضطراب منجر به حالت مزمن هوش��ياري بيش 
از حد مي ش��ود و احساس مي كند فرد در معرض 
خطر اس��ت، حتي زماني كه ممكن است ديگران 
علت اين ت��رس را نبينند. براي ش��خصي كه در 
برابر تهديدها واكنش خشمگينانه دارد، اضطراب 
باعث تشديد اين حالت مي شود و بنابراين موجب 
مي شود با عصبانيت پاسخ دهند. اضطراب اغلب 

به صورت احس��اس عدم اطمينان يا ترس آشكار 
مي ش��ود كه مي تواند به احساس خش��م ثانويه 
منجر شود. اما مس��ال مهم شناخت خشم است. 
شناخت خشم، بررس��ي كردن آن در خودمان و 
پذيرفتن اينكه احساسات عادي و مفيد هستند، 
همگي واكنش هاي سالمي هس��تند. مهم است 
ياد بگيريد احساس��ات خود را بشناسيد و با آنها 
ارتباط برقرار كنيد. اين كار مي تواند به شما كمك 
كند تا درك كنيد گاهي اوقات اين احس��اس در 
واقع عصبانيت نيس��ت و مي تواند باعث يادگيري 
مهارت ها براي مديريت احساس��ات ديگر ش��ود. 
يافتن راه هاي مثبت ي��ا بي طرفانه براي خاموش 
كردن آتش خشم، يك مهارت لازم منعطف است. 
وقتي ما ياد مي گيريم كه چگونه بتوانيم ناراحتي 
احس��اس عصبانيت را بدون آس��يب رساندن به 
خود يا شخص ديگر كنترل كنيم، توانايي خود را 
براي هدايت مش��كلات آينده و بهبود روابط خود 

افزايش مي دهيم.
 ازآنجاكه خش��م يك احس��اس طبيعي اس��ت، 
روش ه��اي س��الم و طبيعي ب��راي مديريت اين 
احساس��ات وجود دارد. هنگام احس��اس خشم، 
اولين كاري كه بايد انجام دهيد اين است كه اين 
هيجان را احس��اس كرده و آن را پردازش كنيد. 
تلاش براي س��ركوب آن نه تنها ناس��الم اس��ت، 
بلكه اگر آماده نباش��يد دير يا زود بيرون مي خزد. 
لحظ��ه اي نفس بكش��يد و به اين فك��ر كنيد كه 
محرك اين خش��م چيس��ت و چگونه مي توانيد 
شرايط را كنترل كنيد. بررسي چرايي عصبانيتتان 
مي تواند به شما كمك كند تا اين الگو را بشكنيد. 
به جاي واكنش نش��ان دادن به يك روش خاص، 
مي تواني��د الگوه��اي خ��ود را تغيي��ر دهيد. به 
عنوان مثال، اگر جدايي ناخوش��ايندي داشته ايد 
وقتي به گذشته و همسر سابق خود فكر مي كنيد 
لازم نيست عصباني شويد. مي توانيد نسبت به آن 
شخص خاص بي تفاوت باش��يد. اين امر منجر به 
نااميدي كمتر و مهم تر از همه، در دس��ت گرفتن 

احساسات مي شود.

مهساشايگان


